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O Concello firmou cos 
veciños un convenio 
para a cesión dos 
terreos nos que se 
fará a obra. Pax. 19

Adif clausura o 
paso a nivel de 
Recimil

A científica Sonia 
Villapol será a 
pregoeira e a actriz  
Melania Cruz a 
oferente. Pax. 4

O Concello 
debulla o plan 
para San Froilán

Caudal Fest

Co programa completo, bate o récord de 
abonos vendidos. Pax. 3

cultura
O Auditorio Gustavo Freire aco-
lleu 110 actividades no primei-
ro semestre. Pax. 2

sociedade
Regresa a primeiros do mes de 
novembro o Concurso de Ta-
pas. Pax. 10

economía
Impulsan a contratación do 
alumnado dos obradoiros con 
axudas. Pax. 14

deportes
Comeza a Copa Deputación de 
fútbol sala coa participación de 
39 equipos. Pax. 30

medio rural
Lugo en Pé reclama á Xunta co-
laboración para facer o sanea-
mento. Pax.16

Semana de Cine

Estará dedicada aos irmáns Coira e será 
do 18 ao 23 deste mes. Pax.7

Vaia Vaia

O 23 e 24 de setembro terá lugar a cuarta 
edición do festival de fanzines. Pax. 3

Ultiman varias obras de 
transcendencia en Lugo

Atendéronse máis de 
1.600 consultas con 
7 axentes dixitais do 
plan Acelera PEMES. 
Pax. 28

A Deputación 
asesorou a 
1.230 empresas

garañón. As torres xa 
foron derrubadas e 
estase a acondicionar 
a parcela.

a ponte. A peonali-
zación da Calzada e 
os pasos inferiores 
estase rematando.

saúde. O centro Inte-
gral de Saúde da an-
tiga residencia abrirá 
o PAC en setembro.
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Maite Ferreiro, fi xo balance das 
disti ntas acti vidades que acolleu o 
Auditorio Municipal Gustavo Freire. 
Ferreiro explicou que “en total, o au-
ditorio esti vo ocupado 110 días nos 
primeiros 6 meses do ano”, unha ci-
fra “moi positi va que demostra que 
o Auditorio Municipal é un dos prin-
cipais espazos culturais da cidade, 
tanto para os eventos organizados 
polo concello como para os promo-
tores privados”.
En total, o Concello de Lugo progra-
mou 78 xornadas con acti vidades no 
Auditorio, incluíndo ciclos como a 
programación teatral do primeiro se-
mestre, a programación de Lugo en 
Danza, a Mostra de Teatro Clásico, o 
festi val de teatro grecolati no ou a de 
teatro universitario, dando espazo 
a espectáculos gañadores dos prin-
cipais premios de artes escénicas 

do estado, con dous premios MAX, 
outorgados pola SGAE aos mellores 
espectáculos de artes escénicas, e 5 
premios Fetén, outorgados durante 
a Feira Europea das Artes Escénicas 
para Nenas e Nenos que se entregan 
cada ano en Xixón. Ademais, a pro-
gramación conta con espectáculos 
recoñecidos con diversos premios, 
como o Luísa Villalta da Deputación 
da Coruña, o premio BBVA de Tea-
tro, ou o premio Territorio Violeta, 
ata completar os 10 galardóns que 
recibiron os disti ntos espectáculos 
que conforman o semestre.
“Quixemos poñer o foco nas produ-
cións de artes escénicas de mellor 
calidade feitas na Galiza, que serán 
o fí o condutor da programación “, 
explicou Maite Ferreiro, que engadiu 
“esta programación está pensada 
para o deleite das amantes do teatro 

e para facilitar un achegamento a 
esta arte por primeira vez, traendo a 
Lugo o mellor do teatro galego xunto 
cunha coidada selección de propos-
tas premiadas en festi vais”.
O ciclo Lugo en Danza forma parte 
do circuito de programación Circu-
la, ao obter o apoio da Plataforma 
das Artes do Movemento de Galiza. 
Este circuíto naceu co obxecti vo de 
facilitar a mobilidade das e dos pro-
fesionais da danza, e está impulsado 
por asociacións profesionais de dan-
za de Catalunya, Cantabria, Madrid, 
Comunidade Valenciana, Andalucía 
e do País Vasco.
No tocante aos promotores priva-
dos, Ferreiro explicou que o Audito-
rio foi uti lizado en 32 xornadas para 
disti ntos espectáculos, con danza, 
humor, teatro, concertos ou acti vi-
dades infantí s.

O Auditorio lugués acolleu 110 
acti vidades no primeiro semestre

Cánti gas e Frores organiza, co apoio 
das áreas de Cultura da Deputación 
e do Concello de Lugo, unha nova 
edición da Feira do 48, que se cele-
brará os días 9 e 10 de setembro na 
Praza Maior de Lugo.
Coa premisa de revivir o ambien-
te das feiras de antano, Cánti gas 
e Frores programa dúas xornadas 
de acti vidade ao redor da música e 
do baile tradicional con actuacións 
e ruadas das súas propias forma-
cións e doutros grupos de referen-
cia como Os Carunchos ou Canti gas 
e Agarimos

A concelleira de Cultura, Maite 
Ferreiro animou “a todas lucenses 
e visitantes a desfrutar da Feira 
do 48, que se celebra nun lugar 
emblemáti co da cidade como é o 
quiosco da música“ e lembrou “o 
éxito de pasadas edicións para an-
ti cipar unha gran parti cipación”.
A Feira do 48 toma como referen-
cia cronolóxica o 1948, ano da fun-
dación de Cánti gas e Frores, que 
desde aquela ven traballando na 
promoción da música e do baile 
tradicional desde disti ntos eidos, 
incluída a ensinanza.

Canti gas e Flores celebra 
75 anos na Feira do 48

A Área de Cultura, Turismo e Pro-
moción da Lingua, aprobou as sub-
vencións desti nadas a asociacións 
culturais que desenvolven a súa acti -
vidade na cidade de Lugo. Trátase de 
9 subvencións nominati vas.
O Goberno de Lugo inviste 64.400€ 
nestas acti vidades, entre as que fi -
guran a Semana de Cine de Lugo, o 
Correlingua, o Festi val de Jazz ou a 
gala Mestras e Mestres da Memoria.
A Fundación Manuel María de Es-
tudos Galegos recibe unha axuda 
de 4.000,00 euros para a conserva-
ción e difusión do legado de Manuel 

María mentres que a Asociación de 
Escritoras e Escritores en Lingua Ga-
lega, por importe de 6.000,00 euros, 
para a celebración da Gala dos mes-
tres e mestras da memoria 2023.
O Grupo Fotocinematográfi co Fon-
miñá recibe 20.400,00 para a ce-
lebración da XLV semana do Cine e 
a Asociación Cultural Correlingua 
3.000,00 para o Correlingua 2023.
Asociación de Amigos do Jazz Es-
cobiJazz terá 25.000,00 euros para 
a celebración do XXXIII Semana de 
Jazz de Lugo e a Xunta de Confrarías, 
6.000,00 para a da Semana Santa.

O Concello reparte 64.400 euros 
para a promoción de acti vidades

O Urban Tour 2.0, un encontro 
xuvenil relacionado coa música ur-
bana promovido pola área de Xu-
ventude do Concello, completou o 
cartel de parti cipantes para a bata-
lla de galos que terá lugar o sábado 
9 de setembro. En total, serán 32 
arti stas os que competi rán por di-
versos premios, incluída a creación 
dun videoclip.
Deste xeito, celebraranse catro 
obradoiros de rap e improvisación, 
con 15 parti cipantes por grupo, 
imparti dos polo arti sta local LE33, 
de 16:00 a 20:30 horas, na Casa da 
Música de Lugo. O rapeiro lucense 
tamén parti cipará como speaker na 
batalla de galos do día anterior, na 
que actuará como DJ Aff air e como 
xurados: Yosua, Puma e Guanyar.

As inscricións para parti cipar nos 
obradoiros, así como as entradas 
gratuítas para asisti r de público a 
batalla de galos, xa se atopan dis-
poñibles a través da súa páxina 
web. As acti vidades serán de balde 
para todos/as os/as asistentes.

O Urban Tour 2.0 xa 
ten completo o cartel

O Parti do Popular volve denunciar 
que “os paneis tácti les da rede de 
museos municipais seguen sen fun-
cionar” e que “a maioría das máqui-
nas están avariadas e locen o cartel 
de fóra de servizo”. “Esta situación 
xa se denunciou en numerosas oca-
sións, pero ao goberno local segue 
sen importarlle” declaran e lamen-
tan “a falta de traballo e interese por 
arranxar estes elementos interacti -
vos que provoca que os turistas mar-
chen da cidade sen poder acceder a 
todos os conti dos”.
Lamentan “as constantes escusas” 
xa que nun primeiro momento se 
asegurou que “as pantallas non fun-
cionaban xa que estaban desconec-
tadas por cuesti óns sanitarias deri-
vadas da covid e agora vemos que 
ou están avariadas ou obsoletas”

O PP mantén que os 
paneis dos museos 
non funcionan
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O 2023 marcará un novo fi to de 
público na historia do Caudal Fest, 
a cita musical posta en marcha 
pola rexedora, Lara Méndez, no 
2018 para situar a Lugo no mapa 
dos festi vais nacionais e interna-
cionais. “Será a edición máis mul-
ti tudinaria ata a data, pois xa se 
acadou unha cifra récord de venda 
de abonos, agardando a máis de 
33.000 asistentes durante os dous 
días de concertos”, explicou a alcal-
desa este luns.
Lara Méndez, acompañada do di-
rector do festi val, Iván Méndez, 
e de Esteban Girón, director de 
comunicación, deu conta dos últi -
mos avances na organización deste 
evento, #AÚlti maGranFestaDo-
Verán, que terá lugar na contorna 
fl uvial do río Miño a fi n de semana 
do 15 e 16 de setembro. A rexedo-
ra informou que “xa se está a tra-
ballar, dende a semana pasada, na 
instalación do recinto, que será o 
máis grande ata a data, coa mon-
taxe do escenario principal, e os 
labores avanzan a bo ritmo”.
Unha das novidades desta edición 
será o regreso da zona de descan-
so, que xa esti vo operati va en 2018 
e 2019 e que contará con máis de 
1.000 prazas dispoñibles nunha 
contorna natural inmellorable. 
“Actualmente xa está cuberta ao 
70% da súa capacidade”, detallou a 
alcaldesa, quen engadiu que “esta 
zona contará con vixiancia, recep-
ción e punto de información 24 ho-
ras; seguridade privada; servizos e 
duchas de auga quente”.
Méndez destacou o impacto econó-
mico do Caudal no municipio e nas 
súas inmediacións pois “os estable-
cementos hoteleiros lucenses levan 
semanas completos, repercuti ndo 
moi positi vamente tamén en locali-
dades próximas”. Neste senso, lem-
brou que ano pasado xa congregou 

a uns 30.000 asistentes, acadando 
un impacto económico de 4,5 mi-
llóns de euros e xerando ao redor 
de 300 postos de traballo directos e 
preto de 1.800 indirectos.
Así mesmo, destacou que “un 40% 
dos asistentes chegaron de fóra de 
Lugo –un 30% do resto de Galicia e 
un 10% do resto de España– o que 
implica que o Caudal Fest, a día de 
hoxe, é unha alternati va máis para 
vir á nosa cidade, dando resposta 
a unha demanda músico-cultural 
que os lucenses viñan manifestan-
do desde hai tempo”

CHICO DA TINA. Por outra banda, 
Iván Méndez anunciou a últi ma in-
corporación que pechará o cartel. 
Trátase do arti sta portugués Chico 
da Tina (diminuti vo de Francisco da 
Concerti na), quen se sumará a esta 
edición do Caudal Fest, no marco 
da Capital da Cultura do Eixo Atlán-
ti co. “O arti sta, natural de Viana do 
Castelo, combina o trap urbano co 
dialecto da cidade na que naceu”, 
explicou o director do festi val.
Con números impresionantes en 
Youtube, o músico xa ten un EP 
editado con 5 temas cheos de le-
tras críti cas e caricaturescas que, 
xunto coa súa imaxe, crean unha 
combinación inédita entre trap, 

concerti na e xerga rexional, unindo 
tradición e modernidade. Trátase 
dun éxito de internet que en ape-
nas uns meses alcanzou máis dun 
millón de visualizacións do seu pri-
meiro tema Põe-te fi no.
O Caudal Fest 2023 contará cun 
total de 20 bandas e arti stas entre 
os que destacan grupos de ámbi-
to nacional e internacional como 
Vetusta Morla, Leiva, Dani Fernán-
dez, Miss Cafeina, La La Love You, 
Natalia Lacunza, Belén Aguilera ou 
Sidonie.
“Queremos que o Caudal, ademais 
dun evento que ofreza música de 
calidade e un revulsivo económico 
para a cidade os días da súa cele-
bración, sexa unha plataforma de 
visibilidade para os músicos lucen-
ses, por iso, tamén actuarán dúas 
formacións locais: Berta Franklin e 
Galician Army”, lembrou a rexedora.
Finalmente, Esteban Girón subliñou 
que “haberá dous escenarios e músi-
ca ‘non stop’ dende as cinco da tarde 
ata as tres da madrugada”. “Quere-
mos ofrecer unha experiencia única 
aos asistentes e, por iso, ademais 
da ampla variedade de concertos, 
tamén contaremos con unha oferta 
gastronómica para todos os gustos e 
adaptada, con opcións veganas, para 
celíacos, etc”, concluíu.

O Caudal Fest, co cartel completo, 
bate o récord de abonos vendidos

O 23 e 24 de setembro terá lugar a 
cuarta edición de Vaia Vaia, co mer-
cadiño de fanzines e derivados que 
será o punto de encontro principal 
ao redor do cal se organizará o res-
to do programa de acti vidades.
As persoas interesadas en parti -
cipar no mercadiño só teñen que 
encher e enviar o formulario antes 
das 23:59 do día 5 de setembro.
O Encontro de Fanzines e Au-
toedición Vaia Vaia é unha nova 
proposta cultural enmarcada na 
programación do últi mo trimestre 
do ano. Está concebida como unha 
mostra cultural que propón explo-
rar e descubrir o traballo artí sti co 
de parti culares e asociacións de 
xeito parti cipati vo, colorista, ama-
ble e culturalmente aberto e acti vo.
Durante dous días Lugo acollerá 
unha feira do fanzine e da autoedi-
ción, unha reunión pública e aberta 

a todas as persoas interesadas nas 
publicacións independentes e au-
toxesti onadas. 
O punto de encontro principal de 
Vaia Vaia será o mercadiño de fan-
zines que se ubicará na rúa Soto 
Freire, e que contará con 20 arti s-
tas. Ao mesmo tempo, organiza-
ranse disti ntas acti vidades para 
abarcar conti dos. Tamén se contará 
con disti ntas actuacións musicais.

Regresa o encontro Vaia 
Vaia a fi nais deste mes

O Pleno municipal aprobou a incor-
poración do Concello de Lugo á Aso-
ciación Rede Innpulso (ARINN), un 
foro de encontro de todos aqueles 
municipios disti nguidos co galardón 
Ciudad da Ciencia e a Innovación, 
que outorga anualmente o Minis-
terio de Ciencia e Innovación, coa 
fi nalidade de avanzar na defi nición 
e aplicación de políti cas locais inno-
vadoras.
Así, o obxecti vo da ARINN é recoñe-
cer e impulsar as actuacións que en 
materia de ciencia e innovación rea-
lizan as administracións locais, propi-
ciar a colaboración entre os conce-

llos pertencentes á Rede, mellorar 
o seu potencial innovador e servir 
de modelo a outros municipios para 
contribuír ao cambio do modelo pro-
duti vo cara a un modelo económico 
e social sosti ble, baseado no coñece-
mento e a innovación.
Neste senso, Lara Méndez subliñou 
que “para nós é un orgullo formar 
parte desta rede, a través da que 
achegar, na medida do posible, as 
nosas boas prácti cas, pero, sobre 
todo, para seguir aprendendo e des-
envolvendo accións no noso territo-
rio encamiñadas a mellorar a calida-
de de vida da veciñanza”.

O Concello, novo membro da 
Rede Innpulso como referente 
na ciencia e na innovación
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O Centro Interdisciplinario de Inves-
ti gacións Feministas e de Estudos 
de Xénero (CIFEX) da USC organiza 
o Congreso internacional As culturas 
dos coidados e os feminismos, un en-
contro que se desenvolverá os días 
28 e 29 de setembro na Facultade de 
Humanidades do Campus de Lugo.
A sesión inaugural arrincará ás 10 
horas do xoves 28 e dará paso a 
dúas xornadas de relatorios que 
afondarán en economía dos coida-
dos, xénero, saúde mental, políti cas 
públicas, sexualidade, co-housing, 
traballo domésti co, maternidades 
en cuesti ón, ou pedagoxía feminista 
ecoanimal, entre outros temas, da 
man de persoal docente e investi ga-
dor da USC e das universidades de 
Granada, Sevilla e Estremadura.

Esta acti vidade, cuxa inscrición pode 
realizarse ata o día 28 de setembro 
a través dun formulario en liña, or-
ganízase ao abeiro do convenio de 
colaboración coa Secretaría Xeral da 
Igualdade para o desenvolvemento 
de acti vidades do Plan Corresponsa-
bles en Galicia, fi nanciado con fon-
dos do Ministerio de Igualdade.

Humanidades acollerá un 
congreso sobre feminismos

A comisión de festas aprobou por 
unanimidade que a investi gadora 
Sonia Villapol sexa a pregoeira des-
ta edición das festas, mentres que a 
actriz Melania Cruz será a oferente a 
Rosalía.
A Comisión de Festas, composta 
por 2 representantes do grupo mu-
nicipal do BNG, 3 do grupo munici-
pal do PSOE e 4 do PP aprobou por 
unanimidade a revisión dos prezos 
das casetas do polbo, que levaban 
conxelados desde o ano 2018.
Maite Ferreiro explicou que “aten-
demos á solicitude das e dos hos-
taleiros mantendo uns prezos ase-
quibles nas casetas do polbo, un 
símbolo das festas do San Froilán”. 
Os 3 grupos da corporación acor-
daron que a ración de polbo (250g) 
pase de 12 a 14€, mentres que a de 
cachelos subirá de 1,50 a 2€. A ra-
ción de pan manterase a 1,50€, e a 
botella de viño, a 6€.
Conti núa en proceso de contrata-
ción a produción e o equipamento 
dos disti ntos escenarios e espazos 
das festas, cun orzamento base de 
234.679,50€ para os escenarios da 
praza Horta do Seminario, praza 
de Santa María, Seminario Menor 
e praza da Mosqueira, xunto coas 
carpas precisas para os disti ntos es-
pazos.
Sonia Villapol é investi gadora e pro-
fesora no Center for Neuroregenera-
ti on no Houston Methodist Hospital 
Research. Formouse na Universida-
de de Santi ago de Compostela e na 
Universitat Autònoma de Barcelona. 
Foi investi gadora do CNRS e do IN-
SERM en París e no NIH e na univer-
sidade de Georgetown. Investi ga os 
danos cerebrais e as enfermidades 
neurodexenerati vas, e conta con 
máis de 70 arti gos publicados.
A actriz Melania Cruz conta cunha 
importante traxectoria en cinema, 

televisión e teatro. Comezou a súa 
carreira no teatro afeccionado, antes 
de obter o tí tulo en ensinanza su-
perior pola Escola Superior de Arte 
Dramáti ca de Galiza, e adícase profe-
sionalmente á interpretación desde 
o ano 2009, formando parte de di-
versas compañías teatrais ata que se 
adentrou no cinema e na televisión. 
Conta con  numerosos premios.

MÚSICA. Tamén confi rmaron as tres 
primeiras acti vidades do programa. 
Trátase do Electronic Lucus Fest, que 
este ano celebra a súa cuarta edi-
ción, o XVIII Sanfroidance, e o Espazo 
Hip Hop, tres eventos que, segundo 
a concelleira de Cultura, “contan 
cunha gran aceptación entre a veci-
ñanza, e que un ano máis volven ter 
un espazo destacado no programa 
do San Froilán”.
Os tres eventos terán lugar na praza 
da Mosqueira.
A noite do 4 de outubro, a parti r 
das 21:30, o cuarto Electronic Lucus 
Fest encherá a Mosqueira coa actua-
ción de diversos DJ, entre os que se 
atopan os lucenses Frisco e Marcos 
Peón, que comparten cartel con Ya-
ser, Hugo Leivas e Juan Chousa.
O Sanfroidance celebrará a súa 18ª 
edición na noite do 6 de outubro. 
A parti r das 19 horas. O festi val de 
música electrónica contará este ano 

coas actuacións de High Paw (Ga-
liza), Juli Giuliani (Cataluña), Tor4 
vs Fishman (Brasil – Galiza) e Victor 
Santana (Madrid)
A parti r das 17:00 do 11, a Mos-
queira acollerá o Espazo Hip Hop, un 
evento que busca difundir o talento 
lucense e galego apostando polos 
disti ntos arti stas locais. Ao longo da 
xornada, contarase coas actuacións 
de Denom, Samuel Slzr, Eivy J e Zai-
dbreak, que comparti rán escenarios 
cos arti stas locais Diego, Xosé Ma-
ceda e Ünder. Ademais, volverá ter 
lugar a batalla de galos.
O Sanfroidance contará tamén con 
caricaturas, mostras de baile a cargo 
da escola lucense Star Dance e mos-
tras de graffi  ti  a cargo dos lucenses 
Trecetrazos.

PRIMEIROS ARTISTAS. Maite Ferrei-
ro, concelleira de Cultura, confi rmou 
os dous primeiros concertos para 
esta edición do San Froilán. O son 
cubano de Elíades Ochoa e o rock 
de Ciudad Jara son as dúas primeiras 
confi rmacións do San Froilán 2023. 
O xoves 5 de outubro ás 22:00 na 
praza Horta do Seminario, terá lugar 
a actuación de Elíades Ochoa co seu 
disco Buena Vista Social Club.
Outro dos concertos é o de Ciudad 
Jara, que será o sábado 7 de outubro 
ás 22:00 na Horta do Seminario.

Sonia Villapol, pregoeira de San 
Froilán, e Melania Cruz, oferente

Comeza a nova edición dos obra-
doiros infantí s que terán lugar as 
mañás dos sábados nas instala-
cións do Mercado Municipal. Cris-
ti na López explicou que “durante 
o primeiro semestre do ano esta 
foi unha das acti vidades con máis 
aceptación por parte da veciñanza, 
acollendo en total a 839 nenas e 
nenos”.
O Goberno de Lugo retoma a ce-
lebración destes obradoiros “co 
obxecti vo de promocionar unhas 
instalacións históricas e referentes 
do comercio de proximidade como 
son a Praza de Abastos e o Merca-
do Municipal, ao mesmo tempo 
que facilitamos a conciliación fami-
liar”.
As acti vidades están desti nadas a 

nenas e nenos entre 4 e 12 anos, e 
tratarán temas como a reciclaxe, a 
creati vidade ou a cociña, tratando 
temas como o coidado do medio 
ambiente ou a creati vidade.
“Conti nuamos a traballar para di-
namizar a Praza e o Mercado con 
este ti po de acti vidades, que per-
miten que as nenas e nenos pasen 
unha mañá realizando acti vidades 
lúdicas e formati vas”, afi rmou Cris-
ti na López, que engadiu “convida-
mos á veciñanza de Lugo a reali-
zar as súas compras na Praza e no 
Mercado, desfrutando da atención 
personalizada das e dos disti ntos 
comerciantes da instalación e da 
calidade dos produtos dos disti ntos 
postos, referentes do comercio de 
proximidade”.

Retoman os obradoiros 
no Mercado Municipal



5setembro 2023

O legado de Julia Minguillón no Mu-
seo Provincial vense de ampliar con 
dúas obras máis, doadas polos fi llos 
dos retratados. Un retrato de Rosa 
Piño Pérez que xa fóra presentado 
en Lugo en 1951 e que xa aparecía 
na tese doutoral de María Victoria 
Carballo Calero que fora publicada 
pola Fundación Barrié de la Maza e o 
retrato do seu marido, o militar mon-
forti no, Modesto Pérez Prieto.
As dúas obras de grandes dimen-
sións e dunha exquisita calidade 
técnica forman parte xa do patrimo-
nio da Rede Museísti ca Provincial e 

no Museo Provincial de Lugo pode-
rase gozar delas a parti r de agora. 
A xerente da RMPL, Encarna Lago, 
destaca a importancia que ten para 
a Rede completar a colección desta 
arti sta tan importante na historia da 
arte feminina.
Así a fi gura de Julia Minguillón servi-
rá para revisar a nosa arte e a arte de 
ser muller. As súas obras e traxecto-
ria serán base para educar en igual-
dade e seguir tecendo redes coas 
disti ntas comunidades, promover a 
convivencia e revalorizar os concep-
tos de familia.

Dous cadros de Julia Minguillón

Coincidindo coa data de inicio do 
curso escolar 2023-2024, a Rede 
Museísti ca Provincial pon a dispo-
sición dos centros escolares a súa 
programación para o curso escolar 
2023-2024, con multi tude de pro-
postas tanto presenciais como vir-
tuais no Museo Provincial de Lugo, 
no Museo do Mar de San Cibrao, no 
Pazo de Tor e no Museo Fortaleza 
San Paio de Narla.
O obxecti vo da programación é 
achegar, un curso máis, o patrimonio 
conservado nos museos ao alumna-
do a través dun conxunto de acti vi-
dades artelladas ao redor do lema 
“Un país no mapa”, que ten como 
referencia o mapa de Fontán (o Pazo 
de Tor conserva unha das copias 
orixinais) e que pretende vincular o 
patrimonio dos museos ao territorio 
e á comunidade.
A deputada de Cultura Iria Castro 
subliñou “o importante traballo que 
realiza a Rede Museísti ca ano tras 

ano para crear vínculos coa comuni-
dade educati va e ofrecer propostas 
e materiais adaptados á aprendiza-
xe dos máis pequenos e pequenas, 
que contribúen tamén a sensibilizar 
na conservación do patrimonio e da 
memoria”.
A xerente da Rede Museísti ca Encar-
na Lago explicou que “coincidindo co 
inicio do curso, reforzamos a comu-
nicación cos centros escolares para 
ofrecer esta programación e facilitar 
o traballo do profesorado na planifi -
cación do curso”.
A programación contempla acti vi-
dades comúns aos catro museos, 
como visitas de iniciación guiadas 
por persoal de didácti ca, talleres 
para afondar no formato artí sti co do 
retrato e o autorretrato e propostas 
sobre diversidade e igualdade de xé-
nero, centrados na obra de mulleres 
arti stas presentes nos museos. Ade-
mais, cada museo ofrece acti vidades 
adaptadas aos seus fondos, espazo e 

entorno. A Rede Musesíti ca tamén 
ofrece a profesorado, alumnado e 
familias recursos educati vos en liña a 
través da plataforma www.comuni-
dadermpl.es e mantén a fórmula da 
“maleta viaxeira”, coa que se levan 
as acti vidades aos propios centros.

OUTRAS EXPOSICIÓS. O Vello Cár-
cere acolle a exposición Epítome, 
unha compilación fotográfi ca que 
homenaxea ao mundo da cultura 
nun punto temporal determinado 
como é o cambio de milenio. O seu 
creador, Xosé Manuel Otero, expón 
imaxes fi xas dalgunhas das mulleres 
e homes que nos albores do novo 
milenio traballan arreo para o fl o-
recemento da cultura galega e que 
poden verse ata o 15 de setembro.
A Sala de Exposicións do Pazo de San 
Marcos acolle desde este martes a 
mostra Re coñecer, que incorpora 
obras das arti stas lucenses Concett a 
Montenegro e Luisa Paz.

A Rede Museísti ca presenta a 
programación para o novo curso

Maite Ferreiro, desprazouse ata 
un dos muros exteriores do Vello 
Cárcere para coñecer a nova obra 
de Primo de Bansky. Nela, o arti sta 
galego homenaxea ao poeta García 
Lorca con moti vo do 87 aniversa-
rio da súa morte por fusilamento. 
Ferreiro anunciou que se instalará 
sobre o muro do Vello Cárcere, espa-
zo xesti onado pola área de Cultura, 
a protección necesaria para a súa 
conservación, aínda que houbo que 
proceder a restaurala tralos primei-
ros días debido a un acto vandálico.
O obra representa a un García Lorca 
mozo que viste a camisa de La Barra-
ca, o grupo de teatro do que forma-
ba parte, agarrando a outro García 
Lorca xa morto despois de ser fusi-
lado. Ferreiro lembrou que a “Área 
de Cultura xa homenaxea ao grupo 
teatral co ciclo Versos na barraca 

que se celebra cada verán na Praza 
da Mosqueira, achegando a Lugo ás 
principais voces da poesía galega”, e 
destacou a calidade da obra de grafi -
teiro lucense baseada precisamente 
na reivindicación, o acti vismo e a 
busca de plasmar a realidade.
A edil de cultura destacou a impor-

tancia da arte urbana para “dar o seu 
espazo ás propostas de arte emer-
xentes, achegando unha canle de 
difusión ás novas propostas artí sti -
cas, así como novas ofertas de lecer 
á veciñanza, tal e como levamos fa-
cendo dende hai anos co Culturban”, 
explicou.

Primo Bansky representa a García 
Lorca na súa obra do Vello Cárcere

O curso escolar 2023/24 arrancará 
en Galicia o vindeiro 11 de setem-
bro cun total de 11.924 aulas para 
225.013 alumnos das etapas de In-
fanti l, Primaria, ESO e Bacharelato 
no sistema educati vo público. Isto 
supón un reforzo do número de 
unidades para o próximo ano aca-
démico en comparación co curso 
anterior (no que esti veron en fun-
cionamento 11.916 aulas para as 
ditas etapas) malia rexistrarse case 
2.000 matrículas menos (o curso 
2022/23 foron 226.811 alumnos).
Por etapas, o número de estudan-
tes descende en Educación Infanti l 
e Primaria, en concreto en 2.643 
alumnos menos, e, en menor 
medida, en Bacharelato, con 115 
alumnos menos. Pola contra, a ESO 
experimenta unha lixeira suba de 
960 persoas, en base ás previsións 
dispoñibles pola Administración 

na actualidade ata que se peche o 
proceso.
Para a escolarización no próximo 
curso, a Consellería recibiu arredor 
de 15.000 solicitudes de praza para 
nenos e nenas que entran por pri-
meira vez nos colexios da Comuni-
dade (concretamente o alumnado 
de tres anos que entra en 4º de 
Educación Infanti l), para quen se 
oferta algo máis de 26.000 prazas 
dispoñibles no sistema.
Isto supón que preto do 58% das 
prazas de novo ingreso ofertadas 
quedan libres. É dicir, que o 99,2% 
do alumnado que solicitou praza 
en 4º de Infanti l nos centros das 
catro provincias para este curso 
obtí voa no colexio escollido como 
primeira opción, polo que practi -
camente a totalidade das familias 
escolarizan os seus fi llos na escola 
que demandan.

O curso empeza en Galicia o 
día 11 con 225.013 alumnos
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O alumnado do grao en Paisaxe, 
unha titulación universitaria imparti-
da conxuntamente na Escola Politéc-
nica Superior de Enxeñaría do Cam-
pus Terra da USC e na Escola Técnica 
Superior de Arquitectura da UDC xa 
está a deixar as súas primeiras pega-
das no territorio galego, ben a través 
do desenvolvemento de diversos 
proxectos co n titoría académica, 
ben mediante achedas individuais 
e creativas de persoas cunha sólida 
formación interdisciplinar que lles 
permite conxugar de xeito harmóni-
co intereses, a priori, dispares, cando 
non encontrados.
As intervencións, cando menos en 
fase de propostas, desenvolvidas 
en distintas contornas de Galicia 
por alumnado matriculado no grao 
de Paisaxe son aínda escasas en nú-
mero e pouco visibles, pero non por 
eso carecen de interese. Cómpre 
lembrar neste senso no proxecto de 
Aprendizaxe e Servizo (ApS) ‘Louri-
zán. Renaturalización da Ría de Pon-
tevedra no ámbito actualmente ocu-
pado por Celulosas’, un programa 
desenvolvido por alumnado e profe-
sorado do grao en de Paisaxe xunto 
coa Asociación Pola Defensa da Ría 
e o Concello de Pontevedra no que 
se propón a creación dunha franxa 
litoral verde nos terreos de Lourizán 
ocupados desde hai máis de seis dé-
cadas pola actividade industrial para 
a produción de celulosa.
As suxestións achegadas polo alum-
nado de Paisaxe implicados neste 
ApS son tan amplas como diversas 
e contemplan desde a creación dun 
sistema de praias e dunas na franxa 
marítima que conecta Pontevedra 
e Marín, ata o soterramento das 
vías do tren que chegan ao porto de 
Marín, o que permitiría recuperar o 
barrio dos Praceres, a humanización 
da autovía cara a Marín ou mesmo a 

creación de marismas na desembo-
cadura do regato dos Praceres e na 
confluencia dos canles de O Rozo e 
Pazo de Lourizán.
Así mesmo, contemplan a creación 
dun sistema de praias e dunas na 
franxa marítima entre Pontevedra e 
Marín, ou o soterramento das vías 
do tren que chegan ao porto de Ma-
rín
Ideas diferentes ás plantexadas para 
avanzar na rexeneración paisaxística 
da contorna da Ría de Pontevedra 
foron as presentadas polo alumnado 
do grao en Paisaxe para revitalizar 
e recuperar para a veciñanza os te-
rreos da Valgada do Campus de Lugo 
a través dunhas rutas peonís seguros 
e a supresión de infraestruturas en 
desuso, como pode ser o actual an-
fiteatro.

A esta actuación, xa en marcha, sú-
manse outras orientadas á rexenera-
ción da coruñesa Ría do Burgo e mes-
mo diferentes ideas para avanzar na 
conexión entre o castro de Elviña e 
a trama urbana da cidade herculina, 
ou o deseño dun dos 11 xardíns pre-
sentados ao Festival Internacional de 
Xardíns de Allariz (FIXA), un certame 
ao que os estudantes de último cur-
so do grao en Paisaxe Lara Caamaño 
Fernández, Óscar Marqués Sánchez 
e Paula Fusté Hernández concorre-
ron coa proposta ‘O mundo a través 
do xardín’.

PAISAXISMO. O grao en Paisaxe é 
unha titulación pouco coñecida ou 
incluso descoñecida, subliña a coor-
dinadora deste título singular que 
botou a andar no Sistema Universita-

rio Galego (SUG) no curso 2018-19. A 
arquitecta e profesora Cristina García 
Fontán apoia esta consideración na 
necesidade crecente de incorporar a 
figura do paisaxista a outros equipos 
interdisciplinares e no propósito xa 
anunciado pola Administración de 
incluír a figura de paisaxista nos ca-
dros de persoal nos distintos niveis 
das administracións.
“Esta cuestión, que foi un dos temas 
abordados no marco dos equipos 
de traballo que están a perfilar a 
reformulación do título de grao, re-
forza as oportunidades de inserción 
laboral dos titulados en Paisaxe, que 
se antollan como profesionais im-
prescindibles para avanzar na loita 
contra o cambio climático, ou para 
a aplicación da lei paisaxe eólica, e 
mesmo para a ordenación do terri-
torio a aprobación e remodelacións 
dos PXOMs”, explica García Fontán.
A coordinadora do grao interuni-
versitario en Paisaxe que imparten 
USC e UDC destacou asemade a 
sólida formación adquirida neste 
título, no que se conxugan materias 
e disciplinas diversas, cuxa temática 
abrangue desde a bioloxía, econo-
mía, expresión gráfica, xeografía, 
matemáticas, estatística, proxectos, 
urbanismo, xeomática e topografía, 
arquitectura, medio ambiente, bo-
tánica, edafoloxía, tratamento vexe-
tal, arte, historia… Ademais, engadiu 
García Fontán, “Paisaxe ten agora 
mesmo pleno emprego”.
As catro persoas da primeira promo-
ción egresadas o curso pasado están 
xa exercendo actividade profesional. 
Un dos titulados xa se quedou na 
empresa que está a traballar na Ría 
do Burgo, mentres que outro acaba 
de incorporarse aos servizos munici-
pais de Madrid para traballar na op-
timización dos sistemas de drenaxe 
de xardíns. 

Paisaxe, da USC, xa deixa pegada no territorio
As intervencións desenvolvidas por alumnado matriculado no grao de Paisaxe na EPS de Enxeñaría do 
Campus Terra da USC e na UDC transforman espazos degradados e achegan ideas para renaturalizar

SABINA. A Penúltima Sabinera 
chega ao Club Fluvial de Lugo este 
setembro para o seu tributo a Joa-
quín Sabina. O concerto será o 
sábado 9 ás 21.00 horas. O prezo 
das entradas será de 15 euros cun 
precio de 5 euros para os socios.

MECANO. A compañía Aidalai reca-
lará en Lugo, como unha das paradas 
da súa xira, o 9 de setembro ás 20.00 
horas para presentar o seu Tributo a 
Mecano no auditorio Gustavo Freire. 
Trátase dun show completo cun uso 
moi detallado de luces e música para 
homenaxear a “un dos mellores gru-
pos do pop español da historia”.

FESTIBLAS.  Chega a próxima edición 
do festival de música Festiblás no 
club Clavicembalo, que serán os días 
27 e 28 de outubro a partir das 22.30 
horas. Os artistas que xa confirma-
ron a súa presenza son Moses Ru-
bin, Pepsi and The Clist e Espiricom. 
A entrada diaria terá un prezo de 12 
euros e haberá abonos de 20 para os 
que queiran asistir os dous días.

XADREZ. En vista do éxito obtido nos 
anteriores programas, a Concellería 
de Educación e Xaquedrum, Vice-
presidencia da Deputación e Depor-
te Galego levan a cabo o programa 
Xadrez na Rúa á praza do Castiñeiro. 
A actividade terá lugar ata o 29 de 
setembro e de luns a venres entre as 
18.00 e as 20.00 horas. 

BALLET. O Ballet de Kiev presentará 
El Lago de los Cisnes no Auditorio 
Municipal Gustavo Freire o 13 de de-
cembro. A trama xira ao redor dunha 
princesa, Odette, convertida en cisne 
polo feitizo dun malvado meigo. Para 
liberala, o príncipe debe prometerlle 
amor eterno, pero o meigo intenta 
enganalo coa súa filla Odile, o cisne 
negro. É unha actuación benéfica 
onde doaranse 1, 5 euros por cada 
entrada vendida para apoiar o seu 
traballo na emerxencia de Ucraína.

EN BREVE



7setembro 2023

Un ano máis Lugo volverá centrarse 
no sétimo arte coa celebración da 
Semana de Cine de Lugo, entre o 18 
e o 23 de setembro, que ten un ani-
versario importante, xa que chega á 
súa 45 edición, preto xa do medio 
século de historia.
Este ano faise unha importante re-
trospectiva á historia do cine xa que 
o propio cartel é unha foto de agosto 
de 1914, da rodaxe en Lugo do ci-
neasta José Gil, desde un automóbil 
que circulaba polo adarve.
É a Semana de Cine unha actividade 
organizada polo Grupo Fonmiñá en 
colaboración coa Deputación Pro-
vincial, Concello de Lugo, Xunta de 
Galicia e Universidade de Compos-
tela-Campus de Lugo e sempre un 
referente para os cineastas galegos. 
Conxuga coma sempre o mellor do 
ano cunha sección oficial a concur-
so, ademais dos documentais e un 
gran apartado dedicado ás curtame-
traxes. Ademais, este ano haberá un 
oco de novo para o cine en galego e 
para a produción no país veciño de 
Portugal, sen esquecer a sección in-
fantil.
A retrospectiva nesta ocasión está 
dedicada aos irmáns Coira, que 
triunfan esta tempada coa súa serie 
Rapa e que recibiron o seu recoñe-
cemento na cita dos Mestre Mateo.
A selección das películas desta re-
trospectiva dos irmáns rabadenses 
pretende recoller fundamentalmen-
te obras fóra dos circuítos máis co-
merciais. Documentais (Eloxio da dis-
tancia, A Seara, Beiras, vivir 2 veces) 
e ficcións pouco convencionais como 
18 comidas ou Eroski Paraíso. Com-
pleta a selección a última película es-
treada en cinemas dirixida por Jorge 
e protagonizada polo tamén lucense 
Luís Tosar (Código Emperador). Esta 
retrospectiva terá lugar no salón de 
actos da Xunta de Galicia, ás 18.00 e 

ás 20.00 horas.
Noutra orde de cosas, o auditorio 
será o encargado de acoller tres cate-
gorías. A primeira a infantil, ás 18.00 
horas, con presenza de películas im-
portantes, unha delas a que nos fala 
dun Principito que cumpre 80 anos.
Ás 20.30 horas terá lugar o mellor 
do ano, onde comezarán as proxec-
cións con La ballena, sen deixar atrás 
outros títulos de importancia como 
Close ou Aftersun.
Pola noite será a sección oficial, a 

partir das 22.00 horas, primeiro coas 
curtas e logo coas longametraxes.
A Deputación será a encargada de 
acoller a sección documental, ás 
18.00 horas; e a de  homenaxes, ás 
20.00.
O Vello Cárcere tamén contará con 
proxeccións, nesta ocasións serán as 
curtas, a partir das 17.00 horas, e o 
cine en galego, ás 19.00. Así mesmo, 
haberá varias proxeccións, ás 18.00 e 
ás 20.00 horas de películas realizadas 
en Portugal.

O sétimo arte en Lugo
A Semana de Cine, dedicada aos irmáns Coira, terá lugar do 18 ao 23 de 
setembro con centos de proxeccións e seis películas a concurso O Festival Mundial de Ilusionismo 

Galicia Ilusiona achegará varios es-
pectáculos a Lugo.
O festival percorrerá as catro provin-
cias galegas durante os meses de se-
tembro e outubro coa participación 
dalgunhas das figuras máis recoñe-
cidas do ilusionismo a nivel mundial.
Esta edición inclúe como novidade 
actuacións itinerantes a bordo dun-
ha caravana convertida nun sorpren-
dente teatro máxico. En Lugo recala-
rá o vindeiro venres, 8 de setembro, 
na praza Maior, coa presenza do 
mago lucense Rafa e a maga arxenti-
na Lore Lavand. Ao longo da xornada 
haberá dez funcións de vinte minu-
tos con vinte prazas cada unha.
Así mesmo, o auditorio Gustavo Frei-
re acollerá o 6 de outubro a Gran 
Gala Internacional de Maxia, con 
ilusionistas chegados desde diferen-
tes países que presentarán números 
premiados a nivel internacional. A 
gala contará con Miguel Muñoz e 
Amadeo Edama (España), Paul Pon-
ce (Arxentina), Dania Díaz (Vene-
zuela) e o Dúo Kybalion (Arxentina 
e Rusia).

Chega a Lugo o 
Festival Mundial de 
Ilusionismo

A Tradescola abriu o prazo de matrí-
cula para o vindeiro curso nas aulas 
de gaita, zanfona, acordeón, acor-
deón diatónico, baile tradicional, 
canto e pandeireta, pandeira, per-
cusión, requinta, e linguaxe musical 
ademais de aulas específicas para os 
máis pequenos.
A matrícula permanecerá aberta en 
horario de 11.30 a 13.30 e de 16.30 
a 19.00 horas ata o 15 de setembro 
nos seus locais na Rúa Pintor Corre-
doira nº 4 de Lugo.(Centro Lug2) ou 
no teléfono 982229966.

A Tradescola abre o 
prazo de matrícula

Infantil 
• Auditorio Gustavo Freire 
• En busca del mapa perdido 
• El Principito 
• El secreto de Vicky 
• Hooper, el pollo liebre 
• Una amistad para siempre 
• Oink oink 

O mellor do ano 
• Auditorio  Gustavo Freire
• La ballena 
• Un segundo 
• Close 
• Aftersun 
• Eo 

Cine documental 
• Chichi e mais eu 
• La memoria del Cine
• Mia Moglie 
• No se oye 
• Orilla 
• Xeosónica 
• Nos acompañamos 
• Bienvenido a ma maison 
• Chomón el incoherente 
• Estragos del lienzo 
• Elexia de atacama

Homenaxes 
• Raúl 
• Amor sin barreras 
• Invictus 
• La vida entre dos noches 
• Papá 
• Cardoña.fotos a 7 pesetas 
• Delicioso 
• El amigo americano 
• Celavella na Habana 

Portugal 
• Vello Cárcere
• Já nada sei 
• Vidas na fronteira 
• Jose Luis Espinosa, o espía 
• O amor é auga que corre 
• A raia 
• Auga nas guelras 
• Amoreiras 
• A muñeca de Kafka 
• Anticlímax 
• El mono 
• Diáspora 
• A costa dos lançados 

Retrospectiva Irmáns Coira 
• Salón de Actos da Xunta de Galicia 
• Eloxio da distancia 
• 18 comidas 
• A seara eroski paraíso 
• Beiras. Vivir 2 veces 
• Código emperador 

PROXECCIÓNS

Películas
• The quiet girl 
• El caftán azul 
• El acontecimiento 
• Empieza el baile 
• Hasta que el amor nos separe 
• Cuando la alondra canta 

Curtametraxes
• Tectónica de placas 
• Tap tap 
• 7 dosis de dopamina 
• Robots 
• Solidarity day 
• Calxophobia

SECCIÓN OFICIAL
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Camino Casabella é 
unha artista plástica 
afincada na cidade de 
Lugo. No ano 2003 ob-
tivo a Licenciatura en 

Belas Artes, na especialidade de 
Pintura, pola Facultade de Belas Artes 
de Pontevedra (Universidade de Vigo) 
e traballa como profesora de Debuxo 
en Secundaria e Bacharelato. En 2015 
rematou o Ciclo Medio de Serigrafía 
Artística na Escola de Arte e Superior 
de Deseño Ramón Falcón, recibindo o 
premio ao mellor expediente.
Aínda que resides en Lugo desde 
sempre, estás moi vinculada á Mari-
ña Lucense, verdade?
Si é certo xa que nacín en Lugo, pero 
meus pais decidiron rexistrarme en 
Alfoz de onde son eles. E paso gran 
parte do verán alí coa miña familia.
Cando descubriches a túa vocación 
como pintora e artista plástica?
Xa na gardería, cando tiña tres anos, 
ás miñas profesoras gustábanlles os 
meus debuxos, chamábanlles moito a 
atención e no colexio fun gañadora de 
varios premios en cousas creativas, 
tanto debuxando como nas redac-
cións. No instituto xa tiña moi claro 
que quería facer Belas Artes.
Que lles pareceu aos teus pais?
Moi ben, encantáballes, e querían 
que fixera o que me gustaba. Niso 
tiven moita sorte, sei que moitos pais 
non queren que os seus fillos se dedi-
quen ás profesións artísticas xa que 
non lles ven saídas laborais.
E teñen saída?
Eu penso que cando alguén é bo nal-
go sae para adiante. O que non pode 
ser é que sexa unha persoa frustrada 
por ter un traballo que non lle inte-
resa. O importante é que lle guste, 

porque para facelo ben ten que poñer 
moito da súa parte.
Es profesora en Secundaria, gústa-
che o ensino?
Si, por suposto, o que pasa é que na 
actualidade a Educación, en Galicia, 
está a pasar por unhas circunstan-
cias moi duras debido aos recortes 
no Ensino Público. Isto tradúcese en 
aulas masificadas con escaseza de 
apoios dirixidos, fundamentalmente, 
ao alumnado con necesidades especí-
ficas de apoio educativo e con dificul-
tades de aprendizaxe coma a nenez 
inmigrante que non coñece ben o 
idioma castelán. En resumo que nece-
sita un apoio extra.
A que te refires coa masificación?
A aulas con trinta alumnos, menos 
que cando eu estudaba (chegábamos 
a ser corenta), mais agora hai unha 
gran diversidade e necesitan profe-
sores e clases de reforzo e contidos 
adaptados.
Na túa área afectan os recortes?
Moitísimo, máis que noutras, espe-
cialmente, en canto aos materiais que 
se poden empregar en Plástica. Non 
é o mesmo ensinar cando tes arxila 
para modelar ou pinceis de calida-
de e papel de tamaño grande para 
pintar. Así é como os nenos e nenas 
desfrutan coa aprendizaxe. Nestes 
momentos están a traballar en folios 
e coas pinturas que traen da casa. Isto 
fai menos atractiva a materia e moito 
máis difícil ensinar.
Supoño que te atopaches con xente 
que considera que a Plástica, o De-
buxo non son importantes?
En xeral, existe unha percepción de 
que as artes plásticas son prescindi-
bles e que non son importantes para 
o futuro profesional do alumnado. Eu 
opino todo o contrario, a creatividade 
e moitas outras habilidades que se 
traballan na Plástica son fundamen-
tais. En realidade, as artes deberían 
ocupar un lugar central na educación 

pública, aínda que sucede o oposto, 
porque o acceso ás elas é cada vez 
máis difícil para as persoas menos 
privilexiadas. Ademais, a Plástica fo-
menta a inclusión nos centros, xa que 
moitos nenos con talentos diversos e 
capacidades diferentes brillan nesta 
materia ao poder desenrolar todas 
elas. A Educación Artística tamén 
contribúe a mellorar a saúde mental 
do alumnado, ao permitir a expresión 
persoal nunha contorna relaxada e 
favorecendo o traballo colaborati-
vo a través de proxectos colectivos. 
Pola miña propia experiencia, eu 
comprobei que traballando en equi-
po, os nenos e nenas con dificultades 
aprenden moito mellor que se fora 
individualmente. Cando eles e elas co-
laboran e aprenden dos demais com-
pañeiros e viceversa, a clase funciona 
moito mellor.
Podes falarnos dalgunha desas ex-
periencias?
No colexio de Castroverde pintamos 
un par de murais en grupo, tamén 
pintamos camisetas, e deseñamos 
a maqueta dunha cidade, coa que 
aprenderon cuestións urbanísticas e 
conceptos como o das escalas, o paso 
da representación bidimensional ao 
espazo tridimensional, e a constru-
ción de corpos xeométricos.
Pensas que co abuso dos dispositivos 
dixitais a nenez perde habilidades?
Si, exactamente. Teño que ensinarlles 
destrezas moi básicas, como medir 
cunha regra, cortar cun cutter…
Falas de Castroverde, pero o curso 
pasado estiveches nun instituto de 
cidade, cales son as diferenzas?
Principalmente, a masificación das 
aulas. A diversidade está en todas 
partes, pero hai máis problemas para 
atender ao alumnado en xeral e de 
convivencia. Non é igual organizar un 
centro grande con moito alumnado 
que outro máis pequeno que permite 
unha atención personalizada. Ade-
mais a nenez do medio rural pasa 
máis tempo coas súas familias en cir-
cunstancias menos estresantes.
Traballas os temas sociais?
Si, ademais de facer un proxecto artís-
tico, moitas veces trato de introducir 
contidos transversais para favorecer 
a reflexión sobre os grandes proble-
mas sociais coma a desigualdade de 
xénero, a discriminación por calquer 
condición (raza, orientación sexual, 
discapacidade…), o cambio climáti-
co… Aproveitando as datas sinaladas 
no calendario como o Día Mundial do 
Clima e dependendo do momento da 
programación do curso, traballo de 
forma diferente.
A través da túa traxectoria, expresas 
o teu interese por este temas?
Si, por exemplo, cando fixen as exposi-
cións colectivas “Artistas Polo Clima” 
ou “Bravas” (Caldiae Factoría Cultu-
ral, Lugo), ambas foron coordinadas 
por min. No ano 2019 participei na ex-
posición colectiva “Ha(v)-belas. Sete 

mulleres que falan a través da arte”, 
no Vello Cárcere, xunto a Anusca, Alba 
Díaz, Bego Pérez, Isabel Somoza, Ma-
ría Mata e Susana Vilanova.. O obxec-
tivo da mesma era exteriorizar a crea-
ción artística de mulleres de Lugo.
Coñécese máis pintores homes que 
mulleres, cal pensas que é a razón?
A razón é resultado dun problema 
que existe, especialmente, nas artes 
plásticas xa que se trata dun mundo 
que non está moi ben regulado pro-
fesionalmente e predomina moito a 
desigualdade. As persoas que ocu-
pan postos de decisión son homes e 
tenden a dar máis oportunidades a 
outros homes.  As cifras corroboran 
esta desigualdade. Segundo a Aso-
ciación de Mujeres en Artes Visuales, 
no seu informe de Ferias de Artes de 
2023, e na de Arco Madrid houbo un 
37,3% de artistas mulleres, da cales 
só un 17,3% eran españolas. Cifras 
que foron aumentando paulatina-
mente desde 2019.  Para evitar esta 
desigualdade, cando fun Coordina-
dora de Cultura en Lugonovo, dende 
marzo de 2019 ata marzo de 2020, 
dirixín unha Programación Cultural 
Anual adicada unicamente a mulleres 
artistas, algo que puidemos facer rea-
lidade por primeira vez dende unha 
plataforma cidadá lucense, en cola-
boración con Caldiae Factoría Cultu-
ral. E en colaboración con En Marea 
coordinei unha exposición de arte co-
lectiva itinerante, titulada “A Loita Fe-
minista Pola Igualdade No Deporte”.
Na actualidade estás levando a cabo 
algún proxecto artístico?
Si, continúo cun proxecto que comecei 
en 2016. Trátase do proxecto “Heroí-
nas De Tódolos Días”, que xa mostrei 
na miña primeira exposición indivi-
dual en 2018 no Centro Asociado da 
UNED de Lugo e, posteriormente, na 
Escola Oficial de Idiomas e en Lugono-
vo. Con este traballo intento cambiar 
a forma na que tradicionalmente se 
representa ás mulleres, como obxec-
tos ou nun lugar subordinado. Trá-
tase de poñer no primeiro plano ás 
mulleres que a pesar de ser heroínas 
reais, xusto as que necesitamos, e que 
veñen a cambiar o mundo, son esen-

cialmente pouco recoñecidas, porque 
os heroes teñen que ser os machos 
capitalistas. Son persoas normais que 
nun momento determinado se ato-
paron nunhas circunstancias fóra do 
común, que as levaron a comportarse 
de xeito heroico e levar a cabo verda-
deiras proezas, empregando cualida-
des como a empatía, a colaboración e 
a intelixencia emocional, contribuíndo 
á sociedade e rachando estereotipos 
polo camiño. Entre elas están Raisa 
Carolan, Ciara Lawrence, Anna Ga-
briel, Connie Mudenda, YSÉE, Char-
lotte Courbe, Jessica Greenfield, Eva 
Tolage ou  Edel Harris,  que destacan 
en diversos ámbitos.
Que máis problemas  te preocupan?
En marzo de 2022 contribuín a crear 
a campaña “Outro Garañón... na Mu-
ralla?”, da que son voceira, en colabo-
ración con representantes de Adega 
(Asociación Para A Defensa Ecolóxica 
de Galiza), do Foro do Camiño Primiti-
vo (que integra a unha trintena de co-
lectivos e profesionais que defenden 
a ruta máis antiga de peregrinación 
a Santiago de Compostela), e outros 
cidadáns. Con esta campaña busca-
mos concienciar á opinión pública, e 
conseguir a implicación dos grupos 
políticos do Concello de Lugo para im-
pedir que se leve a cabo un agresivo 
proxecto de especulación urbanística 
aprobado en 2019, no punto no que 
conflúen a Muralla Romana e o Cami-
ño Primitivo, ambos declarados Patri-
monio da Humanidade pola Unesco. 
O noso obxectivo é a retirada de dito 
proxecto, e a proposta dunha solución 
alternativa máis respectuosa co Pa-
trimonio, e que responda ao interese 
xeral. Esta campaña segue adiante na 
actualidade e temos concentracións 
diante da porta de San Pedro.
Que che gustaría engadir?
Que a cultura ten que reflexar a reali-
dade dunha sociedade, algo que non 
sucede hoxe en día, porque a metade 
da poboación non está suficiente-
mente representada. Ademais a arte 
non é prescindible, é vital, e funciona 
como motor de cambio: cando ves 
unha película, un cadro, escoitas mú-
sica… transfórmate.

Fernanda Arrojo

Conversa con Camino Casabella, artista plástica e profesora de debuxo
RECOMENDO LUGO
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Que é e como nace JMRivas Aca-
demia?
Comezamos a nosa andaina no 
1986 dando clases de apoio a alum-
nado de Secundaria e Bacharelato 
e, máis tarde a alumnado universi-
tario en numerosas materias. Foi no 
ano 2005 cando nos trasladamos 
á actual dirección da academia, na 
rúa Doutor Fleming 8 .
Que é o que máis valoran os alum-
nos? E os pais?
No noso  centro respírase un am-
biente familiar e de grupo. Sabe-
mos conxugar o trato próximo cos 
alumnos sen renunciar á respon-
sabilidade que se lles esixe. Cando 
é necesario facemos un asesora-
mento personalizado con pais e 
alumnos. Valoran especialmente a 
atención continua do profesorado 
e a aportación de material propio 

moi elaborado, dispoñible na  nosa 
aula virtual as 24 horas. Os  grupos 
específicos para cada grao, centro 
de ensinanza e nivel redundan en 
resultados excelentes que así re-
flicten os nosos alumnos nas pro-
bas.
Cal é o segredo para tantos anos 
de traballo?
Utilizar metodoloxía adecuada e 
individualizada para cada alumno, 
profesores especializados en cada 
materia, con experiencia e moita de-
dicación aos seus alumnos. Por moi  
bos resultados que acades nun ano,  
non podemos baixar as mans. Hai  
moito traballo diario para que tanto 
os contidos como o material propio 
noso sexan cada vez mellores. Para 
nós é un orgullo que os noso antigos 
alumnos confíen en nós para aten-
der aos seus  fillos.

✓ Ofrecemos unha gran variedade 
de servizos. Por unha parte as cla-
ses de apoio en ESO e Bacharela-
to. Resolvemos todas as dúbidas e 
practicamos con moitos exercicios 
adaptándonos o teu ritmo ofre-
cendo unha atención individual 
personalizada. O noso profesorado 
está especializado nos grupos e nas 
materias que imparten, contando 
cun material propio elaborado polo 
noso equipo (exercicios de exames, 
conceptos fundamentais, esquemas, 
resumos...). Facilitamos tamén o ac-
ceso a nosa aula virtual as 24 horas.
✓ Tamén facemos preparación in-
tensiva da EBAU. Facemos un curso 
intensivo de EBAU durante as tres 

semanas previas, repasamos as no-
cións fundamentais e practicamos os 
exercicio tipo. Os alumnos fan todos 
os días un exame de cada materia 
con exercicios que  aparecen na  pro-
ba  da ABAU para que se acostumen 
ao tipo de exame  e á súa duración.
✓ Asesoramos tamén a pais e alum-
nos sobre diversos aspectos relativos 
o seu acceso a universidade. Notas 
de corte, trámites administrativos, 
tamén para maiores de 25 anos con 
atención personalizada e aportación 
do material necesario.
✓ Tamén axudamos coa proba de 
acceso a FP superior e medio.
✓ Nos estudos de Universidade, 
actualmente impartimos clases de 

apoio para diferentes graos. Da Esco-
la Politécnica Superior de Enxeñaría 
formamos en Robótica, Enxeñaría 
Agrícola e Agroalimentaria, Enxe-
ñaría Forestal e do Medio Natural e 
Enxeñaría Civil. De Ciencias forma-
mos en Bioquímica, Enxeñaría de 
Procesos Químicos Industriais, e Nu-
trición Humana e Dietética
✓ Tamén preparamos oposicións de  
Educación Secundaria e Formación 
Profesional. Contamos con ampla 
experiencia e resultados moi satis-
factorios en anteriores convocatorias 
na preparación de oposicións aos 
corpos de Profesores de Ensino Se-
cundario (PES) e Profesores Técnicos 
de Formación Profesional (PTFP).

Somos especialistas nas ramas de 
Matemáticas, Física e Química, Tec-
noloxía e Electricidade.
Tamén preparamos oposicións para  
mestres de Primaria. Temos temario 
propio e toda a lexislación resumida. 
De feito, dispoñemos de material es-
pecífico baseado en casos prácticos 
de convocatorias anteriores.
Ofrecemos resolución de casos prác-
ticos, elaboración da programación 
didáctica (corrección incluída), de-
fensa  da programación didáctica 
(ensaios individuais incluídos), expo-
sición da unidade didáctica (ensaios 
individuais incluídos) e facemos 
simulacros de exame, sempre con 
grupos reducidos.

Que servizos ofrecen?

“Sabemos conxugar o trato próximo 
coa responsabilidade que se lles esixe”
José Manuel Rivas Bande, responsable da academia do mesmo nome da rúa Doutor Fleming de Lugo

O PP propón un plan de seguimen-
to e mantemento continuo para 
esculturas en espazos públicos. O 
concelleiro popular Agustín Galle-
go enumerou varios exemplos de 
monumentos que teñen verdín ou 
suciedade froito da metereoloxía, 
ou ben outros casos nos que sufren 
destrozos por vandalismo.
Dende o PP lamentan “a deixadez 
e a falta de atención do bigoberno 
á hora de conservar en bo estado o 
patrimonio que temos” e pide que 
se fagan revisión periódicas para 
recoller aquelas incidencias que pui-
deran producirse para logo buscar as 
solucións pertinentes.
Expuxo tres exemplos onde o verdín 
“afea as esculturas” ou elementos 
conmemorativos: bimilenario da 
fundación de Lugo situado nas inme-
diacións da porta de San Fernando, 
busto de Rosalía de Castro e tamén 
hai numerosos exemplos na zona 
rural como o cruceiro da parroquia 
de Muxa.

O PP reclama o 
coidado das esculturas

O Servizo de Xestión Académica 
da USC vén de publicar a listaxe de 
prazas vacantes para a matrícula en 
mestrados da USC no curso 2023-24. 
A relación inclúe 364 prazas dispoñi-
bles para cursar estudos en 46 titu-
lacións, ás que se suman outras 35 
que contan con listaxes de agarda, e 
que procederán con chamamentos 
individuais para esgotar as prazas 
dispoñibles, e outras 2 que xa non 
contan con vacantes. 
O prazo de matrícula esténdese ata 
o 15 de setembros. As prazas iranse 
ocupando por estrita orde cronoló-
xica de formalización da matrícula a 
través da Secretaría Virtual da USC. 

Segue aberto o prazo 
de matrícula en 
mestrados da USC
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sociedade

Máis de 8.000 lucenses escolleron 
a piscina exterior de Frigsa para re-
frescarse durante o mes de xullo. A 
asistencia sitúase en niveis similares 
aos do ano pasado, no que no mes-
mo mes experimentouse unha ola 
de calor e as temperaturas medias 
foron sensiblemente superiores ás 
do mesmo período deste ano. 
O concelleiro de Deportes, Jorge 
Bustos, valorou positi vamente este 
dato de asistencia. “A piscina exte-
rior de Frigsa xa está consolidada 
como zona de recreo na tempada 
esti val e no que levamos de mes de 
agosto a asistencia segue sendo moi 
alta”, sinalou o edil. Bustos recordou 
que “o Goberno local apostou, un 
ano máis, por conxelar as tarifas”.

CURSOS. Para esta tempada a área 
de Deportes oferta un total de 3.024 
prazas nos diversos cursos de nata-
ción que se imparti rán nas piscinas 
de Frigsa e As Pedreiras ata xuño de 
2024. Nas clases para crianzas, de 
periodicidade trimestral, poderán 
parti cipar 1.278 nenos e nenas men-
tres que nas de adultos existen un 
total 1.746 matrículas dispoñibles.
O Goberno local conxela as taxas. 
Deste xeito os prezos quedan fi xados 
en 18,40 euros por mes para a ma-
trícula infanti l e 22,90 para adultos. 
O calendario establece tres perío-
dos: o primeiro de outubro a decem-
bro, outro desde xaneiro a marzo e 
o últi mo que abarca desde o mes de 
abril ata xuño. O prazo de inscrición 
remata o día 11 ás 14 horas. Os inte-
resados deben presentar os impre-
sos en Frigsa ou na piscina das Pe-
dreiras. Posteriormente, a matrícula 
formalizarase entre o 18 e o 21 de 
setembro nas instalacións do parque 
da Milagrosa. 

A piscina de Frigsa 
acolleu 8.000 
lucenses en xullo

O tenente alcalde, Rubén Arroxo, 
a concelleira de Cultura, Turismo e 
Promoción da Lingua, Maite Ferrei-
ro, xunto ao secretario da Asociación 
Provincial de Empresarios de Hosta-
lería e Turismo de Lugo (APEHL), Ja-
cobo García, presentaron a XVIII edi-
ción do Concurso de Tapas de Lugo, 
que este ano se celebrará entre os 
días 3 e 19 de novembro.
Maite Ferreiro puxo en valor a im-
portancia dun certame que celebra 
este ano a súa 18 edición, e que da 

unha importante promoción á ci-
dade de Lugo e á hostalería local. A 
concelleira agradeceu aos establece-
mentos parti cipantes “o seu esforzo 
en buscar cada ano novos traballos 
con produtos locais”.
O prazo de inscrición estará aberto 
entre o 1 e o 15 de setembro, toda 
a información sobre as inscricións 
pode obterse contactando por co-
rreo electrónico coa apehl no ende-
rezo comunicacion@apehl.org ou 
no teléfono 982 226 912.

Regresará en novembro 
o Concurso de Tapas

O tenente alcalde, Rubén Arroxo, 
anunciou que o Concello de Lugo 
iniciou o procedemento para 
adquirir 7.000 novas tarxetas ci-
dadás. Arroxo explicou que “co-
mezamos o procedemento para 
garanti r que sempre haxa existen-
cias de tarxetas cidadás, e facilitar 
que a veciñanza poida desfrutar 
de todas as vantaxes que supón a 
tarxeta á hora de desprazarse en 
bus urbano”.
“Lugo ten o transporte máis bara-
to das cidades galegas e o terceiro 
máis barato das capitais de pro-
vincia do estado”, explicou Rubén 
Arroxo, que engadiu “coa Tarxeta 
Cidadá, o prezo do bus urbano 
redúcese ata nun 50%”. O Tenen-
te Alcalde anunciou que “máis 
de 30.000 persoas teñen xa a súa 
tarxeta cidadá e desfrutan de to-

das as vantaxes que supón este 
sistema”.
Pagando con tarxeta cidadá, o 
prezo do billete ordinario pasa de 
0.64€ a 0.45€, no caso de non ter 
dereito a bonifi cacións, ou a só 
0.31€ no caso de persoas pensio-
nistas, desempregadas, estudan-
tes ou persoas con mobilidade re-
ducida, con transbordos gratuítos 
en todas as situacións. Para obter 
a tarxeta cidadá, deberá cubrirse o 
formulario que se pode atopar na 
web do Concello, ou recollelo nas 
ofi cinas municipais do seminario, 
e pagar a taxa de 3,09€ nunha ofi -
cina de Abanca. Despois, deberá 
pedirse cita no 010 para reti rar a 
tarxeta nas ofi cinas do Concello. A 
recarga do moedeiro será, como 
mínimo de 5€, cun máximo de 
60€.

O Concello inicia a 
compra de 7.000 novas 
tarxetas cidadás

VISITA. O Impulso Verde, situado na Garaballa, conti núa a recibir visi-
tas de centros educati vos e emprendedores de toda España. Así,  albergou 
unha guiada na que parti ciparon alumnos de albanelería do obradoiro de 
emprego Vía da Prata II do Concello de San Cristovo de Cea (Ourense).

Comeza unha nova campaña de sen-
sibilización sobre o consumo respon-
sable de alcohol posta en marcha 
pola área de Xuventude do Concello 
de Lugo en colaboración coa Asocia-
ción Provincial de Empresarios de 
Hostalería de Lugo (APEHL). A través 
desta iniciati va, baixo o tí tulo A túa 
saúde o Concello elaborará diferen-
tes materiais divulgati vos, como díp-
ti cos ou mupis, que serán instalados 
no núcleo urbano e que conterán in-

formación relacionada coa mesma.
“Así mesmo, todos os establecemen-
tos da cidade que desexen adherirse 
recibirán, ademais dun disti nti vo de 
local colaborador, materiais como 
carteis ou pousavasos con códi-
gos QR que enlazan coa páxina do 
Ministerio de Sanidade na que se 
proporciona información sobre a 
prevención do consumo de alcol en 
menores, consellos, etc”, explicou o 
concelleiro.

Inician unha campaña sobre o 
consumo responsable de alcohol



11setembro 2023



12 setembro 2023

O Concello vén de eliminar máis 
de 6.000 raíñas de vespa veluti na a 
través dunha campaña de trampeo 
profesional.
En total, o Servizo de Protección Civil 
distribuíu un total de 2.500 trampas 
dende a primavera (1.500 máis que 
o ano anterior), concentrando os 
esforzos na contorna rural onde se 
agluti nan a maior parte dos enxa-
mes, xa que existen determinadas 
especies como as camelias ou as 
árbores froiteiras que resultan un re-
clamo para a especie e, por tanto, os 
cebos son máis efi caces.
“Sen dúbida a adquisición dun maior 
número de trampas permiti unos 
aumentar as capturas e polo tanto 
esta tempada podemos falar dun 
incremento substancial de niños eli-
minados o que axuda ao seu control 
no conxunto do termo municipal”, 
informou o tenente de alcaldesa.

As trampas adquiridas polo Executi -
vo local están certi fi cadas e contan 
con varios orifi cios de entrada cu-
bertas cun túnel de concentración 
de cheiros que evita o escape dos 
insectos atrapados. Ademais, dispo-
ñen dun sistema para o baleirado e 

outro de ancoraxe para colocalas en 
altura. Así mesmo, o líquido atraínte 
para vespa veluti na que serve como 
cebo contén unicamente estratos de 
plantas e está formulado para non 
atraer ás abellas, cumprindo así os 
máis altos estándares medioam-
bientais.
As vespas capturadas morren nas 
trampas e son recollidas e almace-
nadas en recipientes herméti cos 
que son transportados polo Servizo 
municipal de Protección Civil para 
a súa posterior xesti ón ambiental 
cumprindo de forma estrita a nor-
mati va. “Na loita contra esta espe-
cie invasora é fundamental acoutar 
o número de raíñas, pois se esti ma 
que aparecen uns 6.000 exemplares 
por niño, cifra que crece de forma 
exponencial a medida que medra a 
comunidade sen non se actúa cedo”, 
indicou o concelleiro.

Eliminadas en Lugo máis de 
6.000 raíñas de vespa veluti na

O Vello Cárcere acolleu unha ho-
menaxe insti tucional a todas as 
persoas represaliadas polo fran-
quismo organizada polo concello 
e a deputación de Lugo polo día da 
Galicia Márti r. No acto Maite Fe-
rreiro destacou o compromiso do 
Goberno de Lugo para “conti nuar a 
manter viva a memoria de todas as 
persoas que foron asasinadas por 
defender os seus ideais”. Durante 
o acto, Maite Ferreiro leu o ma-
nifesto elaborado pola fundación 
Alexandre Bóveda para o día da 
Galiza Márti r de 2023.
Con esta acción desde o Concello e 
a Deputación de Lugo preténdese 
dar un paso máis na rehabilitación 
da fi gura de Alexandre Bóveda, 
quen foi víti ma dun falso proceso 
xudicial en Pontevedra, e de todas 
as persoas márti res da liberdade 
que el simboliza na memoria histó-
rica e democráti ca do pobo galego.
O Vicepresidente da Deputación e 
deputado de Memoria Histórica, 
Efrén Castro, e destacou a fi gura 
de Alexandre Bóveda como “un 
símbolo de todas as persoas que 
loitaron contra o réxime fascista”. 
Segundo Efrén Castro, “as insti tu-
cións públicas debemos honrar a 
todas as persoas márti res da liber-

dade na historia do pobo galego”.
O Concello de Lugo acordou insti -
tucionalizar a celebración do Día da 
Galiciaa Márti r en febreiro do ano 
2020, e desde a área de Cultura 
realizouse a primeira homenaxe o 
17 de agosto nese ano.
Maite Ferreiro criti cou que, a pe-
sar das peti cións de ofi cializar esta 
homenaxe a todas as persoas que 
sufriron a represión franquista, ”a 
Xunta do Parti do Popular non deu 
aínda o paso”.

GALICIA MÁRTIR. A primeira vez 
que os dereitos e liberdades nacio-
nais do pobo galego foron recoñe-
cidas xurídica e politi camente foi 
dentro do marco consti tucional da 
IIª República Española, coa ampla 
maioría social que permiti u plebis-
citar o Estatuto de Autonomía gale-
go o 28 de xuño de 1936.
Poucas semanas máis tarde pro-
duciuse a sublevación violenta 
dun segmento das forzas armadas 
do Estado Español contra do réxi-
me consti tucional da IIª República 
e do seu lexíti mo goberno, saído 
das eleccións democráti cas cele-
bradas en febreiro do mesmo ano 
de 1936, gañadas polo Frente Po-
pular.

Renden unha homenaxe 
ás persoas represaliadas 
polo franquismo

Ata e o 21 de setembro a Faculta-
de de Ciencias de Lugo acolle as 
Xornadas de Aproximación Social e 
Nutricional ao Dano Cerebral Adqui-
rido. Organizadas pola Federación 
Galega de Dano Cerebral (Fegada-
ce) e a Universidade de Santi ago de 
Compostela (USC), en colaboración 
coa Deputación de Lugo, as acti vi-
dades combinan a abordaxe teórica 
e prácti ca sobre unha discapacidade 
provocada, fundamentalmente, por 
ictus e traumati smos cranioencefáli-
cos, que afecta a unhas 36.000 per-
soas en toda Galicia.

As accións programadas, gratuítas 
previa inscrición, están especialmen-
te centradas en ofrecer información 
de uti lidade para que as persoas con 
DCA, ás súa familias ou quen parti -
cipa no seu coidado, poidan afron-
tar as difi cultades na alimentación, 
degluti ción e nutrición derivadas 
de secuelas nas esferas neuromu-
suculoesqueléti cas, cogniti vas, sen-
soriais, emocionais, condutuais e 
sociais.
Ademais, posto que as xornadas ta-
mén procuran contribuír a loitar con-
tra o descoñecemento e a invisibili-

zación desta súbita lesión cerebral, 
que adoita considerarse unha “epi-
demia silenciosa” pola difi cultade 
para detectar as súas consecuencias, 
a parti cipación está aberta ao públi-
co xeral.
A programación xa arrancou o 4 de 
setembro, coa inauguración, no re-
cibidor da Facultade de Ciencias, da 
exposición Punto e seguido. A mos-
tra, que poderá visitarse até o día 18, 
está composta por 38 imaxes reali-
zadas polo fotógrafo compostelán 
Aigi Boga e visibiliza o día a día de 
persoas con DCA das cinco enti da-
des que conforman o movemento 
asociati vo deste colecti vo.
O mércores 20 de setembro impar-
ti ranse as sesións divulgati vas no 
salón de actos. Entre as 16 e as 17h 
desenvolverase unha charla de sen-
sibilización e aproximación ao DCA 
da man de Carla Miranda Iglesias, 
traballadora social en Feagadace, e, 
tras un pequeno descanso no que 
se convidará as asistentes a visitar a 
exposición fotográfi ca, de 18 a 19h 
terá lugar un relatorio sobre disfaxia 
e alimentación en persoas con DCA, 
imparti do por Noelia Rivadas, logo-
peda da Federación.
O peche do ciclo realizarase o xoves 
21 de setembro co desenvolvemen-
to do obradoiro de elaboración de 
pratos e receitas adaptadas á dis-
faxia, parti cularmente pensado para 
persoas con DCA, persoas coidado-
ras e familias. Estará imparti do polo 
cociñeiro e docente José Luis Álvarez 
Bouso.

Comezan na USC as charlas sobre 
nutrición e dano cerebral en Lugo
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Iria, cóntanos aos lectores en que 
consiste a profesión de terapeuta 
ocupacional?
Os terapeutas ocupacionais centrá-
monos en mellorar a calidade de 
vida nas persoas. Traballamos en 
distintos ámbitos, ben sexa en saú-
de mental, en rehabilitación física 
en adultos, en xeriatría… Pero eu 
son especialista en nenos, concreta-
mente en atención infanto-xuvenil. 
No meu caso, estudei a carreira de 
terapia ocupacional na Universida-
de de Oviedo, despois especialicei-
me noutras universidades  como 
foron na Universidade Autónoma 
de Madrid e na Universidade do Sur 
de California. Nesta última foi onde 
me certifiquei en integración senso-
rial. O que facemos os terapeutas 
da miña especialidade, é atender 
as dificultades relacionadas co ám-
bito cognitivo, motor, sensorial, 
actividades da vida diaria, sempre 
desde a perspectiva de favorecer a 
autonomía e a independencia dos 
nenos.
Cando decidiches crear este centro?
Pois foi alá por maio cando me de-
cidín e din comezo os trámites. Con-
siderei que esta zona da cidade ten 
uns servizos de alta calidade dou-
tros profesionais cos que é habitual 
coordinarnos, por exemplo, logope-
distas, de fisioterapia e pedagoxía. 
Penso que sempre axuda estar preto 
de outros profesionais sanitarios cos 
que sempre debemos coordinar as 
actividades. 
Cales son as persoas as que dirixes 
as actividades do centro?
As persoas coas que colaboramos 
son nenos con idades comprendidas 
entre os 0 e os 18 anos. Os diagnós-
ticos máis habituais que se atopan 

na sociedade son os trastornos de 
espectro autista, trastornos de défi-
cit de atención, alteracións xenéticas 
ou retrasos motores simples como é 
o caso dos bebés que poden tardar 
un pouquiño máis en gatear ou ne-
nos que na escola poden detectar 
que  desenvolveu o xogo simbólico 
por exemplo.
Estas necesidades, cal é a forma 
máis común de detectalas?
As fontes de detección poden ser 
calquera, pode ser pediatría, pode 
ser a escola, a familia, o logopedista, 
poden variar, pero as máis comúns 
son a familia, o pediatra ou a escola. 
O que si temos claro na nosa espe-
cialidade é que os nenos menores 
de seis anos reciben a denominada 
atención temperá. Eses nenos están 
nunha etapa na que o seu cerebro 
ten unha maior plasticidade, e dicir, 
aprenden moito máis fácil. Entón un 
diagnóstico nesas idades axuda a 
previr dificultades futuras. Hai moi-

tas máis posibilidades de melloría 
acudindo a terapia nesta etapa que 
en outras posteriores.
Como se leva a cabo o traballo na 
clínica?
O primeiro paso, é sempre unha en-
trevista inicial onde se recompilan 
os datos e se realiza unha valoración 
inicial. A partir de este punto, esta-
blécense un plan de intervención 
personalizado coas sesións semanais 
de terapia. Finalmente, no momen-
to de alcanzar os obxectivos, daríase 
a alta. Gustaríame sinalar que na 
clínica temos tamén connosco a Ju-
lia Rivas, unha psicóloga, que neste 
caso atende tanto a nenos como a 
persoas adultas. 
Que debemos facer para acudir a 
consulta?
As persoas que queiran acudir de-
ben facelo, previa cita. Poden solici-
tala no 641702507. Estamos onde 
a praza de Augas Férreas, concreta-
mente na rúa Rosón 1. 

O vindeiro 24 de setembro, organiza-
rase unha concentración nacional de 
coches Seat 600 en Lugo, na que será 
a súa XXIII edición.
A xornada terá lugar ás 10.00 horas 
cunha recepción, entrega de dorsais 
e lembranzas, seguido dun almorzo 
na praza de Santa María.
A saída será ás 12.00 horas e, unha 
hora despois, haberá unha visita a 
Muvicla, o museo do motor sarriao.
Como remate, ás 14.30 horas, habe-
rá unha comida nunha carpa instala-
da na área recreativa e unha entrega 
de recordos aos clubes.

A XXIII concentración nacional 
de Seat 600 en Lugo será o 24

A área de Cohesión Social, a través 
do CEI Nodus, e Down Lugo veñen 
de subscribir un convenio para que 
persoas con discapacidade intelec-
tual realicen prácticas laborais nos 
diferentes servizos municipais. A 
finalidade deste acordo en prol da 
integración é facilitar a inserción das 
persoas con diversidade funcional.
“Desde o Concello, como a adminis-
tración máis próxima á cidadanía, 
seguimos a impulsar medidas que 
promovan a igualdade de oportuni-
dades, suprimindo as barreiras que 
aínda existen e nos limitan en moi-
tos ámbitos da vida. Sen dúbida, este 
labor debe involucrar a toda a socie-
dade, e de forma particular ao noso 
rico tecido asociativo que fai un gran 
traballo neste eido, mais como res-
ponsables públicos temos o compro-
miso de propoñer as solucións e as 
liñas xerais de acción máis axeitadas 
para acadar este obxectivo”, sinalou 
a responsable de Cohesión Social, 

Ana González Abelleira.
Froito desta colaboración, que esta-
rá en vigor como mínimo ata o ano 
2027, no vindeiro mes de setembro 
dúas persoas desenvolverán a súa 
actividade profesional nas depen-
dencias municipais. Trátase dun 
período de natureza formativa que 
terá unha duración de 120 horas 
– e durante o cal os participantes 
estarán titorizados en todo momen-
to – “para favorecer que adquiran 
experiencia e que obteñan os coñe-
cementos necesarios que lles permi-
tan superar con éxito os procesos de 
oposición aos que concorren”, abon-
dou a edil.
Nesta mesma liña, o Concello de 
Lugo coopera tamén con outras en-
tidades, como a Fundación Feafes. 
Unha relación a través da cal a Ins-
titución local posibilitou a inserción 
laboral de máis de 80 persoas con 
enfermidades mentais nos últimos 
anos

O Concello e o colectivo Down 
Lugo firman un convenio en 
prol da inserción laboral

O Centro Terapéutico Iria Hidalgo 
abre as portas en Augas Férreas
Iria Hidalgo Arcos é a titular deste establecemento da rúa Rosón. Esta 
profesional, nada en Lugo, está especializada en terapia infanto-xuvenil
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economía

O Concello de Lugo incrementou 
en 2022 o gasto medio por habi-
tante en máis dun 13% con rela-
ción ao exercicio anterior, pasando 
dos 962’64 € aos 1.088’18 euros.
Un esforzo co que o Executi vo de 
Lara Méndez pretendeu impulsar a 
recuperación económica do muni-
cipio logo da crise sanitaria e da so-
cial que lle sucedeu tanto á pande-
mia como á suba da infl ación que 
propiciou o confl ito en Ucraína.
“Unha suba que representa o 
compromiso do Goberno local por 
garanti r non só a prestación dos 
servizos públicos xa existentes, in-
cidindo sobre a calidade dos mes-
mos, senón tamén por crear ou-
tros novos en apoio aos colecti vos 
máis vulnerables e por avanzar na 
transformación da cidade coa súa 
humanización urbanísti ca baixo 
criterios de perspecti va de xénero, 
inclusión e sosti bilidade”, afi rmou 
o concelleiro de Economía e Re-
cursos Humanos, Pablo Permuy, en 
alusión a proxectos como a rexe-
neración do Carme, o Centro His-
tórico ou a melloras de diferentes 
parques da cidade que se licitaron 
nese período “cos que pretende-
mos mellorar a calidade de vida da 
veciñanza”.
Así, o edil destacou que a Insti tu-
ción municipal abonou o pasado 
ano a canti dade de 105.067.647 
euros, relati va ás obrigas que o 
Concello de Lugo contraeu durante 
o exercicio.
Un concepto que agluti na o pago 
aos provedores pero, tamén, ás 
persoas benefi ciarias das diferen-
tes axudas e subvencións muni-
cipais que se convocaron, “entre 
outras moitas parti das coas que 

o Concello exerceu de motor eco-
nómico e de axuda para o tecido 
asociati vo e produti vo do termo 
municipal”, sosti vo Pablo Permuy.
Así, a área de Tesourería tramitou e 
liquidou durante o 2022 o 85’14% 
dos gastos asumidos pola Adminis-
tración local, tal e como refl icte a 
Conta Xeral dentro dos indicadores 
que avalan a sufi ciencia económica 
da Insti tución, “unha porcentaxe 
na que se inclúen os 52.053.403 
euros en facturas que se abona-
ron ás empresas e autónomos que 
nos subministran obras e servizos”, 
puntualizou o ti tular de economía.
O responsable de área quixo desta-
car, igualmente, a redución duran-
te o pasado ano do Período Medio 
de Pago aos provedores (PMP), 
que diminuiu até os 6’38 días, moi 
por debaixo do prazo legal estable-
cido (30 días).
Xa en canto a recadación, Permuy 
Villanueva explicou que o 2022 
arroxou un saldo de 101.074.090 € 
de euros en dereitos recoñecidos, 
dos que forman parte tanto os im-
postos directos e indirectos, como 
as taxas e prezos públicos, as trans-

ferencias correntes e de capital ou 
os ingresos patrimoniais. E debu-
llou algunhas das cifras máis signi-
fi cati vas do epígrafe impositi vo.
“Coma sempre, algúns dos tribu-
tos máis cuanti osos para as arcas 
municipais foron o IBI (21.977.784 
€) ou a cota pola recollida domi-
ciliaria de lixo (6.762.913 €) que 
supoñen o 22’20% e o 6’83%, res-
pecti vamente, da canti dade total 
que obti vo a Administración nesa 
anualidade” e apuntou, asemade, 
a máis simbólica: os 183 euros 
que se xiran pola venda de publi-
cacións.
Pablo Permuy fi xo fi ncapé, así 
mesmo, en que o Concello se-
gue a manter a débeda cero que 
se alcanzou en 2017 e referiu ta-
mén outros indicadores positi vos 
como o da solvencia a curto prazo 
(243’97%) ou o da liquidez inme-
diata (77’70%).
Xa para concluír, o edil indicou 
que o patrimonio neto da Admi-
nistración local se incrementou 
nese exercicio en máis de 700.000 
€ situándose neste momento nos 
423.936.198 euros.

O Concello eleva ata os 1.088 
euros o gasto medio por habitante

A alcaldesa de Lugo, Lara Méndez, 
animou ao tecido produti vo lucen-
se a solicitar as axudas de 1.500 
euros para a contratación do alum-
nado do obradoiro Lugo Sosti ble 
5.0, que se está a imparti r de forma 
presencial nas dependencias muni-
cipais do CEI Nodus.
“O obxecti vo destes incenti vos é 
facilitar a inserción laboral das per-
soas que se están a formar no ám-
bito das TICs, o marketi ng e a co-
municación”, explicou a rexedora.
O obradoiro, que chegará ao seu 
remate –logo de 12 meses– a fi nais 
se setembro, está organizado pola 
área de Dinamización Económica 
e, durante o seu desenvolvemento 
as e os parti cipantes están a recibir 
o salario mínimo interprofesional. 
Deste xeito, Méndez apuntou que 
“coa posta en marcha destas ini-
ciati vas, non só ofrecemos unha 
formación remunerada, senón que 
agora tamén queremos favorecer 
o seu acceso ao mercado laboral, 
contribuíndo a xerar novos postos 
de traballo no municipio”.
“Promovemos así, dende o Con-
cello, unha formación con futuro, 
que teña saída laboral, e o face-
mos, ademais, dun xeito que re-
sulta triplemente atracti vo para a 
poboación, en tanto lles permite 
ter uns ingresos mensuais mentres 
adquiren coñecementos en áreas 
cun importante nicho de mercado, 
ao tempo que promovemos a súa 
contratación posterior”, explicou.
No obradoiro están matriculados 
15 alumnos, de entre 26 e 69 anos. 

Conta con tres especialidades for-
mati vas: Desenvolvemento de 
aplicacións con tecnoloxías web 
(5 alumnos); Desenvolvemento de 
produtos audiovisuais multi media 
interacti vos (6 alumnos); e Xesti ón 
de marketi ng e relacións públicas 
(4 alumnos). As accións propostas 
contemplan a obtención do certi fi -
cado de profesionalidade de Nivel 
3.
“Poderán ser enti dades benefi -
ciarias destes incenti vos á contra-
tación as persoas empregadoras 
e as empresas, calquera que sexa 
a forma xurídica que adopten, in-
cluídas as persoas autónomas, as 
sociedades civís e as comunidades 
de bens, aínda que carezan de per-
sonalidade xurídica, cuxa acti vida-
de estea directamente relacionada 
coa formación imparti da no Obra-
doiro de Emprego”, afi rmou o edil.
Os contratos temporais incenti -
varanse cunha subvención fi xa de 
1.500 € por cada traballador/a, co-
rrespondente ao contrato mínimo 
de 3 meses a xornada completa.

Impulsan a contratación 
do alumnado dos 
obradoiros con axudas
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Como son os inicios de Portovet?
A clínica veterinaria Portovet leva 
aberta desde o 1 de xuño deste 
ano. Temos tamén unha clínica 
en Taboada funcionando desde 
hai 7 anos e decidimos dar o paso 
á cidade para buscar un camiño 
máis de especialización no ámbito 
da odontoloxía e a dermatoloxía 
tanto canina como felina, na que 
levamos traballando 15 anos. En 
Lugo estamos situadas na rúa Di-
nán número 1-3.
Que servizos ofrecen? 
Ofrecemos todo o que ten unha 
clínica veterinaria: consultas, la-
boratorio, RX, ecografía, calquera 
tipo de cirurxía, hospitalización, 
etc. Pero ademais contamos coas 
especialidades de dermatoloxía, 
odontoloxía, nutrición e medici-
na felina. Eu son especialista en 
odontoloxía e dermatoloxía tanto 
canina como felina e Ana ten unha 
especialidade en medicina felina. 
Nos felinos é moi importante o 
coidado, son animais que non se 
queixan tanto, ocultan moito as 
súas emocións e por iso en oca-

sións é importante estar penden-
tes dos pequenos cambios que 
se poidan dar neles, como xogar 
menos, pupilas non dilatadas ou 
cambios de humor.
Cada canto é bo facer unha revi-
sión? 
Unha vez ao ano mínimo é moi 
importante que as nosas mas-
cotas vaian ao veterinario, aínda 
que non teñan ningún síntoma. 
Hai elementos que son moi prexu-
diciais para eles, como o tabaco, 
que pode dar problemas de pel 
nos gatos, por iso son vitais as re-
visións periódicas antes de que os 
nosos animais mostren síntomas.
Que traballo realizan en canto a 
nutrición animal? 
Nós traballamos con calquera 
tipo de alimentación, queremos 
fomentar máis o produto natural 
a longo prazo, pero actualmente 
tamén traballamos con pensos. 
Dentro dos pensos, principal-
mente co que traballamos é con 
pensos específicos para diferen-
tes problemas de saúde como 
poden ser os renais ou de fígado 

ou tamén o sobrepeso. Buscamos 
unha alimentación que acompañe 
e axude a mellorar as patoloxías 
destes animais. Ademais dos pen-
sos, desde Portovet traballamos 
con alimentación natural, unha 
alimentación húmida que vén en 
sobres e é totalmente natural. 
Este tipo de alimentación favore-
ce a dixestión, alonga a vida da túa 
mascota e consegue unha maior 
calidade nos ósos, pel e pelo dos 
animais. Temos dispoñible tamén 
un servizo para que todas aquelas 
persoas que queiran unha alimen-
tación especializada para a súa 
mascota poidan facelo, indepen-
dentemente de que sexan animais 
con ou sen patoloxías.
Que é o máis demandado polos 
clientes?
Agora mesmo estamos máis en-
focados en odontoloxía e derma-
toloxía, somos o único centro en 
Lugo que conta cunha odontóloga 
animal, e son estes servizos os que 
máis nos solicitan os nosos clien-
tes. O noso obxectivo a longo pra-
zo é traballar só con felinos.

Cales son os principais problemas 
de dentes que sofren as nosas mas-
cotas e como podemos previlos? 
Os principais problemas son o 
sarro ou a xenxivite, bastante si-
milar ás persoas. Para previr este 
tipo de problemas nos animais é 
importante facer limpezas tanto 
de carácter anual no veterinario 
como semanal na casa. Na casa 
estas limpezas podémolas facer 
de varias formas, cunhas toalliñas 
especiais, con pasta de dentes ou 
con flúor. Tamén é fundamental 
coidar a alimentación e todo o 
que comen. Moitas veces morden 
pedras ou algún tipos de pelota, 
como as de tenis, que afectan á 
súa saúde bucodental.
Que é o que máis valoran os 
clientes? 
A atención sen dúbida. Dar unha 

boa atención tanto ás persoas 
como aos animais é a parte que 
os clientes máis valoran e o que 
determinan que se sentan a gusto 
e coidados.

“Abre na rúa Dinán de Lugo a 
clínica veterinaria Portovet”
María Barbosa da Silva é unha das responsable deste centro, que está 
especializado en medicina felina e dermatoloxía, odontoloxía e nutrición animal
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zona rural

Despregar fi bra ópti ca non sempre 
é unha tarefa sinxela. De feito, re-
sulta habitual que xurdan difi culta-
des técnicas, obstáculos no terreo 
e ata problemas administrati vos. 
En circunstancias así, as empresas 
que despregan a infraestrutura ven 
recortado a súa marxe de manobra 
e os principais afectados, por su-
posto, son os cidadáns que carecen 
desa tecnoloxía e están a desexar 
gozar dela. Era o caso de Cima de 
Vila, aldea pertencente a Pedreda, 
no ámbito rural do concello.
Pois ben, o momento de que a 
conexión a Internet de alta velo-

cidade se acti ve nesta pequena 
enti dade de poboación chegou. 
Desta maneira, Cima de Vila xa ten 
dispoñible esa tecnoloxía da man 
de Adamo. Tras as acti vacións nos 
primeiros fogares esta mesma se-
mana, a previsión da compañía é 
completar o proceso de cableado 
en outubro.
David Llano, responsable de Ada-
mo en Galicia, comprometeuse 
expresamente coa asociación de 
veciños a mediados de xullo a que 
a fi bra ópti ca fose unha realidade 
en Cima de Vila e así foi, así é, tal e 
como pode comprobarse hoxe.

A fi bra ópti ca chega a 
Cima de Vila con Adamo

A plataforma Lugo en Pé … en Defen-
sa do Rural, impulsada por colecti vos 
veciñais, empresariais e sociais rela-
cionados co Mundo Rural, queren fa-
cer pública a súa posición ou postura 
en contra ao Saneamento Rural no 
Concello de Lugo, así como tamén 
a súa posición respecto ao canon da 
auga, que obrigatoriamente pagan 
os lucenses no recibo da auga.
Dentro do recibo da auga todos os 
lucenses abonan o chamado canon 
da auga. Nos últi mos anos, os lu-
censes achegaron arredor de cator-
ce millóns de euros en concepto de 
canon da auga. Deste diñeiro que 
ingresa o Concello e transfí relle á 
Xunta de Galicia, desti nado a temas 
de Saneamento non se investi u nin 
un só euro por parte da Xunta de Ga-
licia en ningunha das 54 parroquias 
do Concello de Lugo.
“Os lucenses que vivimos no Conce-
llo de Lugo gustaríanos saber a que 
se desti naron estes catorce millóns 
que saíron dos nosos petos (en con-
cepto de canon da auga) e dos cales 
insisti mos non retornou nin un só 
euro en obra de Saneamento (por 
certo, moi necesarias) ao Concello 
de Lugo, por parte da Xunta de Ga-
licia”, dixo.
“O noso posicionamento é moi cla-
ro. Pedímoslle á Consellería de Me-
dio Ambiente da Xunta de Galicia 
que non nos discrimine máis e que 
todo o achegado polos lucenses que 
vivimos no Concello de Lugo, en con-
cepto de Canon da auga, sexa des-
ti nado a obras de Saneamento no 
propio Concello de Lugo”, din.
Sobre os saneamentos indican que 
xa saben que é unha competencia 
municipal, pero dado os elevados 
custos que supón sanear 54 parro-

quias cunha poboación dispersa, os 
custos para levar as obras de sanea-
mento son moi elevados e requiren 
a implicación non só do Concello de 
Lugo senón da Xunta de Galicia.
“Como exemplo lembraremos que 
houbo épocas onde se aplicou ao 
saneamento o chamado 70-30 (70% 
achega da Xunta de Galicia e 30% 
achega do Concello de Lugo) para 
efectuar as obras de Saneamento no 
Concello de Lugo”, explican.
Afi rman que nos últi mos anos o Con-
cello de Lugo presentou 5 proxectos 
de saneamento de 5 parroquias 
luguesas á Xunta de Galicia e esta 
“non se dignou a colaborar con nin-
gún destes proxectos, cando como 
sinalamos anteriormente, levan re-
cadados catorce millóns de euros en 
concepto de canon da auga”.
Lembran que na actualidade está a 
elaboración do proxecto de sanea-
mento para a parroquia de Espe-
rante. “Un proxecto de vital impor-
tancia porque podería dar servizo 
de saneamento á área industrial do 
polígono da Louzaneta, ao hospital 
de Calde, á parroquia de Esperante 
e ás da súa contorna. Recentemente, 
vimos nos medios de comunicación 
que a alcaldesa de Lugo presentou 

ao presidente da Xunta a peti ción de 
colaboración económica á Xunta de 
Galicia para acometer este proxecto, 
de vital importancia. Pedimos á Con-
celleira de Medio Ambiente que se 
manifeste publicamente contorna á 
colaboración con este proxecto”.
Avanzan que nas recentes eleccións 
municipais, os medios de comuni-
cación trasladaron á opinión pública 
en reiteradas ocasións, que a can-
didatura do Parti do Popular (PP) ao 
Concello de Lugo mostraban como 
unha das súas maiores preocupa-
cións o saneamentorural das parro-
quias. “Agora en Grupo Municipal do 
PP no Concello de Lugo ten a gran 
oportunidade de conseguir que os 
seus colegas da Xunta de Galicia que 
dispoñan das parti das económicas 
para solucionar o problema do sa-
neamento rural do Concello de Lugo. 

Lugo en Pé reclama á Xunta 
colaboración para o saneamento

A Xunta de Galicia contestou ás aso-
ciacións veciñais lucenses que os 
investi mentos realizados por Augas 
de Galicia en Lugo son moi superio-
res á recadación do canon. De feito, 
explica que se hai un concello da 
provincia benefi ciado polo efecto 
do canon da auga ese é precisa-
mente o de Lugo. “Só neste conce-
llo o canon da auga permiti u mobili-
zar máis de 100 millóns de euros en 
actuacións tan relevantes e necesa-
rias como a ampliación da Estación 
Depuradora de Augas Residuais de 
Lugo, os colectores do río Miño, o 
acondicionamento da marxe derei-
ta do río Miño, ou as Melloras do 
saneamento na zona da Piringalla, 
entre outras actuacións”.
Con respecto ao desenvolvemento 
do proxecto de augas residuais na 
N-540 en Esperante, “o Goberno Ga-
lego pediu o pasado mes de marzo 
ao Concello de Lugo que mellorara 
o documento técnico presentado, a 
desde entón estamos pendentes de 
recibir a nova versión”. 

Augas de Galicia 
contesta que 
investi u cen millóns 
en actuacións
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A parroquia de San Martiño de Pou-
tomillos está situada ao sudoeste 
da cidade de Lugo a unha distancia 
de 10 quilómetros e moi preto das 
parroquias do Burgo e de Bacurín. 
Esta parroquia aparece xa citada en 
documentación datada do ano 1129 
onde se nomea como Sancti Martini 
de Puctimilios o que dá conta da 
antigüidade de San Martín como 
patrón da mesma.
Na actualidade esta parroquia esta 
formada por catro núcleos de po-
boación O Carballo, Recimil, A Ucei-
ra e Vilar. En total, estas unidade 
poboacionais suman 27 habitantes 
dos cales doce son homes e quince 
mulleres. O núcleo que alberga 
máis poboación é O Carballo con 
dez mentres que A Uceira conta 
con só tres habitantes e é o menos 
poboado.
O principal reclamo de San Martiño 
de Poutomillos é a súa igrexa parro-
quial, unha construción sinxela de 
estilo barroco rural que foi reforma-
da durante o século XX. Esta igrexa 
conta cunha soa nave rectangular 
con cuberta de lousa a dúas augas.
A espadana é o elemento máis 
destacado desta construción xa que 
posúe un gran tamaño en compara-
ción coa nave, e que conta con dous 
arcos de medio punto na parte infe-

rior rematados con catro pináculos e 
unha cruz no centro situada tamén 
sobre un arco de medio punto.
Unha porta única na fachada 
principal, alintelada, dá acceso a 
un interior con cuberta e coro de 
madeira e un arco de descarga de 
medio punto sobre pilastras. O altar 
maior conta cunha cuberta a catro 
augas e un arco triunfal de medio 
punto, tamén sobre pilastras con 
imposta moldurada. A sacristía 
atópase pegada ao lado esquerdo 
deste altar maior.
No interior da igrexa parroquial 
de San Martiño de Poutomillos 
atópanse varios retablos. De máis 
de tres metros de ancho o retablo 
maior é de estilo neoclásico, con 
catro columnas compostas, no que 
se poden apreciar as figuras de San 
Martín, do século XVII, do neno Xe-
sús no século XIX e de San Sebastián 
unha escultura pintada en 1975 
segundo consta na peaña pero que 
pode datar do século XVI.
O retablo de lateral esquerdo é da 
segunda metade do século XVII e 
actualmente non se atopa en bo 
estado de conservación. De metro 
e medio de ancho conta cun releve 
das ánimas do purgatorio. O retablo 
do lateral dereito está datado da 
última década do século XVII e unha 

inscrición nel di “Hesta obra se izo 
a costa de la fabrica siendo cura 
el licenciado Div° Teixeiro. Año de 
1699”. Tamén bastante deteriorado 
ten un metro e medio de ancho e 
unha imaxe de San Antonio datada 
do século XVIII.
A parroquia de San Martiño de Pou-
tomillos garda outras construcións 
de interese como o pazo de Recimil. 
Esta vivenda xa foi documentada no 
ano 1229 como unha casa fidalga 
con perpiaños de granito e que foi 
utilizada como residencia de verán 
polo bispo de Lugo Cayetano Gil 
Taboada. Dentro dos elementos 
protexidos tamén podemos atopar 
a cruz de San Antonio, en bo estado 
de conservación dun metro vinte 
de tamaño e que está vinculada coa 
existencia dunha capela adicada a 
San Antonio hoxe xa desaparecida.

A MAXIA DAS PARROQUIAS

A espadana é o elemento 
máis destacado da igrexa 
polo seu gran tamaño en 
comparación coa nave

San Martiño de Poutomillos

O vicevocerio do Grupo Popular 
Enrique Rozas solicitou que se colo-
quen redutores de velocidade nunha 
vía de Pena da Mula. Considera que 
a instalación deste elemento mello-
rará a seguridade vial da zona dando 
resposta a unha demanda veciñal.
Acompañado polo edil Gustavo Díaz, 
visitou a zona e coñeceron de pri-
meira man a situación da vía. A ve-
ciñanza explicoulles os vehículos ao 
ser unha zona con pendente circulan 
a altas velocidades indicando que 
como non hai beirarrúas hai un risco 
importante para os residentes con 
situacións de risco que se minimiza-
rían colocando os redutores.

O PP pide redutores 
de velocidade nunha 
vía de Pena da Mula
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infraestruturas

A área de Sosti bilidade Urbana que 
dirixe Paula Alvarellos dispón xa dos 
proxectos de expropiación e urbani-
zación que permiti rán desdobrar a II 
Fase da Avenida Infanta Elena.
Así o anunciaba a alcaldesa. “Avan-
zamos así no compromiso dado hai 
tan só uns meses, da man da Depu-
tación, de concluír a humanización 
e acondicionamento dunha das 
principais vías de acceso da capital. 
Unha intervención que completará o 
primeiro treito xa executado e posto 
a disposición da veciñanza que, sen 
dúbida, supuxo un antes e un des-
pois para a mobilidade no munici-
pio”, sinalou a rexedora.
Méndez explicou que “a ocupación 
que precisa esta actuación afectará 
en total a 8.206’28 m² nos que se 
concentran un total de 36 parce-
las. Delas, 29 – cunha extensión de 
5.301’02 m² – só se uti lizarán de 
xeito temporal o que terá un custo 
de 44.208’43 €. Estes terreos perten-
cen a 17 propietarios e se suman a 
7 predios máis, doutros tantos ti tu-
lares (7) que abranguen 2.905’26 m² 
de superfi cie e cuxo valor ascende 
103.163’90 €, elevando o importe 
do proxecto no seu conxunto aos 
147.372’33 €”.
Os textos se someterán a exposición 

pública polo prazo dun mes trala súa 
validación este próximo mércores, 
cando tamén se acordará formalizar 
unha encomenda ao entre provincial 
para que proceda a realizar as xes-
ti óns vinculadas á tramitación das 
devanditas expropiacións “co fi n de 
aceleralas o máximo posible”.
“Todo o procedemento estase a 
desenvolver de xeito simultáneo á 
licitación das obras iniciada pola De-
putación para acompasar os tempos 
de tramitación e axilizar o inicio dos 
traballos”, salientou Lara Méndez. 
“Esta é a mellor mostra do ti po de 
colaboración interadministrati va que 
resulta úti l para a veciñanza e para a 
cidade e que nos merecemos todas 

e todos os lucenses. Aquela que ca-
miña acompasada, que se basea no 
entendemento pero, sobre todo, a 
que se materializa con responsabi-
lidade e centrada en procurar o in-
terese xeral e non supeditando este 
a outro ti po de réditos”, sosti vo a 
alcaldesa.
A conti nuidade do desdobramen-
to de Duquesa de Lugo, no que se 
investi rán preto de 1’5 millóns de 
euros, suporá, ao igual que na an-
terior fase, a ampliación da calzada 
de xeito que non só reverterá na se-
guridade do tráfi co rodado e peonil 
senón que tamén servirá para seguir 
gañando espazos para o esparexe-
mento público.

Rematan as expropiacións 
do desdobre de Infanta Elena

Lugo rematou outro verán sen ha-
bilitar a zona de baño fl uvial “polos 
conti nuos impedimentos da Xun-
ta”, explicou a tenenta de alcalde-
sa, Paula Alvarellos.
Durante o seu balance, a voceira 
afeou ao Goberno autonómico o 
seu persistente boicot a esta ins-
talación gratuíta que permiti ría a 
veciñanza contar cunha alternati -
va segura para combater as altas 
temperaturas no Miño durante 
as vagas de calor. “Dispor dunha 
instalación que cumpra con esta 
demanda social é unha prioridade 
deste Goberno, pero a pesar da 
vontade políti ca e o investi mento 
dedicado a este fi n, atopámonos 
por segundo ano consecuti vo coa 
oposición frontal da Xunta a facer 
uso da concesión que temos auto-
rizada no río nun claro intento do 
Goberno autonómico de torpe-
dear a xesti ón municipal”, afi rmou 
a edil.
“É lamentable, que o Parti do Popu-
lar uti lice as insti tucións ao seu an-
tollo co único obxecti vo de intentar 
tapar a transformación como urbe 

que experimenta Lugo e coa que 
pretendemos adaptarnos as con-
secuencias do cambio climáti co. A 
marxinación neste asunto por par-
te da Xunta repercute de forma ne-
gati va na calidade de vida de case 
100.000 persoas ás que se lle está 
a limitar a súa calidade de vida e ás 
que se lle impide gozar de forma 
segura e cómoda dun dos princi-
pais patrimonios naturais dos que 
dispoñen os lucenses como é o río 
Miño”, concluíu Alvarellos.

PARTIDO POPULAR. O PP pola súa 
banda afi rma que Lugo non ten 
praia “porque Lara Méndez desis-
ti u dela”. O Parti do Popular pide ao 
biparti to que se deixe de manipular 
e de faltar á verdade lamentando o 
oportunismo das declaracións do 
goberno local con respecto á praia 
fl uvial no Miño indicando que “con 
este ti po de saídas se confi rma que 
o novo goberno non mudou de es-
tratexia e que, en vez de traballar, 
uti liza o ataque e a confrontación 
como folla de ruta para ocultar a 
súa falta de traballo”.

Alvarellos culpa á Xunta 
de non ter a praia fl uvial 
e o PP a Lara Méndez

O vicevoceiro e responsable da 
área de Seguridade, Parti cipación 
e Deportes do Parti do Popular En-
rique Rozas denuncia “o perigo que 
supón para o tráfi co rodado e para 
os peóns o cruzamento que existe 
xusto enfronte da residencia de 
maiores” xa que “existen pasos de 
peóns que acaban en noiros e ou-
tros que non teñen conti nuidade 
en beirarrúas”. 
Dende o PP sinalan que “é urxente 
dotar de beirarrúas a zona”, sinala 
o vicevoceiro, “para garanti r a se-

guridade tanto dos veciños como 
de usuarios e traballadores que 
entran e saen do centro e as visitas 
que teñen que chegar á porta pola 
calzada”. 
Por estas razón os populares solici-
tan tamén ao Concello que “estu-
die a posibilidade de colocar unha 
pequena glorieta no cruzamento 
situado fronte á residencia para 
regular o gran volume de vehículos 
que circulan pola zona, xa que é un 
dos traxectos máis empregados 
para ir ao Hula”

O Parti do Popular pide 
mellorar a seguridade na zona 
da residencia das Gándaras

A Xunta de Goberno Local aprobou 
as bases dunha nova convocato-
ria para o alugueiro de seis locais 
comerciais de ti tularidade pública 
no barrio da Tinería. Deste xeito, a 
rexedora revalida o seu compromiso 
coa rexeneración económica e social 
desta zona do Casco Histórico, apos-
tando pola conti nuidade do viveiro 
empresarial posto en marcha polo 
Concello no ano 2018.
O Concello asinou un acordo co Insti -
tuto Galego de Vivenda e Solo (IGVS) 
que contempla o arrendamento de 
sete locais de ti tularidade autonómi-
ca, un dos cales, situado na rúa Tine-
ría 36, será empregado polo propio 
Concello para realizar acti vidades de 
dinamización, mentres que os outros 
seis locais poranse a disposición dos/
as emprendedores/as da cidade.
Así mesmo, o Concello reducirá os 
alugueiros nun 70% sobre o prezo 
esti pulado, de xeito que a renda a 
sati sfacer polos arrendatarios destes 
locais será o 30% do importe total 
que o Concello pagará a Xunta.

Abre a convocatoria 
para o alugueiro 
ventaxoso de locais 
comerciais na Tinería
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Adif propuxo a clausura do paso 
a nivel do punto quilométrico 
424/010, na liña ferroviaria León-
A Coruña, ao seu paso polo núcleo 
de Recimil, ata a súa supresión de-
fi niti va.
Mentres tanto, para darlle servizo 
ao tránsito de vehículos, executa-
ría un camiño que -con carácter 
provisional- conectaría de manei-
ra paralela co paso inferior situa-
do a 300 metros, máis ao norte.
En paralelo, a compañía segue 
traballando na licitación da supre-
sión defi niti va do paso a nivel, que 
prevé licitar no mes de decembro 
deste ano, co fi n de concluír as 
obras en xuño de 2025.
Este proxecto contempla unha so-
lución sen restricións futuras para 
o tráfi co, en base á construción 
dun novo paso inferior, lixeira-
mente cara ao sur (pk 423/960), 
de altura libre de 5 m, así como a 
realización de camiños de ligazón 
co viario actual e outros de acceso 
ao novo paso, garanti ndo a mobi-
lidade e permeabilidade da zona.
A actuación forma parte do plan 
de supresión de catorce pasos a 
nivel no municipio de Lugo: oito 
deles xa se atopan en execución 
e seis -entre eles o situado no pk 
424/010- xa contan co proxecto 
aprobado e licitaranse antes de 
que fi nalice o ano.

PROVISIONAL. O peche anti cipa-
do do paso a nivel 424/010 levaría 
aparellada a construción por par-
te de Adif dun camiño provisional 
paralelo á vía, pola súa marxe de-
reita, que conectaría o paso a ni-
vel 424/010 cun inferior a 300 m 
ao norte. A solución requiriría a 
disposición de terreos, de ti tulari-
dade privada, nuns 100 m. Estí ma-

se que a realización deste camiño 
provisional podería concluír nuns 
tres meses unha vez que teña a 
dispoñibilidade do chan
A proposta exposta preséntase 
como alternati va a outra que es-
tudaba a compañía: o peche anti -
cipado do paso a nivel 424/010 co 
desvío do tráfi co rodado por iti ne-
rarios alternati vos durante 20 me-
ses; asumindo melloras puntuais 
nos camiños de ligazón.
Como consecuencia dos danos 
ocasionados polo incidente do 
12 de xullo, foi necesario resti -

tuír o fi rme do paso a nivel coas 
súas pezas de caucho (ti po strail) 
e adecuar as ramplas de acceso 
ao seu estado inicial. Así mesmo, 
enmarcadas no plan de mellora 
dos pasos a nivel do proxecto de 
renovación integral da liña Mon-
forte-Lugo, substi tuíuse o entari-
mado de madeira por superfi cie 
strail -unha actuación realizada 
antes do incidente-; e botouse 
formigón nas ramplas de acceso o 
2 de agosto, como estaba previsto 
na planifi cación de obra, previa ao 
incidente.

Adif clausura o paso a nivel de 
Recimil antes da súa supresión

A Concellería de Infraestruturas 
realizará traballos de mantemento 
na Ponte Romana de Lugo, así a 
concelleira de Cultura, Turismo e 
Promoción da Lingua, Maite Ferrei-
ro, informou sobre a concesión das 
obras de consolidación que “garan-
ten a integridade da estrutura logo 
dos danos producidos nos seus ta-
llamares”, indicou.
A concelleira explicou que as obras 
de consolidación de ditos talla-
mares da Ponte Vella sobre o río 
Miño, “consisten inicialmente en 
repoñer os sillares perdidos du-
rante o últi mo inverno para evitar 
o seu colapso e os posibles danos 
que as crecidas puideran producir 
nas pilas”. Maite Ferreiro insisti u na 
“necesidade de que estes traballos 
se executen antes da fi nalización 
do período de esti axe do río e do 
comezo do novo ano hidrolóxico en 
outubro”.
De non procederse á súa inmediata 
reparación, explicou Maite Ferrei-
ro, “podería verse comprometi da 
a estabilidade das pilas ante as 
eventuais futuras crecidas do río e 
impactos de arrastres, poñendo en 
grave risco a integridade da estruc-
tura”. A concelleira lembrou tamén 

a importancia histórica da infraes-
tructura, “dotada de protección in-
tegral que forma parte do Camiño 
de Santi ago, Ben de Interese Cultu-
ral, e que se atopa encravado den-
tro dunha zona Red Natura 2000, 
en concreto na Zona de Especial 
Protección dos valores Naturais 
(ZEPVN) Parga-Ladra-Támoga”.
A ponte xa sufrira danos hai un 
tempo, feito polo que o Concello 
de Lugo xa intervira a raíz das inten-
sas chuvias rexistradas nos meses 
de inverno e que implicaron a caída 
e o arrastre de árbores ao longo da 
ribeira do río. A fi nais de xullo, ex-
plicou Maite Ferreiro, aproveitando 
o baixo nivel das augas habitual de 
esta época del año, a Concellería de 
Medio Ambiente reti rou os troncos 
que permanecían encaixados para 
“posteriormente proceder a avaliar 
os danos que afectaron a tres talla-
mares nos que faltan varios sillares 
de pedra, quedando expostos á ac-
ción da auga”, especifi cou.
A Concellería de Infraestructuras 
será a responsable da súa repa-
ración nunha obra que terá unha 
duración prevista dun mes e cun 
orzamento esti mado de 76.070,57, 
informou Maite Ferreiro.

Infraestruturas fará un 
traballo de mantemento 
na Ponte Romana

A alcaldesa de Lugo, Lara Méndez, 
e os propietarios de tres parcelas 
en Recimil asinaron o acordo de 
cesión dos terreos necesarios para 
a supresión dun paso a nivel nesta 
localidade. Deste xeito, o Goberno 
local asume temporalmente a ti tu-
laridade das propiedades, que serán 
postas de inmediato a disposición de 
Adif para que o organismo estatal 
poida iniciar os traballos de mellora 
da seguridade na zona. A fi rma des-
ta cesión temporal foi a fórmula ad-
ministrati va elixida para acurtar ao 

máximo os prazos legais e poder así 
iniciar a construción dun camiño pa-
ralelo á vía que conectará cun paso 
inferior situado a 300 metros, tal e 
como se acordou no encontro man-
ti do a tres bandas entre o Concello, 
os técnicos do Ministerio de Trans-
portes e os representantes veciñais 
o pasado 21 de agosto.
A rexedora agradeceu a boa predis-
posición dos propietarios e a cola-
boración das e dos veciños da parro-
quia, grazas aos cales o acordo viu a 
luz no breve prazo dunha semana. 

Cesión dos terreos do Concello
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A Xunta vén de adxudicar por máis 
de 1 un millón de euros as obras 
dun aparcadoiro disuasorio para o 
fomento do vehículo comparti do, 
asociado á implantación de zonas de 
baixas emisións, na avenida de Breo-
gán, no concello de Lugo.
A intervención, adxudicada á empre-
sa Grupo Bascuas 2008 SL., consta 
dun prazo de execución de 10 me-
ses.
Este novo aparcadoiro situarase na 
parcela anexa á citada avenida, es-
tratéxica pola súa situación entre 
as estradas nacionais N-VI e N-540, 
ademais de pola súa proximidade ao 
novo polo de atracción que vai ser o 
Barrio da Residencia.
O estacionamento distribuirase nun-
ha superfi cie de 5.700 m² que ofre-
cerá 148 prazas, das cales 4 estarán 
reservadas para vehículos adaptados 
á persoas con mobilidade reducida.
En concreto, o novo aparcadoiro dis-
porá dun dobre acceso: un ao norte, 
a través da rúa Barrio Casas, que 
busca dar servizo aos tráfi cos que te-
ñen como orixe ou desti no o interior 
da cidade de Lugo e máis concreta-
mente o norte e leste; e outro acce-
so polo sur, con entrada e saída pola 
propia avenida de Breogán, pensado 
como entrada principal e desti nado 

aos coches que teñen como orixe ou 
desti no o exterior da cidade ou que 
van empregar o nó viario das estra-
das nacionais para acceder ás circun-
valacións da cidade e ás vías de alta 
capacidade.
No seu interior, o aparcadoiro terá 3 
eixes viarios, todos unidireccionais e 
con carrís de 6 metros para facilitar 
as manobras de entrada e saída nas 
prazas de estacionamento: un eixe 
principal de 70 metros que vai desde 
a avenida de Breogán ata a rúa Ba-
rrio Casas; un eixe perimetral e un 
eixe central que os conectará.
Ademais, a actuación permiti rá re-
naturalizar a canle dun regato que 
discorre parcialmente entubada 
pola parcela e suporá, tamén, a re-

confi guración da rúa Barrio Casas, 
acadando as condicións axeitadas na 
sección transversal.
A execución deste aparcadoiro com-
pletarase coa instalación de alumea-
do, videovixilancia, preinstalación 
de puntos de recarga para vehículos 
eléctricos e a incorporación de vexe-
tación e arborado, que dotarán de 
sombra no aparcadoiro.
Esta actuación forma parte dos 
proxectos promovidos pola Xunta ao 
abeiro dos fondos europeos do Me-
canismo de Recuperación e Resilien-
cia Next Generati on UE no impulso 
da transformación da mobilidade 
nas contornas urbanas, apostando 
por desprazamentos máis limpos e 
sosti bles.

Adxudican a obra do aparcadoiro 
disuasorio na avenida de Breogán 

O tenente Alcalde, Rubén Arroxo, 
visitou a avenida das Américas, 
onde ven de rematar a renova-
ción do asfalto no seu treito fi nal. 
O tenente alcalde afi rmou que 
esta actuación da conti nuidade ao 
traballo realizado no pasado ano. 
“Comezamos coa renovación da 
parte fi nal da rúa, o que comunica 
coa N-540, e con esta nova inter-
vención cumprimos co obxecti vo 
de renovar esta rúa por completo, 
garanti ndo o bo estado das vías de 
Lugo”.
O Goberno de Lugo está a intervir 
no treito da avenida das Américas 

que vai dende a rúa Pomar ata a 
Fonte dos Ranchos, garanti ndo o 
bo estado dunha das rúas de Lugo 
que máis tráfi co acollen, ao tra-
tarse dunha das principais vías de 
entrada á cidade, cun investi mento 
de 84.322€..
Dende o Concello contempláron-
se cambios nos tránsitos usuais 
do tráfi co, incluíndo a incidencia e 
cambios nas liñas e paradas de au-
tobuses urbanos afectadas, tratan-
do de reducir ao máximo as moles-
ti as á veciñanza para permiti r que 
os traballos se realicen con seguri-
dade e no menor tempo posible.

Finalizado o asfalto da 
avenida das Américas

A Deputación de Lugo traballa na 
posta a punto da ruta do Río Rato 
e do Paseo da Chanca, nun tramo 
total de 4,5 quilómetros, que com-
prende ata a rotonda do Sagrado 
Corazón. Os traballos, xa iniciados, 
consisten no acondicionamento e 
na sinalización deste espazo verde 
e de lecer.
Esta actuación inclúe diferentes 
traballos desti nados á conserva-
ción dos diferentes elementos 
presentes da ruta, como a limpeza 
dos bancos e a posterior aplicación 
dun produto protector da madeira; 
a substi tución das papeleiras dana-
das por outras novas de madeira 
tratada; ou a limpeza e reparación 
dos paneis informati vos.
Está prevista tamén a instalación 
de fi tos quilométricos cada 500 
metros na marxe dos camiños. 
Uns elementos que serán tamén 
de madeira tratada, serigrafi ada 
e dunhas dimensións de 20 por 
10 centí metros e un metro de al-
tura. Actuarase fi nalmente na si-
nalización horizontal dos pasos de 
peóns, nos cruzamentos do iti nera-
rio peonil co carril bici, con marcas 

refl exivas brancas.
Agrotecnia é a empresa encargada 
dos traballos, que contan cun orza-
mento de preto de 17.000€ e cun 
prazo de execución de un mes.
Esta iniciati va súmase ás diferentes 
accións que a insti tución provincial 
levou a cabo para a posta en valor 
de este espazo público, de lecer 
e deporti vo tan importante para 
a veciñanza de Lugo e situado en 
plena Reserva da Biosfera Terras 
do Miño. En concreto, a Deputa-
ción investi u este ano 150.000€ na 
mellora da estrada provincial do 

Rato, a LU-P-2925, no tramo
que vai desde o inicio ata o punto 
quilométrico 3,079, que se suman 
aos 500.000€ para a creación de 
2,5 quilómetros de carril bici.
Ademais, coa colaboración do Con-
cello, a Deputación dotou tamén 
ao paseo e á estrada dun sistema 
de iluminación grazas a un inves-
ti mento conxunto de 750.000€. 
Unha actuación que consisti u na 
instalación de 283 puntos LED en-
tre a Avenida de Madrid e o parque 
do Sagrado Corazón.

A Deputación renova a ruta do 
Río Rato e do Paseo da Chanca

Avanzan os traballos de remode-
lación integral da céntrica área 
de xogos na Praza do Campo que 
proximamente contará co primeiro 
Ecoparque urbano da cidade. 
A escaleiras serán substi tuídas 
por ramplas, e os cerramentos, 
tanto deste parque como do re-
cinto infanti l próximo, serán moito 
menos invasivos adoptando unha 
confi guración de murete revesti do 
simulando madeira, que exercerá 
de banco para favorecer a sociali-
zación.
A accesibilidade e a sosti bilidade 
serán as dúas premisas transver-
sais da actuación, xa que todo o 
mobiliario procede da reciclaxe de 
plásti cos e terá certi fi cado de baixa 
pegada de carbono, cumprindo así 

os obxecti vos de desenvolvemento 
sustentable da Axenda 2030.
Todos os xogos e mobiliario da área 
infanti l de Campo Castelo contará 
cos selos ‘Made Green’: produtos 
feitos a base de materiais recicla-
dos post-consumo (como residuos 
recuperados do océano, téxti les 
usados, envases alimentarios, etc.) 
que supoñen unha redución de 
aproximadamente o 50 % das emi-
sións de carbono en comparación 
con produtos tradicionais elabo-
rados a parti r de fontes virxes. E 
tamén do selo ‘Born Green’, que 
obteñen aqueles produtos feitos 
do propio material de construción 
da natureza como a madeira, pro-
cedente de silvicultura sosti ble e, 
por tanto, pouco contaminantes.

Avanzan os traballos 
do primeiro Ecoparque
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A empresa adxudicataria dos traba-
llos de demolición do Garañón prac-
ti camente en rematado derrube dos 
edifi cios e aínda que queda traballo 
por facer, as torres xa desapareceron 
a o parque recupera as súas vistas.
Demoléronse un total de 37.796’49 
metros cúbicos que equivalen a 
14.868 metros cadrados de superfi -
cies construídas.
Primeiro elimináronse as fábricas 
de ladrillo das fachadas á vez que se 
quitou o illamento da torre nordes-
te e se eliminou o material que illa 
as fachadas e os teitos de forxados 
do bloque noroeste (de dez plantas 
sobre a rasante da cota máis baixa) 
para, seguidamente, ir eliminando 
os pórti cos en senti do descendente, 
de forma progresiva.
Finalmente, a últi ma parte será a de 
reti rada e desentullo de todo o ma-
terial. A propia parcela se empregará 
para a provisión dos elementos de-
molidos.
A alcaldesa visitou a obra acompa-
ñada pola responsable da área de 
Sustentabilidade Urbana, Paula Al-
varellos, e avaliaron o avance dos 
traballos e percorreu a contorna da 
futura zona verde que albergará esta 
parcela unha vez rematada a obra.
Os traballos van con algo de retraso 

debido aos atrancos que ti vo a obra 
por parte do bando, que interpuxo 
varias demandas de paralización.

PP. Os populares acudiron ás costas 
do Parque para contrapoñer a forma 
coa que deron cumprimento ao con-
venio do Garañón aprobando “con 
alevosía e nocturnidade o proxecto 
de equidistribución das Torres fron-
te a poucas horas de que entrara en 
vigor unha normati va que impediría 
ese proxecto, aos retrasos eternos 
nas tramitacións urbanísti cas habi-
tuais en Lugo”.
Adverti ron que “no proxecto actual 
non está garanti do a resti tución ao 
estado orixinal da parcela” e puntua-

lizan que “o derrubamento do Gara-
ñón do PSOE non signifi ca que pase 
a ser unha zona verde xa que está 
sen rematar a modifi cación puntual 
do PXOM, confi rmado no propio ple-
no de xullo polo goberno, contratada 
en decembro de 2020”.
Os edis do PP aproveitaron para pro-
por “unha batería de medidas, como 
por exemplo: de recuperar a aten-
ción presencial en urbanismo; trans-
parencia e publicidade dos criterios 
de interpretación da normati va ur-
banísti ca e expedir un documento 
que avale o criterio da primeira con-
sulta técnica sobre un proxecto para 
evitar cambios de interpretacións, 
entre outras”.

As dúas torres do Garañón 
desaparecen da paisaxe luguesa

Rubén Arroxo, deu conta do esforzo 
que anualmente realiza o Concello 
coas Escolas Infantí s Municipais, 
cuxo curso comeza o vindeiro luns 4 
de setembro. Arroxo destacou que 
a concellería de Educación, dirixida 
por Felipe Rivas, inviste anualmen-
te máis de 1.5 millóns de euros no 
mantemento das escolas, “un in-
vesti mento no que a Xunta de Ga-
liza aporta anualmente menos de 
200.000€”, explicou Arroxo.
“Desde o Concello de Lugo realiza-
mos un gran esforzo cada ano no 
mantemento das escolas infantí s, un 
investi mento no que a colaboración 

da Xunta de Galiza é mínimo”, expli-
cou o Tenente Alcalde, que engadiu 
“a educación infanti l de 0 a 3 anos é 
unha competencia directa da Xunta 
de Galiza que no Concello de Lugo 
deixan descoidada”.
Arroxo afi rmou que “manteremos 
o noso compromiso para garanti r a 
presenza de escolas infantí s públi-
cas, un gran esforzo económico e ad-
ministrati vo para dar este servizo ás 
familias”. O tenente alcalde declarou 
que “agardamos a que a Xunta inicie 
o procedemento para facerse cargo 
das súas competencias e xesti onar 
directamente as escolas”.

O Concello inviste 1,5 millóns 
ao ano nas escolas infantí s

Antonio Ameijide esixe á Deputación 
“máis control, máis mantemento e 
máis apoio ao piragüismo lucense”. 
O portavoz popular alerta do estado 
de “absoluto abandono” das insta-
lacións da escola de piragüismo por 
parte do goberno que preside José 
Tomé. É por iso polo que insta ao go-
berno da Deputación de Lugo a me-
llorar as instalacións para mantelas 
en condicións de seguridade.
Ameijide urxe tamén a tramitar de 
novo o permiso ante a Confedera-
ción Hidrográfi ca para repoñer o 

pantalán de acceso ás embarcacións 
na zona, xa que agora os usuarios 
só contan cun pantalán fl otante de 
escasas dimensións que resulta moi 
incómodo, difi cultando o día a día 
das clases de piragüismo e a acti vi-
dade do Club de Piragüismo Cidade 
de Lugo.
Ameijide advirte tamén do “nefasto” 
estado de conservación do propio 
edifi cio “impropio dunha instalación 
pública. O exterior presenta descon-
chóns na pintura e no interior as hu-
midades afectan aos vesti ario.

Ameijide esixe actuacións de 
mellora na escola de piragüismo

O Concello mellorará a iluminación 
do Parque de Rosalía con criterios 
de aforro enerxéti co e perspecti va 
de xénero. A obra, que suporá un 
investi mento de 162.073 euros, 
será adxudicada a empresa Hall-
mann Energie S.L. Esta actuación 
enmárcase no programa Dusi-Mu-
ramiñae, cofi nanciados ao 80% con 
Fondos Europeos de Desenvolve-
mento Rexional.
Dentro da estratexia levada a cabo 
polo Goberno local para mellorar a 
efi ciencia enerxéti ca que permita 
ademais reducir o gasto do submi-
nistro eléctrico, o executi vo aposta 
nesta intervención por luminarias 
dotadas con tecnoloxía LED, que 
necesitan menos da metade de po-
tencia que as actuais para producir 
o mesmo fl uxo luminoso. 
Dentro da estratexia Smart City, im-
plantarase en cada un dos centros 
de mando a actuar unha platafor-
ma de xesti ón intelixente co fi n de 
monitorizar o consumo de enerxía, 
medindo factores como voltaxe en 
cada fase, intensidade, frecuencia 

eléctrica, potencia ou enerxía acti -
va e reacti va acumulada, detección 
de conexións ilícitas ou problemas 
de subministración. Datos que 
serán enviados á plataforma de 
xesti ón municipal para analizar o 
seu funcionamento e como infor-
mación relevante na toma de deci-
sións en prol do aforro.
Entre os obxecti vos desta interven-
ción está poñer en valor empra-
zamentos singulares do Parque, 
considerado unha contorna de pro-
tección patrimonial, de xeito que 
conviden ao uso cidadán do espazo 
público e revertan directamente 
nunha maior seguridade dende a 
perspecti va de xénero, xa que se 
colocarán tamén novos puntos de 
reforzo para evitar zonas consi-
deradas escuras. As localizacións 
actuais respectaranse de forma 
que, tras a limpeza das columnas e 
brazos existentes levarase a cabo a 
súa restauración correspondente, 
substi tuíndo a tecnoloxía de ilumi-
nación anti ga por outra máis mo-
derna e efi ciente.

O parque de Rosalía 
de Castro ampliará e 
cambiará a iluminación

Patricia Otero, vén de denunciar no 
Parlamento o “cinismo e hipocrisía” 
políti cos do PP e o goberno galego 
logo de constatar que bloquearon as 
obras da autovía Santi ago – Lugo du-
rante catro meses e medio para acu-
sar ao goberno central dos retrasos 
durante a campaña electoral.
Otero presentou unha batería de 
iniciati vas parlamentarias logo de 
facerse público que Augas de Gali-
cia, un organismo dependente da 
Xunta que regula as concas fl uviais, 
bloqueou dende abril ata o pasado 
30 de agosto o permiso para o re-
tranqueo do río Ladrón. Este permi-
so, solicitado polo goberno central 
no dito mes de abril, era clave para 
avanzar nas obras dun viaduto no 
tramo Arzúa – Melide da A – 54.
A parlamentaria socialista acusa ao 
PP e ao goberno galegos de em-
pregar o retraso da obra que eles 
mesmos estaban a provocar como 
argumento electoral contra a xes-
ti ón do goberno central. Lembra que 
esta infraestrutura, “esquecida polo 
PPdeG durante o mandato de Ra-
joy, foi empregada como eixo dunha 
campaña dende setembro de 2022 
terxiversando a realidade dos feitos 
contra a xesti ón do goberno central.”

O PSOE criti ca o novo 
retraso na construción 
da autovía a Santi ago
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Rubén Arroxo, explicou que nas vin-
deiras actuacións na vía pública, o 
Goberno traballará para “crear zo-
nas de sombra en todos os barrios, 
garanti ndo que nas xornadas máis 
quentes do verán a temperatura nas 
rúas sexa agradable”. Arroxo expli-
cou que o obxecti vo é plantar “máis 
de 500 árbores na vía pública, mello-
rando a sensación térmica ao andar 
pola rúa e convertendo á cidade nun 
gran pulmón verde”
“A situación climáti ca require de 
accións importantes a nivel global, 
mais é preciso tamén traballar a 
pequena escala desde os concellos 
e cada persoa de xeito individual 
para tratar de reducir as consecuen-
cias que xa estamos a ver”, afi rmou 
Rubén Arroxo, que engadiu “esta-
mos afrontando os días máis cálidos 
do verán, unha xornada na que se 
moitas veciñas e veciños desfutan 
das zonas de sombra que xa se habi-
litaron nos últi mos anos”.
“Rúas como a zona peonil de Cami-
ño Real, Gallego Tato ou Aquilino 
Iglesia Alvariño son o exemplo de 
que se poden crear zonas de som-
bra no tecido urbano, garanti ndo 
o benestar das veciñas e veciños”, 

explicou Arroxo, que fi xo balance 
das actuacións realizadas no últi mo 
mandato, con máis de 200 novas 
árbores plantadas no tecido urbano. 
As novas rúas con máis masa arbó-
rea son a praza da Mosqueira, con 
20 novas árbores, Lamas de Prado 
con 40 e Aquilino Iglesia Alvariño e 
Gallego Tato con 30 árbores en cada 
unha. No resto de zonas renovadas 
polo Goberno de Lugo tamén se 
aumentou a canti dade de árbores, 
plantando 6 no treito fi nal de Cami-
ño Real e no novo treito de mediana 
de Fonti ñas, 8 no cruce das rúas Río 
Sil e Conde e en Quiroga Ballesteros, 

ou dúas na praza do Sagrado Cora-
zón, “onde non se puideron colocar 
máis debido á situación da propia 
praza”, explicou Arroxo.
Á hora de renovar as rúas da cidade, 
a Tenencia de Alcaldía busca sempre 
garanti r un mellor acondicionamen-
to ambiental, habilitando sempre 
que é posible novas verdes con ár-
bores e arbustos, “avanzando para 
que Lugo sexa cidade deseñada para 
o desfrute das persoas”, explicou 
Arroxo, que engadiu “agardamos 
que o resto de administracións apos-
ten tamén polo aumento de zonas 
verdes ao planifi car actuacións”.

Arroxo anuncia a plantación 
de 500 árbores neste mandato

Conti núan os traballos de transfor-
mación que o Executi vo local está 
a executar na Calzada da Ponte. O 
proceso de peonalización está case 
rematado, así como a rexeneración 
dos dous paso inferiores, que mudan 
substancialmente a faciana do espa-
zo, e tamén o novo alumeado pú-
blico, de alta efi ciencia enerxéti ca e  
deseñado baixo criterios de perspec-
ti va de xénero para toda a contorna.
Nesta liña, durante as próximas 
semanas, seguirase avanzando na 
mellora das zonas de descanso que 
completen os parklets urbanos. Es-
tes espazos permiten introducir illas 
de convivencia nun emprazamento 
que ata o de agora interpretábase 
como zona de paso. “Coa culmina-
ción desta obra, Lugo deixará de vivir 
de costas ao Miño, ao tempo que 
melloramos un dos principais acce-
sos ao río, xa que incrementamos a 
lonxitude das sendas peonís e ciclis-
tas para acceder á zona fl uvial o que 
sen dubida reforza o vínculo entre 
a trama urbana e a nosa contorna 
natural, visitada ademais por nume-
rosos peregrinos e turistas polo seu 
valor patrimonial”, sinalou Méndez.
O proxecto, enmarcado na estra-

texia DUSI Muramiñae e fi nanciada 
ao 80% pola Unión Europea, suporá 
un antes e un despois na interpre-
tación deste espazo público, cuxo 
peso substancial na vida da cidade 
mudou progresivamente desde a 
segunda metade do século XX onde 
os vehículos a motor e os novos 
iti nerarios foron restando vida e re-
ducindo os usos da vía ao tránsito 
rodado e o estacionamento. “Apos-
tamos por recuperar este espazo 
para as persoas favorecendo que a 
Calzada e a súa contorna recupere 
acti vidade social e comercial”, expli-
cou a rexedora.

O ámbito de actuación, de 640 me-
tros de lonxitude, abarca a explana-
da diante da Ponte Romana, a rúa 
Calzada da Ponte, o acceso desde o 
enlace da Volta da Viña coa N-VI e os 
ramais de San Lázaro e de acceso á 
N-VI, así como o viario cara o Balnea-
rio. “Esta actuación permiti rá a me-
dio prazo dinamizar a iniciati va parti -
cular e fomentar a rehabilitación de 
vivendas nunha zona de enorme po-
tencial residencial. De feito, non qui-
xemos deixar pasar a oportunidade 
de soterrar os servizos e aproveitou-
se igualmente para reparar mellorar 
a rede de saneamento”, concluíu.

A peonalización da Calzada da 
Ponte está case rematada

A Consellería de Sanidade ten pre-
visto iniciar a mediados do próxi-
mo mes de setembro o traslado 
do Punto de Atención Conti nuada 
(PAC) de Lugo ao novo Centro In-
tegral de Saúde (CIS) do barrio da 
Residencia.
Igualmente, no mes de outubro 
realizará o cambio o persoal do 
centro de saúde da Milagrosa que, 
atendendo á redistribución de 
usuarios nesa zona da cidade, pa-
sará a prestar servizo na nova do-
tación. Así o confi rmou o delegado 
territorial da Xunta en Lugo, Javier 
Arias, durante unha visita ao com-

plexo sanitario xunto con Ramón 
Ares, xerente da área sanitaria de 
Lugo, A Mariña e Monforte.
A Consellería de Infraestruturas 
e Mobilidade investi u máis de 13 
millóns de euros no CIS, que ade-
mais do PAC comprende un centro 
de saúde moderno e accesible, un 
centro de saúde mental e a base do 
061. No seu conxunto, serán 8.000 
m² de superfi cie construída e máis 
de 5.500 m² de superfi cie úti l en 6 
andares, permiti ndo albergar as 46 
consultas do centro de saúde e do 
PAC e as 22 consultas do centro de 
saúde mental.

O PAC será trasladado 
ao Centro Integral de 
Saúde en setembro

O PP pide explicacións sobre “o que 
ten pensado facer o Concello de 
Lugo coas turbinas da Fábrica da 
Luz que ti veron un custe de máis de 
700.000 euros” e propón “recuperar 
a concesión para a súa explotación e 
producción de enerxía eléctrica de 
forma que se impulse un verdadeiro 
proxecto sosti ble”. 
Antonio Ameijide explica que “apar-
te dunha cafetería moi cara, non se 
sabe que ten pensado facer o bigo-
berno municipal coa Fábrica da Luz”.
O popular lembra que o Concello 
“está a perder aínda máis cartos ao 
ter que pagar o alugueiro dunha nave 
no Corgo por un valor de 1.694 euros 
mensuais para o almacenamento 
das turbinas”; ademais de que “es-
tas máquinas están perdendo valor, 
chegando a ser case residual porque 
se trata de elementos fabricados a 
medida con característi cas técnicas 
concretas” afi rma dende o PP. 
Ameijide defende que recuperar a 
Fábrica da Luz permiti ría “reducir 
a factura eléctrica municipal” ao 
mesmo tempo que “pon en valor 
un inmoble municipal aproveitando 
as turbinas das que xa dispón o Con-
cello e mesmo sería compati ble coa 
proposta de facer unha cafetería”.

O PP propón a 
recuperación da 
Fábrica da Luz para a 
produción de enerxía

O Concello recibiu unha única oferta 
para concorrer á concesión que re-
gula a xesti ón da cafetería do Vello 
Cárcere. Os termos da adxudicación 
– que terá unha cota mínima de ex-
plotación de 100 € mensuais e unha 
duración inicial de 10 anos, prorro-
gables por outros cinco – son exacta-
mente os mesmos que os recollidos 
na anterior convocatoria.
“Isto constata a idoneidade dos úl-
ti mos pregos presentados, en tanto 
resultaban acertados e atracti vos 
para favorecer a explotación do es-
tablecemento, ao tempo que nos 
indica que a acti vidade económica 
de Lugo se está a recuperar e volve a 
existi r interese empresarial por levar 
adiante novas iniciati vas como así o 
adverti mos cando retomamos o pro-
ceso”, afi rmou a tenenta de alcalde-
sa Paula Alvarellos.
“Somos conscientes de que a súa 
posta en marcha esixirá de certo in-
vesti mento para dotalo de mobilia-
rio e completar o seu equipamento 
polo que agardamos que este esfor-
zo redunde tamén no conxunto da 
cidade convertendo a Cafetería do 
Vello Cárcere nun reclamo turísti co 
que aproveite a súa privilexiada ubi-
cación”, sinalou Alvarellos.

Unha única empresa 
presentouse para 
xesti onar a cafetería 
do Vello Cárcere
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AO NOSO CARÓN friol

Friol abriu o pasado 29 de xu-
llo os paseos polas comarcas de 
Lugo e Terras da Ulloa, un ambi-
cioso proxecto de colaboración 
entre o GDR-4, Guido Guía e 10 
concellos das comarcas de Lugo e 
A Ulloa: Antas de Ulla, Castrover-
de, O Corgo, Friol, Guntí n, Mon-
terroso, Outeiro de Rei, Palas de 
Rei, O Páramo e Rábade.
Esta primeira acti vidade contou 
con máis de 135 persoas que re-
correron a ruta de Friol de tres 
horas de duración e logo puide-
ron desfrutar dunha degustación 
de produtos locais e tamén da 
actuación dunha das agrupacións 
de música tradicional da zona, 
Xesta Verde.
Este ciclo de acti vidades lúdicas 

e culturais pretende promover 
o descubrimento da historia, da 
natureza e das riquezas de todos 
os concellos, así como promover 
e promocionar os valores gastro-
nómicos, sociais e de todo ti po. A 

seguinte será o 9 de setembro en 
Guntí n. 
As inscricións son gratuítas e pó-
dense facerse a través do correo 
info@comarcadelugo.gal ou do 
teléfono 982 238 000.

Unhas 135 persoas parti ciparon no 
primeiro paseo turísti co do GDR-4

O Concello de Friol conti núa co seu 
programa de conciliación da vida 
familiar e laboral dos habitantes do 
seu pobo, e para iso levará a cabo 
o próximo curso unha nova edición 
do servizo de Madrugadores, do 
que se poderán aproveitar as fami-
lias con alumnos e alumnas matri-
culados no CPI Doutor López Suárez 
de Friol.
Este servizo estará en funcionamen-
to durante todo o curso 2023-2024, 
dende as 7.45 ata as 9.45, que é 
cando xa comeza a xornada escolar. 

Levarase a cabo dentro do recinto 
escolar, e haberá persoal sufi cien-
te encargado de atender as nece-
sidades dos usuarios, polo que as 
familias poden deixas os nenos ou 
nenas cando o necesiten e xa irían 
para a clase correspondente cando 
comece o horario lecti vo do centro, 
ás 9.45.
Con este programa, o Concello de 
Friol segue apostando por dar ser-
vizos de calidade ás familias do mu-
nicipio, e tamén ás que decidan vir 
vivir ao pobo e matricular aos seus 

fi llos e fi llas no centro escolar públi-
co de Friol.
O Servizo de Madrugadores será 
subvencionado polo Concello, 
tendo que pagar cada persoa inte-
resada en facer uso do mesmo a 
canti dade de 80 € por todo o curso 
escolar.
Pode realizarse a inscrición nas 
ofi cinas do Concello de Friol, ou a 
través do correo electrónico info@
concellodefriol.es. O impreso de so-
licitude de inscrición pode atoparse 
na páxina web do Concello.

Abre un novo prazo de inscrición 
para o servizo de Madrugadores 

O Concello de Friol celebrará un 
ano máis a Feira do Gando Vacún 
de Carne, a XI edición, o día 23 de 
setembro. As previsión do Conce-
llo será contar cunha festa coma a 
do ano pasado, con feira, mostra e 
concurso de gando pola mañá, que 
terán lugar no Mercado Municipal, 
e a entrega de premios para pechar 
a edición.
No apartado do concurso, haberá 
cinco categorías, machos meno-
res de oito meses, femias meno-
res de oito meses, machos de 8 a 
14 mese, xatas, vacas e touros. Os 
premios que se reparti rán por cate-
goría serán tres, o primeiro de 150 
euros, o segundo de 100 e o tercei-
ro de 50 euros. Haberá tamén un 
premio especial ao mellor lote de 
200 euros.
Ademais destes case 2.000 euros 
que se reparten nas diferentes ca-
tegorías, as ganderías asistentes re-
cibirán unha prima pola asistencia 

dos seus exemplares, os cales per-
miti rán que se poida observar unha 
gran diversidade de reses, mostras 
e calidades de gando vacún.
A organización, así como os custos 
deste evento, son sufragados con 
fondos propios do Concello, pois 
como comenta José A. Santos, Al-
calde de Friol: “o gando é unha par-
te fundamental e moi importante 
do noso Concello, polo que unha 
feira adicada ao gando vacún de 
carne, neste caso, parécenos unha 
boa maneira de seguir apoiando e 
impulsando ou sector gandeiro en 
parti cular e ou rural en xeral, im-
prescindibles en Friol”.
Espérase que asista un gran nú-
mero de visitantes tanto do propio 
Concello como doutros, debido a 
que é unha feira que está a ser un 
referente neste sector e porque 
Friol é un lugar que merece a pena 
ser visitado por todo o que ten para 
visitar, ver, comer e gozar.

A Feira do Gando Vacún, 
convocada de novo para 
o 23 de setembro

ROIMIL. A comisión de festas de 
Roimil, organiza o sábado 23 de se-
tembro unha cea baile no local so-
cial do Campo da Feira. A acti vidade 
terá un prezo de 20 euros onde se 
incluirá unha cea e actuación musi-
cal. Para asisti r é preciso anotarse e 
pode facerse nos teléfonos 619 888 
695,  626 821 229,  610 576 459, 
678 818 997,  666 170 834 e 666 
309 547.

EXCURSIÓN. O Concello convoca 
unha excursión para o 14 de setem-
bro. A viaxe comeza diante da casa 
do Concello ás 8.00 e farán unha pa-
rada en Frades para almorzar. Dende 
alí viaxarán ao Barbanza para pasar a 
mañá, ata a hora de xantar nun res-
taurante da zona.  A conti nuación do 
xantar visitarán o pobo de Padrón.

EN BREVE



24 setembro 2023

outeiro de rei Os socialistas veñen de pedir expli-
cacións ao Goberno local por “o que 
consideramos unha agresiva poda 
realizada polo Concello a pasada 
semana nos carballos situados no 
campo da feira, en pleno verán e ás 
vésperas das festas patronais da lo-
calidade”. 
Segundo informan, veñen de pre-
sentar un escrito no rexistro muni-
cipal mediante o cal solicitan docu-
mentación sobre “esta actuación 
que pensamos pode levar consigo 
danos irreparables nestas especies 
arbóreas de patrimonio público”.
No documento presentados solicitan 
á alcaldes “un informe do técnico fo-

restal que recomendou realizar esta 
poda porque consideramos que se 
trata dunha prácti ca abusiva e des-
mesurada”, sinalou Martí nez. 

Os socialistas piden explicacións 
por unha tala de árbores

Cada 8 de setembro, a Irmandade 
Manuel María e a Asociación Xer-
molos celebran a Memoria da Chaira 
Enteira, dedicada a espallar a vida e 
a obra do poeta e a visualizar os ven-
cellos que foi creando con mulleres e 
homes do noso pobo.
Neste ano será entregada a navalla 
do Manuel ao que durante moitos 
anos foi responsable da Libraría Ba-
hía de Foz, a Suso Fernández, máis 
coñecido como Suso da Bahía, que 
recibirá o premio a tí tulo póstumo, 
tras haber falecido fai pouco máis 
dun ano.
O premio vai ser recollido pola súa 
fi lla, Cielo Fernández, que dedicará 
unhas palabras na honra do seu pai 
e á súa amizade con Manuel María.
Tamén, este ano recibirá a navalla 
do Manuel o músico e comunicador 
Xurxo Souto.
A xornada terá lugar ás 14.30 horas 
cun xantar no Río Ladra, ás 17.00 

horas haberá un recital en Penas de 
Rodas, seguido dun prego no cemi-
terio de Outeiro de Rei. Para rematar 
haberá un rito comparti do no Cam-
po de Santa Isabel.

Suso da Bahía e Xurxo 
Souto recibirán a navalla 
de Manuel María o día 8

castro de rei

A Xunta vén de comezar as obras 
de mellora da accesibilidade e co-
necti vidade de 51 paradas de auto-
bús situadas nas estradas autonó-
micas ao paso das rutas de acceso 
polo norte á cidade de Lugo.
As actuacións, que suporán un in-
vesti mento de 2,2 M€ inclúen a 
mellora deste conxunto de 51 pa-
radas de autobús situadas en 15 
estradas autonómicas ao paso por 
10 concellos da provincia.
A través deste contrato, a Xunta 
procede ao acondicionamento de 
30 paradas en Lugo; 5 en Xove; 4 
en Castro de Rei; 2 en Riotorto; 2 
en Outeiro de Rei; 2 no Vicedo; 2 
en Cospeito; 2 en Begonte; 1 en 
Abadín; e 1 en Meira.
As intervencións iniciadas dotarán 
as paradas de autobús de mar-
quesiñas, postes, bancos ou apoio 
isquiáti co.
Tamén se inclúen obras para faci-
litar as manobras dos autobuses e 

favorecer a conecti vidade das para-
das a través da execución de beira-
rrúas ou sendas peonís.
Así mesmo, reforzarase a segurida-
de das paradas, tamén con pers-
pecti va de xénero, coa eliminación 
de vexetación, a mellora da visibili-
dade e iluminación na súa contor-
na, e actuarase mellorando a infor-
mación e a sinalización.
Estas intervencións enmárcanse 
no Plan de mellora da seguridade 
e accesibilidade das paradas de 
autobús nas estradas autonómicas, 
co que a Xunta ten previsto investi r 
arredor de 35 M€ para a mellora de 
1.100 paradas en toda Galicia.
Os proxectos están fi nanciados ao 
abeiro do Plan de recuperación, 
transformación e resiliencia da 
Unión Europea–Next Generati on 
EU e enmárcase no Plan de in-
fraestruturas da Xunta para unha 
mobilidade segura, verde e inteli-
xente.

Comeza a instalación de 51 
paradas de bus en estradas 
da metade norte da provincia

O Concello de Castro de Rei licita o 
contrato de obras de mantemento e 
mellora de vías municipais de acceso 
ás localidades de Vacariza, Barxa e 
Carballosa, que vai consisti r na lim-
peza de cunetas, rexeneración e/ou 
pavimentación de varias vías munici-
pais. Os viais sobre os que se preten-
de actuar localízanse nas parroquias 
de Loenti a, Santa Locaia e Mos.
O prazo de execucción do proxecto 
vai ser de 2 meses e vai contar cun 
orzamento de 104.392,75 euros a 
cargo do Plan de Mellora de Cami-
ños Municipais do Agader. O inicio 
do prazo de execución do contrato 
comezará coa acta de comprobación 
do replanteo.
Realizarase a limpeza e reapertura 
das cunetas, con motoniveladora ou 
retroexcavadora, para facilitar a cir-
culación das augas de escorrentí a e 
evitar a súa acumulación, así como a 
limpeza da superfi cie de pavimento 
existente con varredora e cepillo.
Colocaranse pasos salvacunetas e 
obras de drenaxe transversal das 
vías nos puntos indicados en planos 

e orzamento da obra e previamente 
á execución da capa de aglomerado 
en toda a superfi cie da vía e debido 
ao estado actual da mesma prevese 
unha regularización con aglomerado 
en quente ti po D-12 cun espesor 
aproximado de 1 cm, nas partes 
máis deterioradas. Determínase 
unha superfi cie con necesidade de 
regularización previa do 10% total da 
superfi cie de actuación.

CORTACÉSPEDE, Tamén licitou o 
contrato para a adquisición dun ve-
hículo cortacéspede desti nado á 
protección do medio ambiente e do 
espazo natural e outras tarefas en-
marcadas no exercicio das compe-
tencias propias do concello.
A forma de adxudicación do contrato 
será o procedemento aberto simpli-
fi cado no que todo empresario inte-
resado poderá presentar unha pro-
posición, quedando excluída toda 
negociación dos termos do contrato 
cos licitadores.
Este proxecto conta cun orzamento 
total de 36.300 euros.

O Concello licita as 
bases para a mellora de 
varias vías municipais

A fi n de semana do 23 e 24 deste  
mes celebrarase na Casa das Insuas 
un obradoiro de gravación de pai-
saxes sonoras e narración documen-
tal imparti do por Laura Romero.
A acti vidade dividirase en varios blo-
ques horarios. Haberá un bloque de 
mañá, de 11.00 a 14.00 horas; un 
bloque de tarde, de 16.00 a 20.00 
horas e un bloque nocturno, de 
22.00 a 23.00 horas, que consisti rá 
nun paseo e nunha serie de grava-

cións nocturnas. Esta últi ma trátase 
dunha acti vidade voluntaria.
O domingo só haberá dous bloques 
horarios. O primeiro de 10.00 a 
14.00 horas e o segundo de 16.00 a 
19.00 horas.
Para inscribirse é necesario facelo a 
través da web, onde pode atoparse, 
a maiores, toda a información nece-
saria. O custe da inscrición é de 85 
euros e so haberá 12 prazas dispo-
ñibles.

A Casa das Insuas acolle un 
taller sobre as paisaxes sonorasPresentaron o programa Redecine-

ma, unha proposta de cine en gale-
go ao aire libre coa que a Xunta de 
Galicia amplía a oferta de ocio para 
este verán dentro do programa de 
dinamización lingüísti ca FalaRedes 
2023.
Ten o obxecti vo de “achegarlle o 
cine en galego á xente e dunha 
maneira especial á xente nova, que 
se move moito máis no ámbito da 
cultura audiovisual; e tamén é im-
portante que as propostas de ocio 
en galego estean na rúa, onde se 

vexan ben e onde todo o mundo 
poida gozar delas”.
Redecinema é un ciclo de proxec-
cións de fi lmes en galego en forma-
to cinema de verán (ao exterior e 
con gran pantalla) que viaxará por 
18 concellos membros da Rede de 
Dinamización Lingüísti ca durante 
os meses de estí o. O primeiro pase 
foi no Concello de Negreira e en 
Outeiro de Rei chegará con A gali-
ña Turuleca, que poderá verse na 
praza da vila o día 22 de setembro, 
ás 22 horas. 

Redecinema de FalaRedes

Ponte de Outeiro, no concello de 
Castro de Rei, celebrará a fi n de 
semana do 9 e 10 de setembro a 
festa na honra á Virxe da Portería.
As celebracións darán comezo o 
sábado ás 13.30 horas con misa 
solemne e procesión. A orquestra 
Galaxia será a encargada de ame-
nizar a sesión vermú e a verbena, 
xunto co grupo New York.
Así mesmo, o domingo repeti rase 
a misa ás 13.30 horas e o aparta-
do musical estará dirixido pola 
orquestra Stereo en dobre sesión, 
vermú e verbena.

Chegan a Ponte de 
Outeiro as festas 
na honra á Virxe da 
Portería
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guntí n portomarín

A Xunta de Goberno da Deputación 
de Lugo aprobou un investi mento 
de preto de 200.000 euros para con-
ti nuar mellorando a rede de estra-
das provinciais con dúas actuacións, 
unha na comarca da Montaña e ou-
tra no Cinto Comarcal ao seu paso 
polo concello de Guntí n.
Por outra banda, segundo informou 
a voceira, a Xunta de Goberno apro-
bou a declaración de emerxencia 
dunhas obras valoradas en practi -
camente 70.000 euros para a res-

ti tución e o mantemento do fi rme 
do Cinto Comarcal ao seu paso polo 
concello de Guntí n, en concreto, no 
quilómetro 24,200. Esta actuación 
é necesaria para arranxar a rotura 
do terraplén que sostén a platafor-
ma da vía como consecuencia de 
inclemencias meteorolóxicas. A em-
presa Grupo Bascuas 2008 SL será a 
encargada de acometer de maneira 
inmediata os traballos, que teñen un 
prazo de execución aproximado dun 
mes.

A Deputación inviste na 
mellora do cinto comarcal

O proxecto Descubrindo a Comarca 
de Lugo e as Terras da Ulloa con Gui-
do Guía xa ten segunda data na súa 
programación: o sábado 9 de setem-
bro, en Guntí n, unha xornada viaxei-
ra que seguirá o mesmo esquema 
que a primeira de Friol: paseo guiado 
de 11h a 14h, picnic (haberá degus-
tación de produtos locais) e música 
da comarca.
Este proxecto enmárcase nunha es-
tratexia global do GDR-4, que xunto 
a Guido Álvarez Parga programan 
esta iniciati va que procurará poñer 
en valor as riquezas culturais, histó-
ricas, naturais, gastronómicas e ar-
tí sti cas de varios dos concellos das 
comarcas de Lugo e A Ulloa: Antas 
de Ulla, Castroverde, O Corgo, Friol, 
Guntí n, Monterroso, Outeiro de Rei, 
Palas de Rei, O Páramo e Rábade.
As inscricións da acti vidades son 
gratuítas, a través do correo info@
comarcadelugo.gal ou do teléfono 
982 23 80 00.

As xornadas 
viaxeiras do GDR 
Lugo conti nuarán o 9

O Concello de Portomarín, como to-
dos os anos, pon a disposicións das 
familias disti ntos servizos dirixidos á 
poboación infanti l e xuvenil, de en-
tre 3 e 16 anos de idade que estean 
matriculados no CEIP Virxe da Luz 
ou, no seu defecto, empadroados en 
Portomarín. Estas acti vidades, baixo 
o tí tulo Portomarín Concilia, fanse co 
obxecti vo de promover e facilitar a 
conciliación da vida laboral, persoal 
e familiar da veciñanza do municipio.
Este programa comprende os servi-
zos de Acti vidades Extraescolares, 
Escolas Deporti vas, Tardes Lúdicas e 

Madruga. Hai un número de prazas 
ofertadas que varían en función do 
ti po de servizo, as cales, deben estas 
cubertas a metade para que se leven 
a cabo ou, polo menos, un terzo do 
grupo.
Para poder acceder ás solicitudes hai 
que acudir á web municipal . Estas 
deberán ser cursadas pola persoa 
responsable do menor e deberán 
marcarse os días elixidos para cada 
servizo. O prazo para inscribirse esta-
rá aberto ata o 5 de setembro. Tanto 
o prezo como os horarios varían en 
función do ti po de servizo.

Abre a inscrición do 
programa de conciliación

Presentouse o novo folleto turísti co 
do Camiño Francés, elaborado pola 
Mancomunidade de Concellos do 
Camiño Francés ao abeiro dun con-
venio de colaboración para a pro-
moción turísti ca do territorio e deste 
iti nerario que conta cun orzamento 
de algo máis dun millón de euros.
Durante o acto, o director de Turis-
mo de Galicia destacou o traballo de 
promoción, conservación e posta en 
valor que historicamente leva facen-
do a Mancomunidade, a máis anti ga 
coa que conta o Camiño de Santi ago, 

e aproveitou para “dárllela noraboa 
pola proacti vidade coa que están a 
traballar na captación de fondos eu-
ropeos para seguir traballando a prol 
do Camiño Francés.
O folleto que hoxe se presentou in-
corpora información de cada con-
cello mediante códigos QR impre-
sos que enlazan coa páxina web da 
mancomunidade, permiti ndo unha 
renovación conti nua da información 
sobre aloxamentos, lugares de in-
terese e acti vidades que se están a 
desenvolver en cada concello.

A Mancomunidade do Camiño 
presentou un novo folleto turísti co

rábade

O Concello de Guntí n licita o contrato 
que ten por obxecto a execución das 
obras de remodelación e mellora do 
parque infanti l en Guntí n, dado que 
os xogos infantí s ubicados no núcleo 
urbano de Guntí n están envelleci-
dos, chegando a resultar perigosos 
para os usuarios. Coas obras propos-
tas apoiaríase ás familias ao dispoñer 
estas de lugares de lecer aos que os 
nenos e nenas poderían acudir con 
total seguridades, aumentado deste 
xeito a oferta de ocio.
O proxecto ten un orzamento to-
tal que ascende á canti dade de 
77.946,45 euros e un prazo de exe-
cución de 30 días.
A intervención consiste no desmon-
te e reti rada dos xogos existentes 
a entulleira autorizada, así como a 
colocación de novos xogos: unha 
cúpula modelo, unha cama elásti ca 
modelo e un randeeira modelo. Trá-
tase de modelos actualizados, dando 
lugar a que a infancia experimente o 
xogo independentemente da súa 
habilidade. A colocación dos novos 
xogos infantí s irá ligado á execución 
dun pavimento que abrande as po-
sibles caídas.
Na fi nanciación das obras parti cipa a 
Vicepresidencia Segunda e Conselle-
ría de Presidencia, Xusti za e Deportes 
ao abeiro da Orde do 29 de decem-
bro de 2022, pola que se establecen 

as bases reguladoras e se convocan 
subvencións para a creación e/ou 
mellora das infraestruturas, dota-
cións, instalacións e equipamentos 
vinculados á prestación de servizos 
municipais, desti nadas a Concellos 
de Galicia para o ano 2023, de forma 
individual e mediante o sistema de 
xesti ón comparti da.

MEDIO RURAL. O Concello licitou ta-
mén o contrato que ten por obxecto 
o acondicinamento e a mellora dos 
accesos a Vigo de Mosteiro e de Cor-
bacín a Castro, dado o mal estado 
no que se atopan as vías obxecto da 
actuación e que provocan a inseguri-
dade viaria nos mesmos.
O orzamento total do proxecto as-
cende a un total de de 117.855,82 
euros e o prazo de execución será de 
tres meses
Dadas as característi cas do contra-
to e que o Concello non conta cos 
medios sufi cientes nin técnicos nin 
humanos para a correcta execución 
das obras, estas están fi nanciadas 
pola Axencia Galega de Desenvolve-
mento Rural da Xunta de Galicia ao 
abeiro do Plan de Mellora de cami-
ños rurais 2023- 2024 e, ademáis, 
cofi nanciado co Fondo Europeo 
Agrícola de Desenvolvemento Rural 
no marco do Plan Estratéxico da PAC 
2023-2027 en Galicia.

Licitan a obra do parque 
infanti l e os accesos en 
varios núcleos rurais

QUEIXA. Dende o Parti do Socialista de Portomarín veñen de denunciar 
a suciedade e falta de coidado no que se atopan os veciños de Portomarín. 
“Un ano máis os veciños e veciñas de Portomarín temos que soportar que a 
piscina e o seu entorno teñan unhas condicións lamentables e asquerosas” 
denuncian dende e PSOE.  Para os socialistas as instalacións atópanse con 
“suciedade, falta de coidado, anti hixiénicas, mugrientas e embarradas”.

O Goberno local do Concello de Rá-
bade vén de abrir o prazo para ano-
tarse ás escolas deporti vas para o 
curso 2023-2024.
O obxecti vo, tal e como destaca a al-
caldesa, Remedios González, “é o de 
impulsar a prácti ca do deporte e fo-
mentar a socialización e as relacións 
entre os nenos e nenas e entre os 
adultos”, polo que anima a parti cipar 
nesta ampla oferta de acti vidades.
Para os nenos e nenas, de 4 a 16 
anos, ofértanse os seguintes depor-
tes: ximnasia rítmica, tenis de mesa, 
pati naxe, xadrez, judo, fútbol-sala, 
balonmán, rugby, atleti smo, volei-
bol, tenis, baloncesto, loita libre e 
zumba infanti l.
No caso das escolas de adultos, ofér-
tanse as seguintes acti vidades: zum-
ba, tenis de mesa, atleti smo, xadrez, 
tenis, pilates, pati naxe, ximnasia de 
rehabilitación, ioga, fútbol sala e de-
fensa persoal.
As acti vidades deporti vas levaranse 
a cabo sempre que haxa un número 
mínimo de parti cipantes.
As inscrición pódense facer no De-
partamento de Cultura e Deporte 
do Concello de Rábade en horario 
de 09:00 a 14:00 horas ata o 29 de 
setembro entregando debidamen-
te cumprimentada a inscrición que 
pode descargarse na web www.con-
celloderabade.es. As acti vidades da-
rán comezo o luns día 2 de outubro.

Abre o prazo para 
inscribirse nas 
Escolas Deporti vas
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o corgo

O concello vén de publicar as bases 
para o funcionamento do viveiro 
de empresas do concello e iniciou 
o procedemento de selección das 
empresas usuarias.
O viveiro de empresas do Corgo é 
un edifi cio de ti tularidade munici-
pal que ten por fi nalidade fomen-
tar a creación de novas empresas 
de carácter industrial, mediante o 
ofrecemento temporal de espazos 
fí sicos onde se atoparán as condi-
cións e servizos precisos para a súa 
implantación inicial e consolidación.
O viveiro está situado na nave de 
usos múlti ples, no polígono indus-
trial do Corgo. Ten seis locais de 
arredor de 55 m² con dúas plantas 
en cada local, cada planta coas súas 
instalacións correspondentes, ás 
que as empresas poderán ter acce-
so para realizar as súas acti vidades.
Preténdese acoller empresas de 

nova creación ou cunha anti güida-
de inferior a seis meses anteriores á 
solicitude de acollemento e dar ase-
soramento a través dos servizos de 
emprego e orientación laboral.
O prazo para as solicitudes de aco-
llemento será de tres meses ata 
primeiros de novembro. Ademais 
deberán presentarse unicamente 
por medios electrónicos na sede 
electrónica do Concello do Corgo.
A selección dos benefi ciarios rea-
lizarase mediante convocatoria 
pública conxunta, total ou parcial, 
dos espazos do viveiro, efectuada 
polo alcalde, conforme ao estable-
cido nas bases. Aquelas solicitudes 
de acollemento que non poidan ser 
aceptadas por falta de espazos dis-
poñibles, quedarán nunha lista de 
agarda ordenadas pola puntuación 
obti da no proceso de baremación 
das solicitudes. 

Abre o procedemento 
para ocupar o novo 
viveiro de empresas

pol

A XXXVIII Festa ao Emigrante de Pol 
reuniu a miles de persoas na Car-
balleira de Mosteiro nunha xorna-
da festi va e de confraternidade na 
que parti ciparon tamén o deputado 
de Promoción Económica e Social, 
Pablo Rivera Capón, asisti u xunto 
ao alcalde de Pol, Lino Rodríguez 
Ónega.
Esta cita rende “unha merecida ho-
menaxe á veciñanza que ti vo que 
emigrar e fomenta o arraigo a esta 
vila deles e dos seus descendentes, 
así como un orgullo de pertenza”, si-
nalou o representante provincial.
Ademais, trátase dunha celebración 
que impulsa económica e socialmen-
te a localidade, factores que a Depu-
tación busca reforzar. Nesta edición 
foi a profesora Hortensia Díaz Blanco 
a encargada de ofrecer o pregón.
Tamén esti vo na comida o delega-
do do Goberno, Pedro Blanco, quen 
puxo en valor a fi gura de tantos ga-
legos e galegas que ti veron que emi-
grar en busca de oportunidades pero 
que sempre regresan á súa terra.
Ademais da comida, houbo festa e 
verbena toda a tarde con atraccións 
para os nenos pequenos, charanga 
para animar a festa e, ademais, Pol 
acolleu a Eliminatoria Copa Federa-
ción ás 20.00 horas na que se enfron-
taron o R.C. Vilalbés contra o U.D. So-
mozas da Coruña, que rematou coa 

entrega do trofeo Concello de Pol.
Os nacionalistas de Pol promoveron 
tamén un acto de homenaxe na hon-
ra aos emigrantes, con moti vo das 
festas ò emigrante.
O acto consisti u nunha ofrenda fl o-
ral na escultura sita na Carballeira. 

O escritor Manuel Vázquez leu As 
ausencias do poeta Xesús Bermúdez 
Tellado. Finalmente interveu Xosé 
Lois Leirós Gude, voceiro da Coordi-
nadora Nacional Galega de Emigran-
tes Retornados, para falar das pro-
blemáti cas actuais dos emigrantes.

A Festa ao Emigrante acolleu a 
centos de persoas na Carballeira

MULLERES RURAIS. A Asociación Mulleres Rurais Olvido de Pol 
celebrou unha comida campestre na área recreati va de Mosteiro. No 
encontro parti ciparon unhas sesenta persoas entre socios e non socios 
que desfrutaron dun día de diversión acompañados polo bo tempo.

A USC principia na parroquia de 
Adai os traballos de escavación do 
Castrillón, un xacemento descuber-
to no século pasado e de gran valor 
patrimonial, que agora pode ser ex-
plorado grazas á autorización da ve-
ciñanza a través da Comunidade de 
Montes.
A investi gadora Pilar Prieto, mem-
bro do Grupo EcoPast e do Centro 
Interdisciplinar das Paisaxes Atlán-
ti cas (CISPAC), dirixe esta interven-
ción arqueolóxica que conta coa 
colaboración da empresa Tempos 
Arqueólogos e con fi nanciamento 
dos grupos de investi gación Eco-
Past e Síncrisis da USC, e que pon 
o foco na exploración do círculo 
líti co ou ‘roda’ existente no lugar. 
O obxecti vo deste primeiro ano 
de traballos é identi fi car as fases 

de construción, uso e abandono 
deste recinto duns 53 metros de 
diámetro que conserva en superfi -
cie un parapeto e un foxo e alcan-
za unha superfi cie de 2100 m2. As 
primeiras xornadas da interven-
ción permiti ron descubrir o muro 

do parapeto feito en grandes pezas 
de granito, algúns fragmentos de 
cerámica prehistórica e un par de 
moas fi xas ou pedras dormentes 
de muíño.
É o oitavo xacemento desta modali-
dade que se escava en Galicia.

A USC comeza as escavacións 
arqueolóxicas na Roda de Adai O Concello do Corgo publicou as ba-

ses para cubrir unha praza de auxiliar 
administrati vo encadrado na Área 
de Servizos Xerais nas ofi cinas mu-
nicipais e de encargado da secretaría 
do Xulgado de Paz. O sistema de se-
lección dos aspirantes será de oposi-
ción libre e estas persoas dispoñen 
dun prazo de 15 días naturais para 
presentar a súa solicitude.
O cometi do funcional desta pra-
za e a súa extensión consisti rá na 
realización das funcións propias da 
subescala, clase e categoría na que 
se encadra nas ofi cinas municipais 
e encargarase, ademais, da secre-
taría do Xulgado de Paz, pasando a 
desenvolver, entre outras, o posto 
de secretario/a do Xulgado de Paz. 
O candidato que supere a oposición 
tomará posesión unha vez que que-
de vacante por xubilación do seu 
ti tular.

O Concello convoca 
un posto de emprego 
no Xulgado de Paz

LITERATURA. O vindeiro 22 de setem-
bro organízase un encontro das per-
sonas lectoras co escritor Xosé Luis 
Vázquez Somoza, para falar da súa 
obra O Conserxe. Terá lugar ás 20.00 
horas na biblioteca do Palco que é un 
punto de atención á lectura do Corgo. 
A vida nun IES vese alterada por un 
acontecemento dramáti co: aparece 
o cadáver de Iria García, unha alumna 
de 1º de Bacharelato, colgado no aro 
dunha canastra. 

FESTAS. O Concello do Corgo dá co-
mezo as súas festas na honra a Virxe 
das Angusti as o xoves 14 ás 23.30 
coa primeira festa da xuventude, 
que contará coas actuacións de Pa-
rís de Noia e Dj Jairo LQ. O venres 15 
será a verbena, que estará ameniza-
da polo grupo Beatriz e o dúo Eclip-
se. O sábado 16 haberá dobre sesión 
do grupo Elixir tanto na vermú como 
na verbena, esta últi ma ademais, 
coa presenza da orquestra New York.
O domingo rematase coa sesión ver-
mú de Charanga Louban.

EN BREVE
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A segunda fi n de semana de setem-
bro, celebraranse as festas na honra 
o Ecce Homo en Outeiro, no concello 
de Castroverde.
O sábado 9 haberá ás 13.30 horas 
unha misa solemne e procesión, 
seguida dunha sesión vermú ameni-
zada pola orquestra Trebol que será 
a encargada de amenizar a verbena 
da tarde, xunto a Mega CDC, disco 
móvil.
O domingo a xornada relixiosa será 
á mesma hora e, nesta ocasión, será 

Adolfo Valiño, Disco Móvil quen se 
encargue de amenizar a sesión ver-
mú e o fi n de festa, que terá lugar a 
parti r das 19.00 horas.

castroverde

As escolas municipais de Castrover-
de abren o seu prazo de inscrición 
ata o 15 de setembro para aqueles 
alumnos que queiran comezar no 
mes de outubro. Estas inscricións 
realizaranse nas ofi cinas munici-
pais e será necesario un mínimo de 
alumnos para poder levar a cabo 
cada unha das acti vidades ofertadas. 
Este ano o Concello de Castroverde 
oferta as seguintes acti vidades.
Natación está desti nada para nenos 
e nenas entre os 3 e os 16 anos e terá 
lugar os venres de 16.30 a 17.15 no 
Centro Deporti vo D10. O custo por 
persoa será de 25€ mes e precisa-
rase un mínimo de 20 alumnos para 
poder levar a cabo a acti vidade.
Dentro das acti vidades ofertadas 
atópase tamén Judo desti nado a ne-
nos e nenas entre os 3 e os 16 anos 
cun horario de 16.15 a 17.15 os mar-
tes e de 15.30 a 16.30 os xoves e que 
se imparti rá no ximnasio do CPI de 
Castroverde. O custo por persoa será 
de 12€ mes e precisarase un mínimo 
de 10 alumnos para poder levar a 

cabo a acti vidade.
Ximnasia de mantemento é unha ac-
ti vidade desti nada a maiores de 16 
anos que se imparti rá os luns e mér-
cores de 21.00 a 22.00 e os venres de 
20.00 a 21.00 no ximnasio do CPI de 
Castroverde. O custo por persoa será 
de 18€ mes e precisarase un mínimo 
de 15 alumnos para poder levar a 
cabo a acti vidade.
E por últi mo o Concello de Castro-
verde oferta Baile lati no e de salón 
para maiores de 16 anos os venres 
de 21.00 a 22.30 no ximnasio do CPI 
de Castroverde. O custo por persoa 
será de 30€ mes e precisarase un 
mínimo de 16 alumnos para poder 
levar a cabo a acti vidade.

CONCILIACIÓN. Tamén puxo en 
marcha dous programas para a con-
ciliación familiar coa laboral. 
O primeiro é o programa Madruga-
dores, que dará comezo o día 8 e 
terá un horario de 7.00 a 9.35 duran-
te todos os días lecti vos. 
O lugar será o salón de acto do CPI 

Plurilingüe de Castroverde e terá 
carácter gratuíto. Os nenos poderán 
levar almorzo da casa. 
Unido a isto o Concello conta tamén 
co programa Tarde no cole, dirixido a 
todo o alumnado do CPI Plurilingüe 
de Castroverde. 
Terá un horario os luns e martes de 
16.15 a 17.30 e mércores e xoves de 
15.25 a 17.30 cun custo de 30 euros 
ao mes por alumno. 
No programa Tarde no Cole os nenos 
realizarán acti vidades deporti vas, 
obradoiros, xogos tradicionais así 
como unha animación á lectura. 
As inscricións para ambos progra-
mas realizaranse nas ofi cinas do 
Concello.

O Concello abre a inscrición 
para as escolas municipais

Outeiro celebra as súas 
festas do Ecce Homo

O Concello de Castroverde emi-
tiu un comunicado no que infor-
ma que se está a eliminar estes 
días todo tipo de cartelería nos 
edificios da localidade, co obxec-
tivo de mellorar a imaxe das 
instalacións públicas de Castro-

verde. Ademáis, informa de que 
se prohíbe pegar este tipo de 
carteis nos distintos edificios da 
localidade en futuras ocasións, 
como o centro de saúde, o po-
lideportivo ou as piscinas muni-
cipais.

O Concello prohíbe a 
pegada de carteis

A deputada de Cultura Iria Castro 
visitou os restos da necrópole me-
dieval descubertos recentemente 
en San Miguel de Páramo, en Cas-
troverde durante as obras de con-
solidación das ruínas da casa reito-
ral da parroquia.
A responsábel de Cultura esti vo no 
lugar acompañada pola arquitecta  
municipal e por responsables do 
obradoiro dual de emprego,  no 
marco do  que se estaban realizan-
do os traballos que propiciaron o 
achado. Foron localizadas e docu-
mentadas 27 tumbas antropomor-
fas.
Segundo expuxeron, dacordo coas 
directrices marcadas pola Xunta 

de Galicia, a quen corresponden 
ás competencias de patrimonio, 
nos vindeiros dous meses realiza-
rase unha cobertura provisional 
do achado para  garanti r a súa pro-
tección mentras se desenvolve un 
proxecto de conservación e posta 
en valor.
Iria Castro subliñou que “á espe-
ra dos datos que poida achegar a 
investi gación, as primeiras valora-
cións atribúen a este achado  unha 
gran relevancia, valorándose como 
unha das maiores necrópoles me-
dievais ao descuberto en Galiza, 
o que supón unha oportunidade 
para reforzar a proxección do con-
cello a nivel patrimonial e cultural”.

A deputada Iria Castro 
visita a nova necrópole 

San Cibrao, en Montecubeiro, aco-
lleu unha homenaxe ás persoas 
represaliadas polo franquismo, or-
ganizada pola Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo.
O acto celebrouse a carón do mo-
nolito na memoria das persoas 
asasinadas polo fascismo nesa 
parroquia de Castroverde, coinci-
dindo co vinte aniversario da ins-
talación do monumento e contou 
coas intervencións do historiador e 
escritor Xosé Manuel Sarille, autor 
do libro Polos fi llos dos fi llos sobre a 
matanza de Montecubeiro, e fami-
liar de víti mas do franquismo e de 
Ricardo Gómez Polín, cronista.
O vicepresidente da Deputación 

de Lugo e deputado de Memoria 
Histórica Efrén Castro encadrou a 
homenaxe dentro dos actos que se 
celebran no país ao redor do Día da 
Galiza Márti r -17 de agosto, data na 
que foi asasinado Alexandre Bóve-
da-, reclamando unha vez máis a 
insti tucionalización desta data. Fixo 
fi ncapé na necesidade de “situar 
aos verdugos no lugar histórico que 
lles corresponde, lonxe do relato da 
equidistancia que trata de impoñer 
a ultradereita na actualidade”.
O acto completouse coa actuación 
da cantautora folk Paloma Suanzes, 
quen musicou o poema de Claudio 
Rodríguez Fer As tres mapoulas de 
Montecubeiro.

Montecubeiro acolleu 
unha homenaxe ás 
víti mas do fascismoA reunión da Xunta de Goberno 

aprobou o últi mo trámite adminis-
trati vo para o pago de subvencións 
por un importe total de 11.000€ a 
dúas enti dades asociati vas que re-
sultaron benefi ciarias do Programa 
para a Dotación e Mellora de Servi-
zos Comunitarios, da Deputación.
A Agrupación Aldea de Abaixo, de 
Riotorto, recibirá preto de 5.000€ 
para a reparación e mantemento 
dun depósito de auga neste núcleo 
rural e a Asociación de Veciños A 
Caxigueira de Castroverde percibirá 
6.000€ para a adecuación do fi r-
me da pista que une Mirandela coa 
estrada provincial LU-P-0502, que 
conecta Baralla, por Guimarei, á de 
Souto de Torres a Sobrado.
Co Programa para a Dotación e 
Mellora de Servizos Comunitarios, 
a Deputación colabora economica-
mente con enti dades asociati vas 
da provincia, como agrupacións ve-
ciñais, comunidades de augas e de 
montes, e asociacións de gandeiros, 
agricultores ou produtores forestais, 
para acometer obras en servizos, 
equipamentos e infraestruturas que 
inciden no seu día a día, tales como 
pistas, accesos, locais sociais, traídas 
de auga, fontes ou espazos públicos 
comunais.

A Caxigueira recibirá 
unha axuda da 
Deputación para 
facer unha obra
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A Deputación de Lugo xa prestou 
asesoramento gratuíto a 1.230 
empresas da provincia de Lugo en 
materia de transformación dixital 
grazas ao programa Acelera PEMES 
que ten en marcha dende hai me-
dio ano. Así o informou a voceira 
socialista do Goberno provincial, 
Pilar García Porto, quen lembrou 
que esta iniciati va impúlsaa o Go-
berno do Estado para fortalecer e 
para facer máis competi ti vo o teci-
do empresarial do país a través da 
transformación dixital.
A día de hoxe, no marco deste 
proxecto, a Deputación atendeu 
máis de 1.600 consultas. “É un volu-
me de acti vidade moi bo en apenas 
medio ano, o que evidencia que este 
programa está sendo de gran inte-
rese para as pequenas e medianas 
empresas que traballan no noso te-
rritorio”, subliñou García Porto. 
A iniciati va, explicou a Deputada, 
serve para que as pequenas e me-
dianas empresas da provincia e os 
autónomos aproveiten os recursos 
que ofrece a dixitalización e as novas 
tecnoloxías para modernizar e me-
llorar o seu negocio. Desta maneira, 
“gañan en competi ti vidade, en pro-
duti vidade e en efi ciencia, e tamén é 
moi úti l para que abran novas opor-
tunidades de negocio”. 
“As experiencias que estamos tendo 
son moi positi vas, sobre todo na-
queles concellos de menos de 5.000 
habitantes, onde estamos focalizan-
do máis os esforzos, ao ser onde 

detectamos que é máis necesario”, 
explicou, ao tempo que avanzou que 
o seguinte paso que dará a Deputa-
ción será, a parti r de mediados de 
setembro, poñer a funcionar un ser-
vizo móbil que percorrerá todos os 
concellos para facer presentacións 
e chegar a máis empresas. “Faremos 
reunións para explicar polo miúdo o 
programa e chegar ao maior núme-
ro de persoas posible. Iremos infor-
mando puntualmente para que a 
xente saiba en que localidade imos 
estar cada día”, indicou.  
García Porto destacou que con este 
proxecto “fortalecemos o apoio ao 
tecido produti vo da nosa provincia 
como unha das liñas de actuación 
prioritarias que temos no Goberno 
provincial, pois, xunto coa dotación 
de servizos públicos de calidade, 
é un factor esencial para fi xar po-
boación no noso rural”.

AXENTES DIXITAIS. A Deputación 

conta con 7 axentes dixitais que se 
moven polas diferentes comarcas 
para establecer contacto con em-
presas, ofrecerlles axuda de maneira 
gratuíta e indicarlles como poden 
solicitar o Kit Dixital. Ademais, ins-
taláronse ofi cinas para prestar ase-
soramento e acompañamento gra-
tuíto nos concellos de Viveiro, Lugo, 
A Fonsagrada, Láncara, Monforte e 
Vilalba.
Neses encontros coas empresas es-
tudan a situación da que parte cada 
unha delas e buscan ferramentas 
que encaixen coa súa acti vidade 
para benefi ciar o seu volume de 
negocio. Por exemplo, axúdanlles 
a crear redes sociais e impulsalas 
para que teñan máis seguidores, ta-
mén á posta en marcha de Whats-
app Business para que interactúen 
coa súa clientela ou implantan so-
lucións dixitais específi cas do seu 
sector que son moi úti les para os 
negocios. 

A Deputación de Lugo esixe á Xunta 
de Galicia que poña fi n aos recortes 
de persoal na educación pública, 
que dende que goberna o PP na 
comunidade autónoma supuxeron 
a redución de 841 profesoras e pro-
fesores, segundo un informe da pro-
pia Consellería. Así se acordou tras 
unha proposta do Goberno que saíu 
adiante cos votos a favor do PSdeG e 
do BNG e os votos en contra do PP.
A voceira socialista, Pilar García Por-
to, fi xo referencia ao anuario Datos 
e Cifras da Ensinanza non Universita-
ria elaborado pola propia Xunta para 

debuxar a situación que está a vivir 
a educación pública en Galicia en xe-
ral, e na provincia en parti cular, por-
que “as dúas velocidades cara onde 
camiña a Xunta de Galicia no rural e 
no urbano fan que o asentamento 
de poboación nas zonas rurais aínda 
sexa cada vez máis complicado”.
“A políti ca de abandono do rural 
galego por parte da Xunta fai que as 
familias teñan cada vez menos op-
cións para comezar o seu proxecto 
vital lonxe das cidades”, denunciou 
García Porto, quen sinalou que, se-
gundo os datos dese mesmo infor-

me, dos 1.246 centros escolares que 
había no ano 2008 quedan 1.082, un 
13% menos.
A deputada contrapuxo esta políti ca 
de recortes coa que ti ña en marcha 
o biparti to de PSdeG e BNG con me-
didas como a gratuidade dos libros 
de texto para a educación primaria, 
unha medida que eliminou Alberto 
Núñez Feijóo “nada máis entrar no 
Goberno da Xunta”.
Puxo como exemplo dos “conti nuos 
recortes da Xunta do PP en educa-
ción” o que sucede nos colexios pú-
blicos de Abadín e do Incio. 

Esixe á Xunta a fi n dos recortes de 
persoal na educación pública

A Deputación asesorou a 1.230 
empresas co plan Acelera PEMES
Atendéronse máis de 1.600 consultas dende a súa posta en marcha hai 
medio ano co despregue de 7 axentes dixitais que percorren as comarcas

O presidente da Deputación de 
Lugo, Jose Tomé Roca, e a presiden-
ta da Asociación de Empresarias 
da Provincia de Lugo (AELU), An-
jhara Gómez Rodríguez, asinaron 
no Pazo de San Marcos un novo 
acordo entre ambas enti dades 
para impulsar o emprego femini-
no no rural da provincia. A insti tu-
ción provincial achega así preto de 
40.000€ para a posta en marcha do 
programa Aulas Abertas, mentres 
que AELU aporta máis de 2.000€.
Esta iniciati va nace co obxecti vo de 
formar e crear networking a través 
de obradoiros nos que se amosará 
de maneira gratuíta ás parti cipan-
tes as posibilidades de diversifi car 
as súas acti vidades profesionais. 
Deste xeito, foméntase o empode-
ramento persoal, facilítase o coñe-
cemento do mundo empresarial e 
do emprendemento e ofrécense 
técnicas para desenvolver as capa-
cidades e potencialidades das par-

ti cipantes.
José Tomé destacou a importan-
cia deste acordo, que busca seguir 
“fortalecendo e diversifi cando o 
tecido produti vo da provincia a 
través do apoio a proxectos em-
presariais e emprendedores lidera-
dos por mulleres, o que favorece a 
xeración de riqueza e emprego, e, 
polo tanto, fi xar poboación”.
Aulas Abertas conta con tres áreas 
educati vas principais: a transforma-
ción de produtos agrogandeiros, 
o aproveitamento de recursos e a 
creación dunha imaxe nas redes, 
que suman 150 horas. Ademais, 
compleméntase con conversas con 
emprendedoras. Esta formación 
estará imparti da por un técnico de 
emprendemento e un técnico en 
informáti ca.
Aulas Abertas comezará no outono 
e AELU esti ma que serán arredor 
dun cento as mulleres benefi ciarias 
desta iniciati va.

Xunto á Asociación de 
Empresarias impulsa o 
emprego feminino rural

Os próximos 16 e 17 de setembro 
celébrase a 12ª edición do Volante 
Deputación de Lugo, unha acti vida-
de que pretende achegar a calquera 
persoa sen experiencia o mundo da 
competi ción automobilísti ca, vivin-
do desde dentro un rallie como o 
San Froilán, tal vez o mais carismá-
ti co de Lugo, combinando deporte e 
formación, posibilitando ao gañador 
vivir a experiencia de pilotar parti ci-
pando nun rally.
Esta iniciati va deporti va, con carác-
ter absolutamente gratuíto, que está 
posta en marcha pola Deputación 
de Lugo, consiste nunha selección 
onde os parti cipantes recibirán un 

curso de condución para igualar e 
equilibrar coñecementos entre uns 
e outros. Celebrarase no circuíto da 
Pastoriza. O proceso de selección 
estará supervisado por un xurado 
composto por pilotos, monitores de 
PTC Escuela e colaboradores deste 
proxecto.
O prazo para enviar os formularios 
de inscrición estará aberto ata o xo-
ves 14 de setembro de 2023 ás 13:00 
horas. As prazas están limitadas a 
160 parti cipantes, e será por rigoro-
so orde de recepción das inscricións.
O ti tular do primeiro premio será se-
leccionado como piloto e parti cipará 
no Rally San Froilán 2023.

Convocada unha nova edición 
do Volante Deputación
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COLABORACIÓNS

Levaba varios días pensando 
que tema podería levar ao 
meu pupitre, neste mes de 
agosto, para non cargar aos 
lectores con ningún tema 

técnico nin profesional, pensaba 
en algo que fose máis relaxado, 
máis distendido, acorde ao período 
vacacional no que nos atopamos. 
Despois de moitas voltas e a poucas 
horas da emocionante vitoria do 
Mundial de fútbol feminino, no que 
as nosas rapazas fixeron historia, 
veu a miña memoria unhas esta-
tísticas que manexara hai uns días 
e que plasmaban o que querían ser 
de maiores os máis mozos en Gali-
cia, onde elas se decantaban por 

oficios relacionados cos coidados, 
mentres eles buscaban ser futbolis-
tas ou policías.
Un ano máis, que os nenos e nenas 
galegas soñan con ser profesores, 
futbolistas, veterinarios ou policías 
non é ningunha novidade, estas son 
e foron as profesións máis votadas 
por todos eles nas 17 edicións, a 
primeira aló polo ano 2004, na en-
quisa realizada por Adecco e na que 
se pregunta, entre outras moitas 
cuestións, Qué queres ser de maior?, 
a cal tras o parón dos dous últimos 
anos por motivos da pandemia que 
acabamos de sufrir, volve para ache-
garnos  o punto de vista dos máis no-
vos da casa en temas relacionados 
co mundo da empresa e do traballo.
A fenda de xénero entre homes e 
mulleres ponse de manifesto duran-
te os primeiros anos de vida dos no-

sos rapaces, así é como se presenta 
na xa citada enquisa de Adecco, na 
que un 36,1%  dos nenos galegos 
queren ser futbolistas, un 12,4% 
policías e un 9,2% profesores. No 
26,3% dos casos elas se decantan 
pola profesión docente, veterinarias 
o 13% e doutoras un 8,5%.
Podería asegurar, sen risco de equi-
vocarme, que despois desta ilusio-
nante vitoria das nosas xogadoras 
da selección española de fútbol, 
a enquisa reflectiría un resultado 
completamente distinto no caso 
das nosas rapazas e a profesión de 
futbolista  pasaría a ser unha das 
primeiras opcións que elixirían, de 
feito  o que comezou sendo unha 
novidade na enquisa do ano 2019, 
que se agudiza no ano 2023, e é que 
moitas rapazas elixen xa ser futbo-
listas entre as súas primeiras op-

cións quizás sexa un reflexo do pro-
tagonismo que os equipos de fútbol 
feminino están a ter ultimamente e 
da visibilidade que lles están a dar 
nos últimos tempos os medios de 
comunicación e as redes sociais.
Quería completar esta reflexión con 
profesións da enquisa de Adecco 
que chamaron a miña atención e 
que aparte destas profesións elixi-
das, o estudo manifesta que outras 

anecdóticas  embelesan aos nosos 
rapaces, como ser Ninja, CEO de 
marketing, campiona de Jiu-Jitsu, 
drifter, cosmólogo, copiloto de 
avións de guerra, explorador de 
tesouros, profesional do tambor ou 
presentador do “Hormiguero”.
Non quixera rematar sen felicitar 
novamente ás nosas “futboleras” 
con un sentido. AUPA CAMPIOAS

Julio Díaz

Eles futbolistas, elas profesoras
O PUPITRE

Escribimos este artigo a úl-
tima semana do mes de 
agosto deste presente ano 
dous mil vinte e tres, no 
que semella todo volveu á 

normalidade de maneira definitiva, 
ou iso agardamos polo menos ata a 
vindeira historia que outra vez poña 
todo patas arriba. Atrás queda aquel 
marzo do vinte e o que viría a con-
tinuación, que parece foi hai moito 
tempo, pero que todos lembramos 
perfectamente. O verán estase a des-
envolver sen novidades salientables. 
Houbo que ir votar nunhas eleccións 
xerais convocadas para unha data 
atípica, co que iso supuxo, tanto nas 
semanas previas como nas posterio-
res –e o que falta aínda por vir e por 
ver-.  E a iso cómpre engadirlle que 
tralos comicios municipais de maio, 
constituíronse as novas corporacións 

locais para os próximos catro anos. 
Ata o de agora, toquemos madeira, 
o lume, por fortuna, non tivo o triste 
protagonismo que observamos en 
certas bisbarras do País o ano an-
terior. Asistimos a días de abafante 
calor, pero a auga fixo aparición e da 
maneira á que estamos afeitos ver 
chover por estes lares.
Xa no verán anterior puidemos com-
probar como volveran ao rego as 
cotidianeidades de sempre. Así, as 
viaxes e as vacacións de novo foron 
noticia, pero xa sen restricións. Vi-
mos como o persoal enchía restau-
rantes, praias, …. Como se o mun-
do acabase, había que aproveitar 
o momento, polo que puidese vir 
a posteriori. Aquí, no noso radio de 
acción, vimos como se revitalizaban 
verbenas, festivais e demais even-
tos. Calquera escusa era boa para 
divertirse e tratar de pasalo o mellor 
posible, quedando atrás o auténti-
co pesadelo que foi o maldito Covid 
19. En resume, como calquera ve-
rán pretérito, anterior á pandemia. 

Nada extraordinario, podemos dicir. 
E o destes dous últimos meses, pois 
aí están as imaxes que proxectan os 
medios de comunicación. Os diferen-
tes camiños de Santiago, petados 
de pelegríns. Aeroportos, estacións 
de trens e buses, ateigados de xente 
que vai e ven. As terrazas dos bares, 
os restaurantes, zonas de baño, etc. 
son unha proba de que aquelo que 
nos condicionou a existencia xa for-
ma parte do pasado.
E todo iso poderiámolo facer exten-
sivo nas nosas aldeas, parroquias e 
vilas. Se no resto do ano comproba-
mos o significado da Galicia baleira,  
chegou a época estival e aqueles lu-
gares onde cada vez quedan menos 
veciños e cada vez de maior idade 
semellan rexurdir dese letargo. As ai-
ras, os camiños e ata as corredoiras 
acollen uns visitantes que dan pulo a 
zonas que durante meses están orfas 
dunha vida humana que tanta pre-
senza tiña en tempos pasados. Vol-
ven aqueles que marcharan lonxe, 
xa entrados en anos, pero tamén 

os seus fillos, os da xeración baby 
boom, quen xa son pais e nais, polo 
que tamén veñen coas súas crianzas 
e os achegados delas. Todos dan fe 
de sitios de gran fermosura e valor 

sentimental, os que nuns días volve-
rán encherse de silencio e soidade, 
agardando outro verán por aqueles 
que, aínda de forma temporal, fan 
lembrar o que aquí había. 

Pablo Veiga

Rexurdimento temporal
COA NOSA VOZ

O RECUNCHO DE CANELINA
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DEPORTES

O Diario Ofi cial de Galicia vén de 
publicar a relación defi niti va das 
solicitudes benefi ciarias coas sub-
vencións a clubs deporti vos galegos 
con licenzas de deporti stas con dis-
capacidade, para a adquisición de 
equipamentos deporti vos para de-
porte adaptado. Estas subvencións 
inclúense no Plan de Promoción da 
Igualdade no Deporte no marco do 
Plan de recuperación, transforma-
ción e resiliencia- Financiado pola 
Unión Europea – NexGenerati onEU. 
En total, foron 46 os clubs benefi cia-
rios destas axudas que contaron cun 
crédito orzamentario de preto de 
227.000 euros (226.754 euros).
Máis polo miúdo, na provincia de 
Lugo foron seis as enti dades benefi -
ciarias: Societario de Cazadores Terra 
Cha (Cospeito) con 3.552 euros para 
diverso equipamento de ti ro adap-
tado a persoas con discapacidade; 
Club de Tenis As Termas (Lugo) con 
5.000 euros para cadeiras de rodas 
adaptadas; Club Fluvial de Lugo 
(Lugo) con 5.049 euros para embar-
cacións adaptadas; Club Piragüismo 

Ciudad de Lugo (Lugo) con 4.860 
euros para embarcacións adapta-
das; Club de piragüismo Altruán de 
Ribadeo (Ribadeo) con 2.228 euros 
para embarcación adaptada; e Club 
Hípico La Cruz (Taboada) con 5.102 
euros para diverso equipamento hí-
pico adaptado a persoas con disca-
pacidade.
Todos os benefi ciarios son clubs de-
porti vos galegos que na tempada 
2022/2023 ou 2023 contaron con li-
cencias de deporti stas con discapaci-
dade. A Xunta de Galicia cubre o 80% 
do gasto subvencionable e o importe 
máximo da axuda é de 5.000 euros.
A practi ca deporti va caracterízase 
pola necesidade de contar cunha se-
rie de equipamentos deporti vos que 
faciliten e melloren as condicións 
nas que os deporti stas desenvolven 
a súa modalidade ou especialidade. 
Neste senti do, faise preciso arbitrar 
un sistema de axudas públicas dedi-
cadas á adquisición de equipamen-
tos, a fi n de contribuír na moderni-
zación e actualización do material 
deporti vo necesario.

Seis clubs do deporte con 
discapacidade reciben axudas

A  Vicepresidencia da Deputación 
de Lugo  patrocina a IV Copa Depu-
tación de Fútbol Sala, na que par-
ti cipan 39 equipos de 3ª División 
Nacional Masculina, Preferente 
Masculina, 1ª e 2ª Autonómica 
Masculina, Preferente Feminina e 
1ª Autonómica Feminina.
O sorteo dos emparellamentos 
celebrouse no Pazo de San Mar-
cos, coa presenza de represen-
tantes da Federación Galega de 
Fútbol – Manuel  Castro, delegado 
da Federación Galega de Fútbol 
en Lugo e Iván Pico, responsable 
de fútbol sala da Federación Gale-
ga de Fútbol en Lugo e dos  clubs 
parti cipantes.
A área de Deportes fi nancia a 
Copa, cunha achega de 20.000 
euros que se distribúe entre os 
equipos con premios en función 
dos parti dos  disputados e das eli-
minatorias superadas (entre 190 
e 345 euros), ademais de premiar 
aos equipos campións (entre 510 
e 745 euros) e subcampións  (260 

e 390 euros) de cada categoría.
Da categoría Preferente e Primei-
ra División Feminina parti cipan os 
equipos Ribeira Lieders FS, Grupo 
Forma-T Vilalba FS, UD Pastori-
cense, Taboada Feminino, Praias 
de Barreiros, Concello de Begon-
te, SD Castroverde e Burela FS B. 
Na 3ª División Nacional Masculina 
e Preferente Masculina os parti ci-
pantes serán o Ribeira FS, Outei-
ro de Rei SD, O Korreo Guiti riz FS, 
Insuas do Miño Rábade FS, Grupo 
Forma-T Vilalba FS B, Praias de 
Barreiros CB, Concello de Begonte 

FS, Covirán Quiroga FS, Os Meiga-
llos FS, Club Deporti vos Casás, PM 
Friol FS e ADC Lugo Sala Automó-
biles Losada B.
E na Primeira e Segunda Divi-
sión Masculina parti ciparán o CD 
Chao, Castroverde FS, Samos FS, 
PM Friol FS B, Decotropic FS, Ri-
beira FS B, O Korreo Guiti riz FS B, 
Outeiro de Rei SD B, Concellos de 
BegonteFS B, Yocreappti ve Sala, 
Luisitalia, SDCX Atl. San Antonio, 
Cubelas, Puebla Futsal, Trabada 
Futsal, SD San Lázaro, Oural FS, 
Abella FC e FSF Castro.

39 equipos parti cipan na 
Copa Deputación de Fútbol

O CD Dez Portas presentou a José 
Claudio Mendes da Encarnaçao 
como o seu novo director depor-
ti vo para a tempada 2023/2024.
Conta cunha ampla carreira in-
ternacional e unha formación 
durante 11 anos que, segundo 
afi rma o club, “fan que comece-
mos unha nova tempada chea de 
ilusión e esperanza”.
Mendes iniciou a súa andaina 
como adestrador axudante en 
2002 no Grupo Deporti vo do Es-
treito, pasando a ser técnico ti tu-
lar dese mesmo club dous anos 
despois.
Posteriormente recalaría no 
Spórti ng Club de Madeira, para 
converterse en adestrador prin-
cipal do proxecto olímpico de 
Londres 2012, logrando a clasi-
fi cación para os xogos olímpicos 
do primeiro deporti sta de nacio-
nalidade portuguesa da historia.
Desde 2016 ata a actualidade, 
pasaría a ser o responsable de 
toda a área deporti va do Club 
Sport Maríti mo.
TORNEO. O Club Deporti vo Dez 
Portas organiza a XII edición do 

Torneo de San Froilán de tenis de 
mesa que terá lugar o próximo sá-
bado 9 de setembro.
Espérase unha parti cipación similar 
a do ano pasado, que foi de 95 de-
porti stas de toda Galicia e Portugal.
A Casa do Deporte na Avenida In-
fanta Elena serán as instalacións 
que acollan esta competi ción de-
porti va que dará comezo ás 9.30 
horas e se disputará o longo de 
todo o día.
O torneo acolle categorías dende 
prebenxamín ata veteranos sendo 
unha cita deporti va para todas as 
idades e será válido e puntuable 
para o circuíto galego.

Claudio Mendes é o 
novo director deporti vo 
do CD Dez Portas

A Xunta de Goberno aprobou a 
resolución provisional dos pre-
mios a deporti stas individuais da 
Vicepresidencia da Deputación de 
Lugo, cun investi mento total de 
100.000 euros,  o que supón in-
cremento de case un 20 por cento 
respecto a anualidade pasada.
O incremento da contí a tradúcese 
no número de deporti stas que re-
ciben as bolsas, 230, 45 máis que 
na convocatoria anterior. Trátase 
de premios entre os 300 e os 2500 
euros, que teñen como obxecti vo 
recoñecer os méritos e fomentar 
a parti cipación de deporti stas de 
modalidades individuais en com-
peti cións, sobre todo nas catego-
rías de base.
As contí as asígnanse en función 
dos resultados deporti vos acada-
dos en probas e campionatos en 
cada nivel de competi ción, desde 
campionatos provinciais ata eu-
ropeos e mundiais, ao longo de 
2022.
A resolución publicarase no Bole-
tí n Ofi cial da Provincia ao longo da 
vindeira semana.

Máis de 200 
deporti stas recibirán 
os premios da 
Vicepresidencia da 
DeputaciónO club Coyote Pedal Terra Chá en 

colaboración co Concello de Castro 
de Rei celebrará a IV Marcha ciclo-
turista BTT do mesmo nome o sá-
bado 16 de setembro con hora de 
saída ás 9.30 da mañá do Teleclub 
de Bazar en Castro de Rei.
Trátase dunha marcha cicloturista 
que discorre polo Concello sen ca-
rácter competi ti vo. A distancia para 
percorrer serán aproximadamente 
40 km cun desnivel acumulado 
positi vo de 1.200 metros aproxi-
madamente. Haberá tamén unha 
variante máis curta por se alguén 
necesita facer menos percorrido.
Poderán parti cipar todos os de-
porti stas afeccionados ao ciclismo, 
federados ou non a parti r dos 16 
anos cumpridos, (con autorización 
paterna ata os 18) que realizasen 
un adestramento sufi ciente para 
unha marcha ciclista de longa dura-
ción e parti cipen cun nivel de saú-
de e condición fí sica ópti mo para 
un esforzo destas característi cas.
A cota de inscrición por parti cipar 
na marcha será de 20 euros e cun 
incremento de 15 euros en caso de 
parti cipar na comida. A inscrición 
inclúe un almorzo no posto de saí-

da, avituallamento, camiseta con-
memorati va do evento e duchas ou 
servicios de lavado de bicis.
O peche de inscricións será o xo-
ves 14 de setembro ou ata cheo de 
prazas. 

FRIOL. O vindeiro 15 de outubro 
terá lugar a III Ruta BTT por Friol, or-
ganizada polo club ciclista da zona. 
Este percorrido constará de tres ru-
tas, a primeira de 40 km e 900 me-
tros de desnivel, outra de 54 km e 
1400 metros e a últi ma, máis longa, 
de 72km e 1900 metros.
Terá un prezo de 30 euros cunha 
diferenza de 10 euros para os fe-
derados. A inscrición inclúe o xan-
tar.

Convocan rutas BTT en 
Friol e en Castro de Rei
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Como e cando nace a idea de facer 
un equipo de caiac polo?
A idea nace a raíz de que non club 
había uns barcos que comezamos a 
reparar para poder xogar a algo e en-
gadir unha modalidade nova, gústa-
nos aprender cousas novas e comeza 
todo aí. Pouco a pouco, dende o club 
foise comprando material e déuse-
nos moito apoio, tanto económico 
como de tempo, espazo e recursos. 
Gracias a todo iso nace o equipo hai 
aproximadamente uns tres anos.
En que consiste o caiac Polo?
O caiac polo xógase cinco contra 
cinco nun campo e consiste en me-
ter goles nunha portería elevada. É 
unha mistura entre unha canastra de 
baloncesto cunha portería de water-
polo, o pau máis baixo está situado a 
dous metros da auga. Pódese pasar 
coa man, coa pala ou incluso co bar-
co pero non se pode tocar ao rival se 
non está en posesión da pelota, nese 
caso podes golpealo no ombreiro 
para que caia a auga e facerte coa 

pelota. No campo permanecen á 
vez cinco persoas pero cada equipo 
pode contar con oito integrantes 
para poder realizar cambios durante 
o encontro. É un deporte de contac-
to que consta de dúas partes de dez 
minutos.
Quen parti cipa actualmente no 
equipo?
Dentro do noso club só poden par-
ti cipar da competi ción de Kayak 
Polo os maiores de idade, ao ser un 
deporte de contacto tomouse esa 
decisión a nivel interno. Nos adestra-
mentos si que parti cipa persoas que 
corresponden con outras categorías 
sobre todo xuvenís e cadetes.
Como son os seus primeiros contac-
tos con este deporte?
Nós sabiamos que existí a esta moda-
lidade pero nunca ti veramos oportu-
nidade de xogar, a parti r de reparar 
estes barcos comezamos a probar 
varios e fomos pouco a pouco. Eses 
comezos foron os meus primeiros 
contactos co deporte.

Cando adestrades?
Temos unha hora fi xa de adestra-
mento pero despois dependendo do 
día tamén temos en conta a dispoñi-
bilidade da xente e o tempo, porque 
en Lugo en inverno ás veces é com-
plicado. Habitualmente somos entre 
seis e oito para adestrar e temos un 
grupo a través do cal nos coordina-
mos para poder asisti r os máximos 
posibles.
Como é un adestramento?
Depende da xente que estea pode-
mos facer pases, series, varia moito. 
Facemos control de balón, control 
de barco, traballamos a velocidade 
de reacción ou a resistencia. De-
pendendo da época do ano na que 
esteamos traballamos diferentes 
cousas, temos unha planifi cación e 
varia dependendo do que esteamos 
preparando ou do preto que estea 
a competi ción. Adestramos ao lon-
go de todo ano pero a competi ción 
principalmente desenvólvese entre 
os meses de febreiro e setembro. 

O resto dos meses non hai compe-
ti ción ofi cial pero si que se realizan 
parti dos amistosos.
Cales foron ou son as maiores difi -
cultades á hora de crear un equipo 
nun deporte tan minoritario?
O reto máis difí cil para nós foi obter 
a información e aprender a xogar. 
Fomos aprendendo a raíz de ver a 
outros equipos xogar e tamén con-
tamos coa axuda de compañeiros 
que si que formaron parte doutros 
equipos.
Teñen algunha necesidade como 
equipo actualmente?
Pois para nós sería ideal adestrar 
nun campo pero aquí agora mesmo 
é difí cil polos permisos da confede-
ración, esa sería a nosa maior nece-
sidade. Aquí en Lugo tamén nos faría 
falta algo de sol, para que se animase 

máis xente a parti cipar.
Algún momento ou logro que recor-
de especialmente ou con agarimo?
Todos son momentos bos, e é com-
plicado elixir. Pero para min eu pen-
so que a primeira competi ción, polo 
que custou chegar alí, ver que é po-
sible e que a xente lle gusta. Pero ao 
fi nal en todos os parti dos sempre 
hai anécdotas e momentos e é moi 
difí cil elixir, pero diría que a miña fa-
vorita foi esa, ver que o equipo em-
pezou.
Como ve o futuro?
Eu vexo que imos avanzando, que o 
club sigue investi ndo nesta moda-
lidade do piragüismo e aínda que 
avancemos pouco a pouco imos 
aprendendo. Animamos a todo o 
mundo que este interesado en par-
ti cipar que estamos sempre abertos.

“O reto máis difí cil foi conseguir a 
información e aprender a xogar”
Alberto Rodríguez Villamor é o encargado de caiac polo do Cidade de Lugo

A cidade de Lugo reunirá á elite 
do baloncesto galego masculino 
os días 15 e 17 de setembro, coa 
disputa da edición número 37 da 
Copa Galicia Sénior Masculina.
Esta nova cita coa Copa vivirase no 
Pazo dos Deportes, baixo a organi-
zación da APSX Sagrado Corazón, 
e levará tamén consigo á cidade 
da muralla un nutrido grupo de 
acti vidades paralelas que comple-
tarán unha fi n de semana de puro 
baloncesto galego.
O sorteo de calendario da com-
peti ción realizouse o pasado 31 
de xullo na sede central da Fe-
deración Galega de Baloncesto 
deparando unhas semifi nais que 
enfrontarán na xornada do 15 de 
setembro a Río Breogán e Club 
Ourense Baloncesto e a Monbus 
Obradoiro e Leyma Coruña.
A fi nal, cos vencedores de ambos 
os encontros, queda marcada 
para o domingo, 17 de setembro. 
Os horarios para ambas as datas 
de xogo están por determinar.
O proceso de venda de entradas 
e o prezo das mesmas farase pú-
blico por parte da organización en 
próximos días.

BREOGÁN. O CB Breogán ven de 
anunciar que o próximo 10 de set-
embro ás 18.00 xogará un parti do de 

presentación ante o Valencia Basket. 
Este parti do servirá como toma de 
contacto do equipo que comezará 
a competi ción ofi cial o 24 de set-

embro ante o Baskonia, equipo xa 
pechado para a próxima tempada, 
na que se produce unha renovación 
importante de xogadores.

Lugo acollerá a Copa Galicia 
Sénior de baloncesto

O Río Breogán chegou a un acordo 
para a incorporación do xogador 
internacional con Grecia, Dimitrios 
Agravanis (Atenas, 20 de decem-
bro de 1994). Formado no Ma-
roussi grego, pasou por equipos 
como Panionios, Olimpiakos, onde 
esti vo 5 tempadas, Promitheas 
Patras onde esti vo 3 e a pasada 
22/23 en Napoli Basquet (Italia), 
Peristeri e Panathinaikos.
En 2015 foi elixido en segunda rol-
da por Atlanta Hawks de NBA. Na 

pasada tempada co Panathinaikos, 
ao que se incorporou avanzada a 
tempada, promediou 8,2 puntos 
e 4,1 rebotes. Na últi ma fase de 
clasifi cación do combinado nacio-
nal grego para o mundial achegou 
13,7 puntos e 5,6 rebotes.
Agravanis é un pivote fí sico con 
gran mobilidade e capacidade de 
rebote e defensa. A súa chegada 
ao Río Breogán achegará expe-
riencia, intensidade e carácter ao 
xogo interior celeste.

Nova fi chaxe no BreogánTras iniciar a tempada con vitoria, 
o CD Lugo anunciou unha nova 
incorporación ao primeiro equipo. 
Trátase de Antonio Cortés Here-
dia, Antoñín, co que chegaron a un 
acordo para a incorporación deste 
últi mo como novo xogador.
Antoñín (16-4-00; Málaga) desem-
péñase en diferentes posicións de 
ataque, destacando especialmente 
como extremo e dianteiro, e chega 
a Lugo nunha nova etapa dunha 
traxectoria que, entre outros mé-
ritos, levoulle a ser internacional 
Sub 21 coa Selección Española, e a 
competi r en LaLiga EA Sports.
Esta últi ma incorporación súma-
se á de Antonio Aranda. Aranda 
(7-10-00; Huétor Vega) extremo 
por ambas as bandas, podendo 
actuar tamén en zonas interiores. 
Formado na canteira do Selecta CF, 
tras completar a súa etapa no club 
nazarí, aterraba no FC Barcelona, 
defendendo a camiseta do seu  fi -
lial durante as dúas tempadas pre-
cedentes. Velocidade, calidade e 
precisión no remate ao servizo do 
equipo, nun xogador de importan-
te despregamento fí sico, potencial 
e mocidade.
Como contraparti da, o CD Lugo e o 
FC Barcelona chegaron a un acordo 

para a cesión de Jaume Cuéllar ao 
conxunto catalán por unha tem-
pada. Trátase dunha cesión con 
opción de compra, e con compen-
sación económica para o CD Lugo.

INICIO DA LIGA. Tras a vitoria inicial 
do Lugo ante o Teruel, ao que ven-
ceu por 2-1, o conxunto lugués en-
frontouse no seu segundo parti do 
ao Deporti vo, no primeiro derbi da 
tempada. O conxunto albivermello 
foi derrotado por 3-0.
Previamente, o CD Lugo e SD 
Compostela disputaron no campo 
Martí nez Otero a XXXIV edición do 
trofeo de fútbol Vila de Foz. Tralo 
empate dos 90 minutos de parti do, 
o trofeo de Foz decidiuse nos pe-
nalti s. Nesta ocasión foi máis efi caz 
o Lugo, que se impuxo por 3-1.

O CD Lugo iniciou a liga 
con sabor agridoce e 
dous novos xogadores
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A ruta do río dos muíños 
é un percorrido polo val 
do río Mera, afluente do 
Miño. Para dar comezo 
a esta ruta deberemos 

desprazarnos ata preto da área re-
creativa do monte Segade onde ato-
paremos un aparcamento, o punto 
de inicio é unha pista asfaltada que 
une a estrada nacional coa estrada 
de Orbazai.
Seguimos o indicador de dirección 
e chegaremos a unha fonte onde 
deberemos coller a man dereita en 
dúas ocasións para dirixirnos cara o 
río augas abaixo para poder ver un 
dos muíños co seu caneiro. Este ca-
neiro ten unha gran influencia sobre 
o aspecto do río creando nas súas 
proximidades un curso lento e unha 
gran profundidade.
A continuación deberemos volver 
sobre os nosos pasos e de aquí en 
diante a ruta será sempre augas 
arriba. Pouco a pouco o río vaise 
convertendo nun curso rápido sobre 
area e pedras de granito que non 
posúe moito caudal. O seguinte que 
poderemos observar serán os res-
tos dunha pesqueira onde noutros 
tempos se podían coller meixóns en 
abundancia.
O camiño continúa ata chegar a 

unha estrada estreita e unha ponte 
onde hai un lugar denominado por-
to. Isto é un paso natural no río nun 
sitio pouco profundo e prolongado 
artificialmente por un camiño nas 
dúas ribeiras que permitía cruzar ás 
persoas, o gando e tamén aos ca-
rros cando o caudal o facía posible. 
O seguinte muíño que atopamos 
no camiño, na mesma beira, non 
ten presa no Mera xa que a auga 
era transportada ata el por un rai-
ro, unha canle artificial que tomaba 
a auga máis arriba aproveitando o 
desnivel.
A ruta continúa paralela ao río pero 
pouco despois do muíño apartámo-
nos lixeiramente del ata chegar a 
unha fervenza formada por grandes 
rochas. Neste punto, na outra bei-
ra do río, está o muíño de Abelleira 
que na actualidade é unha vivenda 
particular. Chegado a este punto po-
demos realizar un breve percorrido 
augas arriba, en forma ovalada e de 
gran dificultade que nos devolverá 
ao mesmo punto.
Para continuar deberemos dar a vol-
ta augas abaixo, nesta ocasión pola 
beira do río para poder ver unhas es-

culturas feitas en grandes rocas. Non 
se sabe con certeza a que correspon-
den esta esculturas, aínda que dúas 
delas son de tipoloxía románica, a 
cabeza de Agnus Dei similar ás que 
están presentes en moitas igrexas 
medievais e un ser monstruoso que 
aparece representado boca arriba.
Neste punto do percorrido o río con-
ta cunha illa de cen metros de longo 
e con abundante vexetación. Chega-
remos ao mesmo camiño que antes 
e continuamos por el ata a ponte 

onde deberemos coller a man de-
reita e seguir por un camiño situado 
a máis altura que nos permitirá ter 
unha vista diferente da contorna na-
tural. Continuando o camiño volve-
remos ao río e a pouco máis de cen 
metros estaremos de novo no cami-
ño de ida, atopándonos moi preto da 
fonte do Segade e da área recreativa.
Esta ruta é denominada a ruta dos 
muíños pola importancia que estes 
muíños do río Mera tiveron para a 
cidade de Lugo a través do abastece-

mento de fariña. A marxe dereita do 
Mera coincide con monte comunal e 
son os veciños da parroquia de Orba-
zai os que coidan de maneira respec-
tuosa a terra e o río. No percorrido 
desta ruta podemos atopar árbores 
como o carballo, o freixo, o salgueiro, 
o bidueiro, ou o castiñeiro así como 
fentos dos que destaca a súa abun-
dancia no último tramo do camiño. 
Durante o outono tamén podere-
mos observar unha gran cantidade 
de setas.

DE RUTA EN RUTA

DATOS

1 hora

4 quilómetros

Dificultade
Baixa

Lugo: Ruta do río dos muíños
O percorrido conta cun total de 4 quilómetros, cunha difiultade baixa para realizar en aproximadamente unha hora




